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چهار محور تولید فولاد سبز ارزش بازار نان تا 5 سال آینده
دنیایاقتصاد: یکی از مسائل مهمی که طی سال های آینده جهان را با خطر جدی روبه رو خواهد 
کرد، انتشار گازهای گلخانه   ای است که عواقب خطرناکی را می تواند به    دنبال داشته باشد. صنایع 
مختلف در سطح جهان، در انتشار این گازهای گلخانه ای سهم قابل توجهی را به خود اختصاص 
داد   ه   اند.  صنعت فولاد نیز به دلیل مصرف انرژی بالا و در نتیجه انتشــار بالای دی   اکسیدکربن به 
یکی از منابع عمده ســهیم در گرمایش جهانی و تغییرات اقلیم تبدیل شده است؛ همچنین این 
صنعت یکی از چالش   برانگیزترین صنایع در زمره تولید کربن است. بر اساس آمار جهانی سهم فولاد 
در آلودگی 7.9 درصد اعلام شده اســت. هر چند به تازگی به دلیل امکان استفاده از فناوری   های 
جدید و همچنین استفاده بالقوه از هیدروژن کم   کربن )سبز و آبی( درصدد برآمده شده تا از صنعت 

فولاد کربن   زدایی شود. 

دنیایاقتصاد: براساس آمارهای ارائه شده، بازار جهانی نان و محصولات نانوایی از 207.81 میلیارد 
  9.7 )CAGR( دلار در سال 2021 به 227.94 میلیارد دلار در سال 2022 با نرخ رشد مرکب سالانه
درصد افزایش یافت. این در حالی است که جنگ روسیه و اوکراین شانس بهبود اقتصاد جهانی بعد 
از همه گیری کووید-19 را حداقل در کوتاه مدت مختل کرد. جنگ بین این دو کشــور به تحریم های 
اقتصادی چندین کشور، افزایش قیمت کالاها و اختلال در زنجیره تامین منجر شده و بسیاری از بازارها 
را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار داده اســت. انتظار می رود بازار نان و محصولات نانوایی در ســال 
202۶ با نرخ رشد مرکب سالانه  5.5 درصد به 282.74 میلیارد دلار برسد. چرا که جمعیت جهان در 
حال افزایش است و انتظار می رود تا سال 2050 به 10 میلیارد نفر برسد. افزایش جمعیت تقاضای 
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یادداشت

زیان   دهی حمل ونقل مسافری ریلی

تعداد 922 قطار مســافری در نیمه دوم تابستان امسال از 
برنامه ســفرهای تابستانی حذف شــدند و کمبود لکوموتیو از 
دلایل اصلی حذف قطارهای مســافری بوده است. این تعداد 
قطار حذف شده معادل 355هزار ســفر بوده است. اگر مبلغ 
هر بلیت حدود 400 هزار تومان باشــد، حــدود 140 میلیارد 
تومان از درآمد شرکت های ریلی کاســته شده است. دو دلیل 
افزایش تقاضا و کاهش عرضه به دلیل کمبود لکوموتیو موجبات 
کمبود بلیت در بازار را فراهم کرده است. بالا بودن قیمت بلیت 
هواپیما، استهلاک خودروی شخصی و مقرون به صرفه نبودن 

هزینه   های آن از دلایل کمبود بلیت قطار در بازار است. 
اصرار شرکــت راه   آهن بــر این نکته اســت کــه شرکت های 
مســافری ریلی بلیت را با قیمت محدودی به فروش برسانند. 
این بلیت   ها به دو دســته قطارهای معمولی و سری قطارهای 
پنج ســتاره قابل تقسیم هســتند. شرکت راه   آهن در خصوص 
قطارهای پنج ستاره محدودیت کمتری قائل می   شد، اما طی 
دو سال اخیر این محدودیت را تشدید کرده و این موضوع میزان 
سود دهی شرکت های ریلی مسافری را کاهش داده است. دلیل 
ظاهری اصرار بر ارزان بودن قیمت بلیت این اســت که عمدتا 
قشر پایین جامعه از قطار اســتفاده می   کنند و قدرت پرداخت 
پول بلیت گــران را ندارند. در صورتی که دولــت می تواند این 
سقف را مقداری آزادتر کند و اجازه نفس کشیدن به شرکت های 
مسافری ریلی بدهد. این شرکت ها به این نتیجه رسیده   اند که 
حتی اگر قیمت بلیت بالاتر از این هم باشد اگر واگن   هایشان به 
دلیل نقص فنی متوقف شد دیگر راه   اندازی نکنند. شرکت های 
مالک قطار مسافری مجبورند اقتصادی فکر کنند، زیرا مانند 
شرکت دولتی نمی توانند فقط به منافــع ملی فکر کنند و باید 

برای منافع بنگاهی مشروع خودشان تلاش کنند.
در این زمینه دو راهکار پیشنهاد می شــود، یا اینکه دولت از 
منابع بودجه عمومی    بــه شرکت های مســافری مانند ناوگان 
عمومی    اتوبوسرانی و مترو کــه همین روش را دنبال می   کنند، 
یارانه دهد؛ یعنی مابه   التفاوت بهای تمام شده را شهرداری   ها 
پرداخت می   کنند. امــا از نظر بنده چه لزومی    دارد کســی که 
در استان یا شهرستانش شبکه ریلی نرفته و در عمرش یک بار 
سوار قطار نشده از جیبش یارانه به مسافر قطار پرداخت کند. 

راهکار دوم این اســت که اجازه دهند قیمت بلیت قطارهای 
عادی و لوکس تنفســی داشته باشــد. در ســال گذشته 29 
میلیون نفر مسافر ریلی داشتیم که حدود 7 تا 8 میلیون مسافر 
حومه   ای بوده که دولت در این حوزه می تواند قیمت را افزایش 
دهد. در مسیرهای طولانی که 20 میلیون مسافر است تصور 
کنیم 10 میلیون ســفر رفت و برگشت باشد که اگر به جمعیت 
کشور تقسیم کنیم هر ایرانی هر 8 سال یک بار یک سفر ریلی 
دارد. از منظــر اقتصاد خانواده کســی که هر 8 ســال یک بار 
می   خواهد سفر کند این قدر به قیمت بلیت حساسیت دارد که 
نرخ 500 هزار تومان پرداخت کند یا ۶00 هزار تومان؟ به لحاظ 
اقتصادی جواب این سوال منفی است، زیرا کالای سفر ریلی 
مانند قوت روزانه نیست که هر روز مصرف داشته باشید. حالا 
در این تحلیل ایرادی وارد می شــود که برخی مسافران ماهی 
یک یا دو بار با قطار سفر می   کنند. البته آنها 10 تا 20 درصد 20 
میلیون مسافر می   شوند. باید در نظر داشته باشیم چند درصد 
از آنها تمکن مالی بالایی دارند و از سفر با هواپیما واهمه دارند 
و قطار را به دلیل ایمنی آن ترجیح می   دهند. آیا این رواست که 
بلیت ارزان قیمت بفروشند و شرکت مسافری ریلی را با بحران 
مواجه کنند و مرتب سهم حمل ونقل ریلی کاهش یابد که بعد 
آثار سوء آن دامن کل جامعه را بگیرد. دولت باید نرخ بلیت قطار 
را آزاد کند یا اگر فعلا می   خواهد کنترل کند سقف قیمت بلیت 
را حداقل 50 درصد از ســقف فعلی افزایش دهــد، اما نتیجه 
افزایش نرخ بلیت در بنگاه این است که واگن جدید به صورت 
اقســاطی خریداری می   کنند. اگر امروز سفارش جدید خرید 
واگن مسافری و باری نداریم  علت آن کمبود نقدینگی است و 
مالکان آینده روشنی در اقتصاد صنعت ریلی برای توسعه این 

صنعت نمی   بینند.
ادامه در صفحه27

رکوردهای جدید در فولاد هرمزگان

تلاشگران واحد فولادسازی و ریخته   گری شرکت فولاد در 22 
آبان  موفق به ثبت دو رکورد جدید در این واحد شدند.

تولید ۶829 تــن تختال فولادی به عنــوان بالاترین رکورد 
ثبت شــده روزانه در تاریخ 22 آبان رقم خورد که رکورد قبلی 
روزانه به میــزان ۶772 تن در 15 آذر ماه ســال 1401 بوده 

است.
همچنین در این تاریخ، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته      گری 
شده به میزان 58 ذوب به دست آمد که رکورد قبل به میزان 54 

ذوب در 14 آبان ماه سال 1401 بوده است.
ثبت این رکوردهای جدید نشان می   دهد فولاد هرمزگان بر 
مســیر بهبود مداوم و مدار دانش حرکت می   کند و در صورتی 
که محدودیتی در تامین انرژی و مواد اولیه نداشــته باشــد، 
رکوردشکنی   های روزانه، ماهانه و سالانه برای این شرکت دور 

از دسترس نخواهد بود.

نبضکنونیاقتصادجهانبرایکدامکسبوکارهامثل»دوشآبسرد«عملمیکند؟پشتصحنهدومینویورشکستگی

غربالگری شرکت ها با نرخ بهره
دنیایاقتصاد: هفته گذشــته، شرکت »وی   ورک«، ارائه   دهنده 
فضاهای کار مشــترک که زمانی ارزشــش به 47 میلیارد دلار 
می   رســید، اعلام ورشکســتگی کرد. طبق گزارش اس اند پی 
گلوبال، همزمان با تداوم افزایش نــرخ بهره، شرکت ها با روند 

تندتــری در حال ورشکســتگی هســتند به طوری که شــمار 
ورشکســتگی   های امســال در آمریکا در مقایســه با دو سال 
قبل افزایش چشــمگیری داشته. وضعیت در ســایر کشورها 
نیز چندان مساعد نیســت. در میان لیست ورشکستگی   های 

ثبت شــده در ســال جاری، نــام شرکت هــای مطرحی چون 
بانک ســیلیکون ولی، باربری یلو، اورگرند و پیرکس و صنایع 
مختلفی از جمله کالاهای غیراساســی، کالاهــای صنعتی، 
خدمات درمانی و مالی به چشــم می   خــورد. علت موج بزرگ 

ورشکستگی   ها چیســت؟ آیا با پدیده   ای مشــابه بحران سال 
2008 مواجه هستیم؟ »ژوزف شومپیتر«، اقتصاددان اتریشی 
اوایل قرن بیســتم با دیدگاه   هــای صریح خود دربــاره قدرت 
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کوتاه

با اجرای طرح تحول دیجیتــال در صنایع فولاد 
و فلزات می توان ســطح تولید را تا 40 درصد ارتقا و 
هزینه   های تولید را تا حداقل 25 درصد کاهش داد.

دکترمحمد صــادق صادقی سرپرســت مدیریت 
برنامه   ریزی و توسعه سیستم   های شرکت چادرملو 
با اشــاره به اهمیت اجرای طرح تحــول دیجیتال 
در دنیــای فــولاد و شــیوه   های تولیــد مبتنــی بر 
فناوری   های دیجیتــال گفت   : با دیجیتال   ســازی 
در صنایع فولاد و فلــزات می توان ســطح تولید را 
تا 40 درصــد ارتقا و هزینه   های تولیــد را تا حداقل 

25 درصد کاهش داد. 
به گزارش روابــط عمومی چادرملــو، صادقی با 
اشــاره به سرعت چشــمگیر حرکت دنیا به ســمت 
فناوری هــای دیجیتال افزود: ایــن تحول عملکرد 
بخش   های مختلــف از جمله تولیــدات صنعتی را 
بهبود می   بخشــد، به همین دلیل تولیدکنندگان 
بزرگ فــولاد و فلزات تلاش می   کننــد تا مدل   های 
عملیاتــی خــود را بــا اســتفاده از تکنولوژی   های 
دیجیتــال متحــول کننــد. سرپرســت مدیریــت 
برنامه   ریزی و توسعه سیستم   های شرکت چادرملو 
با بیان اینکه فعــالان صنعت فــولاد دنیا معتقدند 
دیجیتال   سازی این حوزه تنها راه احیای روش   های 

گذشــته محسوب می شــود، گفت: با اســتفاده از 
فناوری   های دیجیتال می توان نیازهای بازار در دو 
بخش عرضه و تقاضا را با کمتریــن هزینه ارزیابی 
اطلاعات، تجزیه و تحلیل کــرد، همچنین خطای 
محاسبات به طور قابل توجهی کاهش می   یابد که 
این امر بر کاهش هزینه   هایی چون انبارداری تاثیر 

مستقیم دارد. 
وی بــا اشــاره بــه افزایــش 40درصــدی دقت 
پیش بینی با اســتفاده از روش   هــای جدید گفت: 
در بخش   هایــی مثــل تعمیر و نگهــداری می توان 
اختلال تجهیزات را با روش   های جدید هوشــمند 
پیش بینی و دوره   های تعمیــر و نگهداری را به طور 

دقیق محاسبه و آن را به حداقل رساند. 
صادقی افزود: با توجه به اهمیــت این موضوع، 
شرکت چادرملو از دو ســال گذشــته با همکاری و 
مشــارکت مراکز علمی داخل کشــور و بهره   گیری 
از تجربیــات عملــی و اجرایی مشــاوران داخلی و 
خارجی در این حوزه، در حال طراحی و شناسایی 
فرصت   های هوشمندسازی در زنجیره ارزش فولاد 

است.
وی با بیــان اینکــه، اســتراتژی اصلــی شرکت 
چادرملو استفاده از ظرفیت   های دانش   بنیان کشور 

و نهادینه   سازی و رسوب این دانش در مراکز علمی 
و اجرایی کشور است، گفت: با پیاده سازی سیستم 
هوشمند ترکینگ در معدن، آماده به کاری تجهیزات 
و ماشین   آلات رشد محسوسی داشته و پیاده سازی 
پروژه   های هوشمندسازی در مجتمع صنعتی علاوه 
بر بهبود و ارتقای کیفیت در کارخانه گندله   سازی 
و شبیه   ســازی فرآیندها در احیا، کمک شایانی به 

افزایش دقت پارامترهای فرآیند کرده است. 
صادقــی تــداوم حرکــت و پیاده ســازی انقلاب 
صنعتی نســل چهارم را شرط بقای آینده دانست و 
تصریح کــرد: اجرای این امــر در قالب طرح تحول 
دیجیتال برای مانــدگاری در عرصه رقابتی الزامی 
است و نه انتخابی. سرپرست مدیریت برنامه   ریزی 
و توسعه سیســتم   های شرکت چادرملو با اشاره به 

اینکه مطالعــات بین المللــی نشــان می   دهد که 
رشــد بهره   وری شرکت ها با هوشمندســازی بین ۶ 
تا 8 درصــد افزایش می   یابد، گفت: شــاخص   های 
تعریف شــده از ســوی مجمع جهانــی اقتصاد در 
سه حوزه بهره   وری، چابکی و پایداری اندازه   گیری 
می شود که همین سه پارامتر میزان سودآوری بنگاه 
اقتصادی و حضور در صحنه رقابــت بازار را تعیین 
می   کنند، از ایــن رو شرکت چادرملــو، طرح تحول 
دیجیتال را در طرح جامع و برنامه   های توسعه خود 
هدف   گذاری کرده و جایگاه ویژه   ای را در چشم   انداز 

خود به آن اختصاص داده است.
سرپرســت مدیریــت برنامه   ریــزی و توســعه 
سیســتم   های شرکت چادرملو با بیان اینکه فعالان 
صنعت فولاد دنیــا معتقدند دیجیتال   ســازی این 
حوزه تنها راه احیای روش   های گذشــته محسوب 
می شود، گفت: با استفاده از فناوری   های دیجیتال 
می توان نیازهای بــازار در دو بخش عرضه و تقاضا 
را با کمتریــن هزینــه ارزیابی اطلاعــات، تجزیه و 
تحلیل کــرد، همچنین خطای محاســبات به طور 
قابل توجهی کاهش می   یابد که این امر بر کاهش 

هزینه   هایی چون انبارداری تاثیر مستقیم دارد. 
وی بــا اشــاره بــه افزایــش 40درصــدی دقت 

پیش بینی با اســتفاده از روش   هــای جدید گفت: 
در بخش   هایــی مثــل تعمیر و نگهــداری می توان 
اختلال تجهیزات را با روش   های جدید هوشــمند 
پیش بینی و دوره   های تعمیــر و نگهداری را به طور 

دقیق محاسبه و آن را به حداقل رساند. 
صادقی افزود: با توجه به اهمیــت این موضوع، 
شرکت چادرملو از دو ســال گذشــته با همکاری و 
مشــارکت مراکز علمی داخل کشــور و بهره   گیری 
از تجربیــات عملــی و اجرایی مشــاوران داخلی و 
خارجی در این حوزه، در حال طراحی و شناسایی 
فرصت   های هوشمندسازی در زنجیره ارزش فولاد 

است.
وی با بیــان اینکــه، اســتراتژی اصلــی شرکت 
چادرملو استفاده از ظرفیت   های دانش   بنیان کشور 
و نهادینه   سازی و رسوب این دانش در مراکز علمی 
و اجرایی کشور است، گفت: با پیاده سازی سیستم 
هوشمند ترکینگ در معدن، آماده به کاری تجهیزات 
و ماشین   آلات رشد محسوسی داشته و پیاده سازی 
پروژه   های هوشمندسازی در مجتمع صنعتی علاوه 
بر بهبود و ارتقای کیفیت در کارخانه گندله   سازی 
و شبیه   ســازی فرآیندها در احیا، کمک شایانی به 

افزایش دقت پارامترهای فرآیند کرده است. 

تحول دیجیتال در چشم   انداز چادرملو  

در راســتای ارتقای ســطح دانــش و مهارت   هــای عمومی    و 
تخصصی پرســنل بانک صــادرات در حوزه بــازار سرمایه و ارائه 
خدمات بهتر و پاسخگویی مناسب   تر به مشتریان، طی توافقات 
ســه جانبه   ای که بین کانون کارگزاری بــورس، کارگزاری بانک 
صادرات و بانک صادرات حاصل شد، بزرگ ترین پروژه آموزشی 
در تاریخ بازار سرمایه ویژه پرسنل بانک صادرات به صورت آنلاین 

با 12 مبحث آموزشی کاربردی، از 20 آبان آغاز شد.
در نشست خبری که به این مناسبت، با حضور سید محمد 
یزدی خواه، معــاون بانکــداری جامع بانک صــادرات ایران، 
سید   هادی ابطحی، مدیرعامل و عضو هیات مدیره کارگزاری 
بانک صادرات، مسلم نیلچی معاونت آموزش و توسعه کانون 
کارگزاران بورس اوراق بهادار، و سید   هادی حسینی مدیرعامل 
شرکت پردازش اطلاعات آوید برگزار شد، سید   هادی ابطحی 
مدیرعامل کارگــزاری بانک صادرات با اشــاره بــه این پروژه 
آموزشی گفت: یکی از دســتاوردهای مهم بازار سرمایه و بازار 
پول همین    موضوع اســت و فکر و هدف اصلی این ســامانه، 
رویکرد جامع نســبت به بــازار سرمایه    و پیشرفت ایــن بازارها 

بوده است.
وی بــا بیان اینکــه این موضــوع باید بــه الگویی برای ســایر 
نهادها تبدیل شود، افزود: این دوره از چند جهت دارای اهمیت 
اســت. در وهله نخســت از جهت وســعت جغرافیایــی و تعداد 
شرکت کنندگان و ســپس بحث زیرســاخت که بــرای این مهم 

فراهم شده است.

ابطحی یادآور شد: رویکرد بانک صادرات در خصوص این پروژه 
این اســت که موضوع بازار سرمایه را به عنوان یکــی از الزامات 
خود لحاظ کند کــه براین اســاس، بــورس را در سر فصل   های 
آموزشی قرارداده است. در این راستا تلاش شده تا در دوره اولیه 
تمامی   موارد و تحلیل   ها، آموزش و گواهینامه   هایی دراین زمینه 
صادر شــود که به نوعی این نخســتین قدم در بحث بازاریابی و 
آموزش بازار اســت. به گفته وی درصدد این هستیم تا هر شعبه 
بانک صادرات را به یک ایستگاه معاملاتی تبدیل کنیم که در این 

زمینه اقداماتی را در دستور کار قرار داده   ایم.
در ادامه سید محمد یزدی   خواه،    معاون بانکداری جامع بانک 
صادرات با تاکید بر نقش مهم آمــوزش در روند موفقیت افراد در 
حوزه بازار سرمایــه گفت: با توجه به اهمیــت این موضوع، همه 
ارکان باید به بحث آموزش توجه داشته باشند. متاسفانه با توجه 
به مشکلاتی که طی سال   های اخیر در بازار سرمایه ایجاد شد، 
فارغ از اعتمادی که کاهش یافت و نقشــی که بهتر می توانست 
ایفا شــود، بحث آموزش یکی از ارکان مهم و اساسی بود که باید 

به آن توجه می   شد.
به گفته وی، قطعا برگزاری این دوره   های آموزشی برای پرسنل 
می توانــد در ارتقای دانش و ســواد مالی در حوزه بــازار سرمایه 
بســیارموثر باشــد که اگر این فعالیت   های آموزشــی برای همه 
فعالان بازار انجام گیرد، می توان انتظارت تحولات و رشــد   های 

بهتری را برای بازار سرمایه داشت.
ادامه در صفحه29

بانک پارســیان با هدف تثبیت جایگاه حرفه   ای بانک در حوزه 
بانکــداری بین الملل در نشســت ســالانه ICC بــه نمایندگی از 
کمیســیون بانکی کمیته ایرانی و نظام بانکی کشــور به   صورت 

فعالانه حضور یافت.
در این نشســت که به   صــورت هیبرید )مجــازی و حضوری( با 
شرکت حــدود 150 بانــک فعــال در عرصه خدمــات بانکداری 
بین الملل در قالب کمیته   های ملی ICC  در روزهای دوم و ســوم 
آبان ماه در شهر پاریس برگزار شد، آخرین تحولات در حوزه ارائه 
خدمات Trade Finance در ســطح تجارت بین الملل بررسی و 
نظرات و رویه   های پیشنهادی کمیته   های ملی و آخرین فعالیت   ها 

در کارگروه   های مختلف ICC موردبحث و تبادل   نظر قرار گرفت.
نکته مهم اینکه؛ تنها به تعداد محدودی از بانک   های بین المللی 
اجازه شرکت حضوری در این اجلاس داده شــد و بانک پارسیان 
به   عنوان تنها بانک ایرانی موفق به اخذ سهمیه شرکت حضوری 
در نشست مزبور شــد. کوروش پرویزیان مدیرعامل بانک، عضو 
هیات   رئیســه کمیته ایرانی ICC و حســن حاتمی مدیر عملیات 
ارزی، نماینده بانک پارسیان در کمیسیون بانکی کمیته ایرانی 

ICC است.
حضور فعــال بانک پارســیان در این نشســت از جهت تثبیت 
جایگاه حرفه   ای بانک در حوزه بانکداری بین الملل و حفظ منافع 

در همکاری   های متقابل بسیار حائز اهمیت بود.
در این نشســت دو روزه، محمــد داورنیا رئیــس اداره عملیات 
ارزی شــعب بانک پارســیان به همراه سرکار خانم تذهیبی دبیر 

کمیســیون بانکی کمیته ایرانی ICC و مشــاور فنی کمیســیون 
بانکی ICC پاریس به عنوان کارشناسان کمیسیون بانکی کمیته 
ایرانی اتاق بازرگانی بین الملل و به نمایندگی از نظام بانکی کشور 

در اجلاس مزبور شرکت کردند.
یادآور می شــود؛ اتــاق بازرگانــی بین الملل مهم تریــن نهاد 
غیردولتی و اثرگذار در زمینه تجارت جهانی و دارای 12 کمیسیون 
مختلف اســت که کمیســیون بانکی از بخش   های حائز اهمیت 
این نهاد اســت. این نهاد در بیش از یکصد کشــور جهان دارای 
کمیته   های ملی و حدود 3000 کارشناس مستقل در زمینه   های 
فعالیت خود اســت. نقش اصلــی این نهــاد تدوین مقــررات و 
رویه   هــای بین المللی، حل اختلافات و حمایت از سیاســت   ها و 

تلاش   های اجرایی مرتبط با بازرگانی بین الملل است.

تنها بانک ایرانی در نشست پاریس توسعه سواد مالی در بازار سرمایه

»دنیایاقتصاد«ازنامعادله»بودجهنگهداری«
و»نیازتعمیراتی«آزادراههایکشوررمزگشاییمیکند

آسفالت راه  ها با قطره  چکان
صفحه27
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به مناسبت روز جهانی نان در گزارشی بررسی شد

 رشد 40 درصدی ارزش 
بازار نان  تا 5 سال آینده

دنیای اقتصاد- ســعیده نبی زاده:  براساس 
آمارهای ارائه شده، بازار جهانی نان و محصولات 
نانوایی از ۲۰7.8۱ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۱ 
به ۲۲7.94 میلیــارد دلار در ســال ۲۰۲۲ با 
نرخ رشد مرکب ســالانه )CAGR( 9.7  درصد 
افزایش یافــت. این در حالی اســت که جنگ 
روسیه و اوکراین شانس بهبود اقتصاد جهانی 
بعــد از همه گیــری کوویــد-۱9 را حداقل در 
کوتاه مدت مختل کرد. جنگ بین این دو کشور 
به تحریم های اقتصادی چندین کشور، افزایش 
قیمت کالاها و اختلال در زنجیره تامین منجر 
شــده و بســیاری از بازارها را در سراسر جهان 
تحت تاثیر قرار داده است. انتظار می رود بازار 
نان و محصولات نانوایی در سال ۲۰۲۶ با نرخ 
رشــد مرکب ســالانه  5.5 درصد به ۲8۲.74 
میلیارد دلار برســد. چرا که جمعیت جهان در 
حال افزایــش اســت و انتظار می رود تا ســال 
۲۰5۰ به ۱۰ میلیارد نفر برسد. افزایش جمعیت 
تقاضای بیشــری برای غذا ایجــاد می کند و 

سرانه مصرف نان در دنیا نیز زیاد خواهد شد.
با ایــن حــال دو فاکتــور الحاقــی دیگر که 
تغییرات قیمت نان و مصرف سرانه آن اســت از 
اهمیت زیادی برخوردار اســت. بررســی روند 
تغییرات قیمتی این کالا نشــان می دهد در 5 
ســال آینده قیمت هر واحد نان از ۲.5 دلار به 
حدود 3 دلار می رســد و رشــد ۲5 درصدی را 
در کنار رشــد ۱۲.5 درصدی مصرف سرانه به 

همراه دارد. 
وب ســایت pestleanalysis در گزارشی به 
بررســی عوامل موثر بر  اقتصاد و تولید صنعت 
نان در ســال های آتــی پرداخته کــه در ادامه 

خلاصه ای از آن را می خوانید. 

توسعه تکنولوژی در خدمت صنعت نان �
صنعت نانوایی در طول ســال ها دستخوش 
نوآوری های قابل توجهی شده است که ناشی 
از پیشرفت های تکنولوژیک، تغییر ترجیحات 
مصرف کنندگان و نیــاز به کارآیــی و بهره وری 

بیشر است.
این نوآوری ها صنعت را متحول کرده، کیفیت 
را بهبــود بخشــیده، تولیــد را افزایــش داده و 
سودآوری کسب و کار را بیشر کرده است. یکی 
از نوآوری های قابل توجــه در صنعت نانوایی، 

ورود اتوماسیون در فرآیند تولید بوده است.
اتوماسیون تولیدکنندگان نان را قادر ساخته 
تا مقادیر بیشری از محصولات پخته شده را به 
طور مداوم و کارآمدتر تولید کنند. علاوه بر این، 
تجهیزات خــودکار مانند میکسرهــا، اجاق ها 
و ماشــین های بســته بندی، بهره وری را تا حد 
زیادی بهبود بخشیده و هزینه های نیروی کار 

را کاهش داده اند.
اجاق هــا و میکسرهای کنرل شــده با رایانه 
تضمیــن کرده اند کــه محصولات پخته شــده 
به طور مــداوم با کیفیت بالا تولید می شــوند و 
علاوه بر اتوماسیون، صنعت نان مواد، طعم ها 

و تکنیک های جدیدی را معرفی کرده است.
مصرف کنندگان به طور فزاینده ای به دنبال 
گزینه های سالم تر و طعم های نوآورانه هستند 
که منجر به معرفی آرد غلات کامل، گزینه های 
بدون گلوتن و طعم های جدید شــده و این امر 
همچنین منجر به افزایش کارگاه های تولید نان 

منحصر به فرد و دست ساز شده است.
به دلیل نوآوری، صنعت نان در طول سال ها 
رشــد کرده و در سراسر جهان گســرش یافته 
اســت. کشــورهای اروپایــی بالاتریــن ارزش 
محصــولات نانوایــی را در سراسر جهان تولید 

می کنند. 

عوامل سیاستی موثر بر صنعت نان �
صنعت نان بخش مهمی  از بخش مواد غذایی 
و آشــامیدنی اســت. عوامل مختلفی از جمله 
عوامل سیاستی بر عملکرد آن تأثیر می گذارند. 
مقررات دولتی برای هر صنعتی ضروری است 
و صنعت نان نیز از این قاعده مستثنی نیست. 
دولــت مقــررات و قوانینی را وضــع می کند تا 
اطمینان حاصل کنــد که مشــاغل به صورت 
ایمن، عادلانه و مطابق با قوانین عمل می کنند.

یکی از حوزه های مهم مقررات برای صنعت 
نان، ایمنی مواد غذایی است. در همین  راستا 
دولت هــا اســتانداردهایی را بــرای کیفیــت، 
نگهداری و آماده ســازی غــذا تعیین می کنند 
تا مطمئن شــوند که غــذا برای مــصرف ایمن 
اســت. صنعت نانوایی باید برای حفظ اعتماد 

مصرف کننده و جلوگیــری از عواقب قانونی یا 
مالی بالقوه از این مقررات پیروی کند.

علاوه بر این، تغییر در سیاست های مالیاتی 
می تواند به طــور قابل توجهی بــر هزینه های 
تولید و ســودآوری صنعت نان تاثیر بگذارد. به 
عنوان مثــال، افزایــش نرخ مالیــات می تواند 
هزینه مواد خام، انرژی و سایر نهاده های مورد 

نیاز در فرآیند تولید نان را افزایش دهد.

عوامل اقتصادی موثر بر صنعت نان �
علاوه بر سیاســتگذاری های دولتی، عوامل 
اقتصادی بخــش دیگری از عوامــل اثرگذار بر 

این صنعت را تشکیل می دهند. 
از جمله عواملی مانند تورم، رشد 
اقتصادی، نرخ بهــره و نرخ ارز به 
طور قابــل توجهی بــر عملکرد و 
ســودآوری صنعــت نــان تاثیــر 

می گذارد.
تورم یکی از بحرانی ترین عوامل 
اقتصــادی تاثیرگــذار بر صنعت 
نان است. تورم به افزایش قیمت 
کالاها و خدمــات در طول زمان 
اشــاره دارد و از طرق مختلفی بر 
صنعت نان اثر می گــذارد؛ اولا، 
می تواند هزینه مواد اولیه مانند 
آرد، شــکر و کــره را کــه از مــواد 
ضروری در محصــولات نانوایــی 
هستند، افزایش دهد. در نتیجه 
این امر می توانــد باعث افزایش 
قیمت محصــولات حــوزه نان و 
کاهش ســودآوری ایــن صنعت 
شــود. ثانیا، تورم می تواند منجر 
به افزایش هزینه های نیروی کار 
شــود، زیرا در دوره هــای تورمی 

 نیاز مداوم به تعدیل دستمزدها برای مطابقت با 
افزایش هزینه های زندگی وجود دارد.

یکــی دیگر از عوامــل مهم اقتصــادی که بر 
صنعت نان تأثیــر می گذارد، رشــد اقتصادی 
است. رشد اقتصادی به افزایش تولید ناخالص 
داخلی )GDP( کشور در طول زمان اشاره دارد. 
اقتصاد رو به رشد می تواند فرصت هایی را برای 
فعالان صنعت نان ایجاد کنــد تا فعالیت های 
خود را گســرش دهنــد و به مشــریان جدید 
دســت یابند. اما برعکس، یک اقتصــاد راکد 
یا کوچک می تواند پتانســیل رشد و سودآوری 

صنعت را محدود کند.
نرخ بهره )ســود( یکی دیگــر از عوامل مهم 
اقتصادی است که صنعت نان را تحت تاثیر قرار 
می دهد؛ نرخ بهره نشان دهنده هزینه استقراض 
پول از موسسات مالی است. نرخ های بهره بالا 
می تواند هزینه های استقراض صنعت را افزایش 
دهد و دسرســی بــه اعتبــار، سرمایه گذاری 
در فناوری هــای جدید یا گســرش عملیات را 

چالش برانگیزتر کند.
علاوه بر این، نرخ های بهره بالا می تواند منجر 
به کاهش  مصرف  شــود، زیرا مصرف کنندگان 
ممکن است نیاز داشته باشند بخش بیشری 
از درآمد خود را به بازپرداخت بدهی اختصاص 
دهند و تقاضا برای محصــولات خاص صنعت 

نان کاهش یابد.
در این میــان عوامل اجتماعــی، روندهای 
فرهنگی، جمعیتــی و اجتماعی نیــز عواملی 
هســتند که بر رفتار و ترجیحات مصرف کننده 
تاثیر می گذارند. این عوامل به طور قابل توجهی 
بر عملکرد صنعت نان تاثیر می گذارند. یکی از 
مهم ترین عوامل اجتماعــی، تغییر ترجیحات 
مصرف کنندگان است. امروزه مصرف کنندگان 
به طور فزاینده ای مراقب سلامتی خود هستند 
و خواســتار گزینه هــای ســالم تری مانند نان 
ســبوس دار و شــیرینی های کم قند هستند. 
صنعت نان باید با این ترجیحات در حال تغییر 
سازگار شود تا رقابتی بماند و نیازهای مشری 

را برآورده کند.
روندهای جمعیتــی نیز یک عامل اجتماعی 
ضروری اســت که صنعــت را تحت تاثیــر قرار 
می دهد. پیــری جمعیت یک رونــد جمعیتی 
است که ترجیحات و خواسته های مصرف کننده 
را تغییــر می دهد. بــا افزایش میانگین ســنی 
جمعیت، تقاضای فزاینده ای برای محصولاتی 
وجود دارد که نیازهای غذایی خاص سالمندان 
را برآورده می کند، ماننــد گزینه های کم نمک 

و کم چرب.
یکی دیگر از عوامــل اجتماعی حیاتی که بر 

صنعت نان تاثیر می گذارد، تنوع فرهنگی است. 
این صنعت باید به سلایق و ترجیحات فرهنگی 
متنوع مشریان خود پاســخ دهد. برای مثال، 
تقاضای فزاینده برای نان های سنتی و محلی 
قومی، منعکس کننده تنــوع فرهنگی در حال 

تغییر مصرف کنندگان است.
ظهــور تجــارت الکرونیــک و رســانه های 
اجتماعی یکی دیگر از عوامل اجتماعی است 
که صنعــت نانوایــی را متحــول کرده اســت. 
پلتفرم های تجــارت الکرونیک و رســانه های 
اجتماعی به این صنعت اجــازه می دهند تا به 
مخاطبان بیشری دست یابد و محصولات خود 

را تبلیغ کند.

عوامل تکنولوژیکــی موثر بر  �
صنعت نانوایی

در دنیــای مــدرن، عوامــل 
تکنولوژیکــی بر کســب و کار در 
همــه صنایــع از جملــه صنعت 
نانوایی تاثیر می گذارد. به عنوان 
مثــال، صنعــت نانوایی شــاهد 
معرفی اجاق ها، میکسرها و سایر 
تجهیــزات مدرن بوده اســت که 
کارآیی و بهره وری تولیدکنندگان 
در حوزه نان را افزایش داده است.

توســعه برنامه های نرم افزاری 
تخصصی فعــالان ایــن صنعت 
را قادر می ســازد تــا فرآیندهای 
تولیــد خــود را بهینــه کــرده و 
فرمول بندی دســتور پخت خود 
را بهبود بخشند. با ادغام فناوری 
در پخــت، فعــالان ایــن صنعت 
می توانند محصولات بیشری را با 
تلاش کمر و کیفیت بالاتر نسبت 
به قبل تولید کنند. علاوه بر این، ظهور تجارت 
الکرونیک بر صنعــت نان نیز تاثیر گذاشــته 
است. فروش آنلاین محصولات پخته شده به طور 
فزاینده ای محبوب شده و فناوری به طور قابل 

توجهی این روند را تسهیل کرده است.
سیســتم های ســفارش آنلاین و پلتفرم های 
تحویــل، ســفارش محصــولات پخته شــده را 
برای مشریان آســان تر کرده اســت. علاوه بر 
این، با کمــک بازاریابــی آنلاین و رســانه های 
اجتماعی، فعــالان این حــوزه می توانند تبلیغ 
کنند و محصولات خود را به مخاطبان بیشری 
بفروشند.  برنامه های تلفن همراه نیز این امکان 

را برای مشــریان فراهم کرده اند و علاوه بر آن، 
صنعت نیــز تحت تاثیــر معرفــی فناوری های 
جدید بسته بندی قرار گرفته است؛ به طوری که 
امــروزه مواد بســته بندی پیشرفتــه مانند مواد 
زیست تخریب پذیر و سازگار با محیط زیست به 
طور فزاینده ای در صنعت نان محبوب شده اند.

این مــواد نه تنهــا ســازگارتر با محیط زیســت 
هستند، بلکه از محصولات پخته شده محافظت 
بهری نیز می کنند که به افزایش عمر مفید آنها 
کمک می کند. علاوه بر این، فعالان این حوزه با 
کمک فناوری می توانند بسته بندی های جذابی 
را طراحی کنند که برای مشریان جذاب باشد.

عوامل  موثر بر اقتصاد صنعت نان �
صنعت نان تابع مقررات ایمنی مواد غذایی 
است که توســط دولت  تنظیم شده است. این 
مقررات برای اطمینان از ایمن بودن محصولات 
تولید شــده توســط فعالان این صنعــت برای 
مصرف وضع شــده اســت. آنها باید بــا اجرای 
شیوه های بهداشتی مناسب، استفاده از مواد 
مورد تایید و حفظ روش های مناسب نگهداری 
و جابه جایی، از این مقررات پیروی کنند. عدم 
رعایت این مقــررات می تواند عواقــب قانونی 
مانند جریمه نقدی، تعطیلــی و حتی در موارد 

شدید جرایم کیفری را در پی داشته باشد.
صنعت نــان همچنیــن تحت تاثیــر عوامل 
محیطی مختلفی قــرار دارد. یکــی از عواملی 
که صنعت نانوایــی را تحت تاثیر قرار می دهد، 
تغییرات آب و هوایی است. تاثیر تغییر اقلیم بر 
صنعت نانوایی را می توان در نوســانات قیمت 
و در دســرس بودن مواد اولیه مانند آرد، شکر 
و کره مشــاهده کرد.  در این میان در دسرس 
بودن منابع آب بر صنعت نان تاثیر می گذارد. در 
این میان کمبود آب در بسیاری از نقاط جهان 
به طــور فزاینده ای قابل توجه اســت. بنابراین 
ضرورت دارد شیوه های مدیریت آب پایدار اجرا 
شود. همچنین  باید یادآور شد مقررات مدیریت 
پسماند بر صنعت نان نیز تاثیر می گذارد. تولید 
محصولات پخته مقادیر قابــل توجهی زباله از 
جمله مواد غذایی، بسته بندی و فاضلاب تولید 
می کنــد. بنابراین، شــیوه های مدیریت برای 
کاهش میــزان ضایعاتی که تولیــد می کنند و 
اثرات زیســت محیطی آنها که شامل استفاده 
از مواد بســته بندی ســازگار با محیط زیست، 
کمپوست کردن زباله های مواد غذایی و تصفیه 

فاضلاب قبل از تخلیه است ضروری است. 

گفت وگو

یادداشت

بین الملل

 یک فعال حوزه نان صنعتی 
در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« اعلام کرد

 فضای غیر رقابتی
 دستاورد آزادسازی قیمت  آرد

دنیــای اقتصــاد: ۲4 اکتــر روز 
جهانی نان و ۲۲ آبان روز ملی نان در 
کشور ما محسوب می شود. براساس 
آمارهای  جهانی  در حال حاضر این 
محصول بخــش مهم غــذای تقریبا 
همه مردم جهــان از فقیــر و غنی را 
تشــکیل می دهــد و در بســیاری از 

کشورها به عنوان قوت لایموت مردم محسوب می شود.
در همین راســتا علیرضا مروت پور فعال حــوزه نان صنعتی 
با بیان اینکــه پیش بینی می شــود اقتصاد نــان در جهان در 
ســال جاری به 4۶۰ میلیارد دلار برســد افزود: این رقم رشــد 
سالانه 7 درصدی را در 5 ســال آینده تجربه خواهد کرد که از 
نظر وزنی معادل ۲۱7 میلیارد کیلوگرم اســت و این موضوع از 
رشد مصرف این محصول در جهان در سال های پیش رو حکایت 
دارد و می تواند سیاست های سختگیرانه ای را در این حوزه در 
سال آینده رقم بزند که از جمله می توان به افزایش تعرفه های 

صادرات گندم در مبادی صادراتی اشاره کرد.
مدیرعامل نــان آوران گفــت: در این بین اما سیاســت های 
دولت در حــوزه تولید نان به خصوص در پنج ســال گذشــته 
مشکلات بســیاری را برای فعالان این صنعت به همراه داشته 
است که نتیجه آن کاهش شدید تقاضا برای نان های صنعتی 
و در عین حال افت تولید و ورشکستگی بسیاری از کارگاه های 
کوچک و متوسط است. به  گفته وی، دولت در شرایطی اقدام 
به آزادسازی قیمت آرد برای تولید نان حجیم و نیمه حجیم کرد 
که صنعت در مرحله بلوغ به سر می برد و فرهنگ استفاده از این 
نوع نان به مرحله مناســبی رســیده بود. این فعال صنعت نان 
تصریح کرد: دلیل این امر مزیت های رقابتی بین نان ســنتی 
و صنعتی اســت، با این حال آزادسازی قیمت آرد برای صنعت 
در مقایســه با صنف نانوایی، بار دیگر باعث غیررقابتی شدن 
این فضا شده اســت؛ موضوعی که نیاز به بازبینی سیاست ها 
توسط دولت دارد. مروت پور با بیان اینکه در شرایط فعلی دولت 
باید آزادســازی قیمت آرد برای صنف نانوایی را مانند صنعت 
در دســتور کار خود قرار دهــد، افزود: این موضوع به توســعه 
سرمایه گذاری در صنعت و بهبود کیفیت نان در صنف منتهی 
می شود، در غیر این صورت توسعه این صنعت در افق بلندمدت 
با چالش های جدی روبه رو خواهد شد و از سوی دیگر کیفیت 
نان ســنتی را افزایش خواهد داد. وی با اشــاره به سهم بسیار 
پایین حدودا ۱۰درصدی نان صنعتی در کل مصرف نان کشور 
گفت: متاسفانه دولت به بهانه تامین نیاز نانوایی ها قیمت نان 
سنتی را پایین نگه داشته و این موضوع مشکلات جانبی زیادی 
برای اقتصاد کشور به همراه دارد که فروش آرد دولتی به قیمت 
آزاد یکی از این مشکلات اســت که باعث آسیب به بیت المال 
می شود. به گفته وی قیمت مواد اولیه و بسته بندی و دستمزد 
به شدت افزایش یافته و تولید و عرضه پایین توجیه پذیری تولید 
را کاهش داده و این در حالی است که ذائقه مردم با نان صنعتی 
هماهنگ اســت و تنها دلیل پایین بودن تقاضــا، عدم تقارن 

قیمتی این محصول با نان سنتی است.

کیفیت یک اصل بی بدیل در رقابت   پذیری

با بهبود فرآیندها، نــوآوری و بهره   وری می تــوان کالایی را با 
ویژگی   های بهر، قیمت مناسب   تر و از همه مهم تر خدمات در 
دسرس به بازار عرضه کرد. در صورت ایجاد این توانمندی در 
محصول و خدمات، به نوعی برای مشری ارزش افزوده ایجاد 
می شود. در این صورت نه تنها نیاز مشری پاسخ داده می شود، 

بلکه رضایتمندی مشری را هم به دنبال خواهد داشت.
امروز کیفیت دیگر یــک واژه یا یک مفهوم نیســت، کیفیت 
امروز یک فرآیند، سیســتم، رفتار، فرهنــگ و یک نوع نگرش و 
رویکرد است.  کیفیت یک فرآیند است که در قالب یک سیستم 
شــکل می گیرد. در این فرآیند از بخش لجستیک تا کارکنانی 
که در بخش تولید و توزیع فعالت می   کنند به نوعی در ارتباط با 
کیفیت نقش دارند. به عبارتی همه افرادی که به شکل مستقیم 
و غیرمســتقیم در تولید و ارائه خدمــت نقش   آفرینی می   کنند 
نســبت به کیفیت مســوولند.  امروزه کیفیت تمامی    ابعاد اعم 
از بهداشــت، ساخت وســاز، انرژی، صنعت و محیط زیست را 
تحت تاثیر قرار داده و تحول در کیفیت، زندگــی ما را در ابعاد 
مختلف دچار دگرگونی کرده است. کیفیت علاوه بر صرفه   جویی 
در انــرژی در حفظ منابــع طبیعی برای نســل   های بعدی نیز 

تاثیرگذار است.
کیفیت به   عنوان یک اصل اساســی در مدیریت ســازمان ها و 
تولید محصولات و خدمات، نقش بسیار مهمی    در دستیابی به 
ظرفیت رقابتی و موفقیت پایدار و توسعه در همه جوانب زندگی 
مدرن ایفا می   کند. یکی از اهداف اصلی دســتیابی به کیفیت، 
ایجاد ظرفیت رقابتی اســت. در جهانی که رقابت به   شدت یک 
عامل فراگیر و فزاینده اســت، تاکید بر کیفیت امری اساســی 
برای بقا و رشد سازمان ها محسوب می شود. با ارائه محصولات و 
خدمات با کیفیت بالا، سازمان ها توانایی جلب مشریان جدید 
را خواهند داشــت و در عین حال مشــریان فعلی خود را حفظ 
می   کنند. این به معنای افزایش ســهم بازار و درآمد یک سازمان 
است. ایجاد فرهنگ کیفیت در ســازمان ها و جوامع از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت. این فرهنگ بایــد از مدیران تا کارکنان 
به همه ســطوح انتقال یابد. در زمینــه روش   های بهبود کیفیت 
و تکنولوژی   هــای جدید به   رو   زبودن به شــدت ضروری اســت. 
در این مســیر آموزش و توســعه مستمر تاثیر شــگرفی بر بهبود 
کیفیت دارد. کیفیت نه   تنها در تجارت و اقتصاد یک عامل موثر 
اســت، بلکه به   عنوان یک اصل مهم در زندگــی و کار، می تواند 
به ما کمک کند تا به پیشرفت و رفاه بیشــر دست یابیم. یکی از 
عواملی که می تواند بر سیستم کیفیت اثر منفی بگذارد اقتصاد 
دستوری اســت. بنابراین در عصری که کیفیت حرف اول را در 
رقابت   پذیری می زند و تولیدکنندگان برای بقا در بازار رقابتی به 
ارتقای روزافزون کیفیت نیاز مرم دارند سیاستگذاران و مسوولان 
در بدنه تصمیم گیری   ها، باید در اقتصاد دســتوری حاضر یک 

بازنگری جدی و اساسی را در پیش بگیرند.

ناامنی غذایی در حال وخیم تر شدن است
دنیای اقتصاد: وزارت کشــاورزی ایالات متحــده به تازگی 
گزارش سالانه خود را در مورد وضعیت امنیت غذایی خانوارها 
در ایالات متحده در سال ۲۰۲۲ منتشر کرده است و وضعیت 
بدتر از آن چیزی اســت که ما تصور می کردیم. سال گذشته، 
۱۲.8 درصد از خانوارها )۱7 میلیون خانــوار( از نظر غذایی 
ناامن بودند. این بالاتر از میزان ســال ۲۰۲۱ است که ۱۰.۲ 
درصد یا ۱3.5 میلیون خانوار و سال ۲۰۲۰ که بالغ بر ۱۰.5 

درصد و ۱3.8 میلیون خانوار بودند. 
این در حالی است که در سال گذشته کودکان و جوامع به 
حاشیه شهرها رانده شده نیز در مقایسه با میانگین ملی سال 
۲۰۲۲، احتمال بیشری برای تجربه ناامنی غذایی داشتند. 
از خانوارهــای دارای فرزنــد، ۱7.3 درصد دچــار ناامنی 
غذایی بودند. گاهی اوقات، بزرگســالان یک وعده غذایی 
را حذف می کنند یــا کمر غذا می خورند تا به فرزندانشــان 
غذا بدهند، اما حتی در نیمی  از خانواده ها )8.8 درصد(، 
خود بچه ها امنیت غذایی پایین یا بسیار پایینی دارند. این 
تعداد نیز نسبت به سال ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ افزایش یافته است.

به طور کامل یک ســوم خانوارهایی که فرزندانشــان توسط 
یک مادر مجرد سرپرستی می شد، دچار ناامنی غذایی بودند 
و صرف نظر از اینکه آیا یک خانواده شــامل کودکان می شود 
یا خیــر، نرخ ناامنــی غذایی بــرای رنگین پوســتان، از جمله 
خانواده های اسپانیایی تبار و سیاه پوست، به طور قابل توجهی 
بالاتر از میانگین ملی بود. در سطوح جهانی و ملی، ما در ماه ها 
و سال های گذشته علائم هشداردهنده زیادی را دیده ایم که 
وضعیت غذایی در جهان در حال بدتر شدن است. با خواندن 
این گزارش، چند ســوال بزرگ در ذهنمان ایجاد می شــود. 
اول اینکه، چرا در خصوص امنیت غذایی در مسیر اشتباهی 
حرکت می کنیم؟ و دوم، برای حل نه تنها ناامنی غذایی، بلکه 
توقف بدتر شدن وضعیت ناامنی غذایی چه چیزی لازم است؟

ســازمان Food Tank در اوایل سال جاری در این خصوص 
گزارش هایی را ارائه داد. بر اساس این گزارش کووید-۱9 یک 
وضعیت اضطراری امنیت غذایی همه جانبه بود، موسسات و 
مقامات در روزهای اولیه پاندمــی، زمانی که چیزهای زیادی 
ناشــناخته بود، تلاش می کردند تا مردم را ســیر نگه دارند. از 
همه مهم تر، دولت برای کمک مالی بــه تولیدکنندگان غذا و 
رستوران ها، حمایت از کشاورزان و موارد دیگر وارد عمل شد. 
اما این تغییرات موقتی بود. بخشی از دلیل افزایش نرخ ناامنی 
غذایی در حال حاضر این اســت که برنامه های اضطراری که 
در روزهای اولیه همه گیری اجرا شــده بود، به طور پیوسته در 
حال فرسایش هستند.  لوئیس گواردیا، رئیس مرکز تحقیقات 
و اقدام غذایی )FRAC( می گوید: رفع مداخلات بحرانی شیوع 
کووید-۱9، اســتطاعت مالی برای قرار دادن غذا روی میز را 
برای میلیون ها خانواده دشــوارتر کرد. در طــول پاندمی، ما 
به وضوح دیدیم که کمک های غذایی کار می کند. گســرش 
سرمایه گــذاری از طریــق برنامــه SNAP و کمک هــای پولی 
مســتقیم کار می کنند. وعده های غذایی مدرسه جهانی کار 
می کند و حمایت از بسیاری از شبکه های مختلف توزیع مواد 
غذایی، از بانک های غذا گرفته تا اهدای غذا، کارساز است. اما 
برنامه های اضطراری و کوتاه مدت قرار است ما را به چیزی بهر 
پیوند دهند، نه اینکه علت اصلی یا هدف غایی باشــد. برای 
طولانی مدت، ما در حال تلاش برای رفع شکستگی های عمیق 

در سیستم غذایی با راه حل های موقت بوده ایم.
ناامنــی غذایــی در حــال حــاضر بدتر می شــود زیــرا، به 
طور کلی، ما موفــق نشــده ایم راه حل های کوتاه مــدت را به 
سیاست های بلندمدت قابل اجرا و کاربردی تبدیل کنیم. ما 
به دگرگونی های جدی، پایدار و مبتنی بر عدالت در شیوه های 
تغذیه جوامع خود نیاز داریم. خوب حــالا چه؟ چگونه به آنجا 
برســیم؟ برای شروع، بیاییــد برنامه های امــداد غذایی را در 
دســرس، با بودجه کامــل و دائمی  قرار دهیم. هرکســی که 
به غذای مکمل نیــاز دارد باید بتواند به آن دسرســی و توان 
پرداخت هزینه آن را داشــته باشــد. ما باید پذیــرش مزایای 
برنامه SNAP را برای فروشندگان بیشــر مواد غذایی آسان و 

ارزشمند کنیم.

شرکت مجتمع صنایع غذایى ماسترفوده (سهامى خاص)

آگهـی مــزایــده عمــومــی
موضوع مزایده: فروش ماشین آلات تولید و بسته بندی خط تولید کیک

شرکت صنایع غذایی ماسترفوده  (سهامی خاص) در نظر دارد موضوع فوق را از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید:
مهلـت ارسـال درخواسـت دریافـت اسـناد مرتبـط مشـخصات فنـی دسـتگاه های قابـل فـروش و پیـش نویـس شـرایط و درخواسـت بازدیـد از 
ماشین آلات به ایمیل info@masterfoodeh.com به همراه معرفی نامه معتبر (پیوست ایمیل) از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۸ 

بـه مـدت ۴ روز کاری می باشـد.
مهلـت ارائـه پیشـنهادها از تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ تـا تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۳۰ بـه مـدت ۶ روز کاری مـی باشـد. لـذا پیشـنهاد دهنـدگان می بایسـت 
بـرگ ارائـه پیشـنهاد قیمـت مطابـق بـا دسـتورالعمل را بـه انضمـام مشـخصات در پاکـت در بسـته، تحویـل واحـد مالـی شـرکت بـه آدرس: تهـران، 

خیابـان امیرآبـاد شـمالی، روبـه روی مخابـرات قـدس، پـلاک ۱۹۴۱،طبقـه اول، نمـوده و رسـید دریافـت نماینـد.
متقاضیان می توانند جهت کسـب اطلاعات بیشـتر و دریافت اسـناد شـرکت در مزایده با همراه داشـتن معرفی نامه معتبر مطابق با شـرایط 

فوق در سـاعت اداری به آدرس فوق مراجعه نمایند.
تاریخ و زمان بازگشـایی پاکات روز چهارشـنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ در محل شـرکت به آدرس: تهران، خیابان امیرآباد شـمالی، روبه روی مخابرات 

قدس، پلاک ۱۹۴۱،طبقه اول، شـرکت صنایع غذایی ماسـترفوده خواهد بود.

شرکت مجتمع صنایع غذایى ماسترفوده (سهامى خاص)

آگهـی منــاقصــه عمـومـی
موضوع مناقصه: ساخت و نصب اسکلت فلزی (سوله) کارخانه نوبران

شـرکت صنایـع غذایـی ماسـترفوده  (سـهامی خـاص) در نظـر دارد موضـوع فـوق را از طریـق مناقصـه عمومـی بـه متقاضیـان واجـد شـرایط واگـذار 
نماید:

مهلـت ارسـال درخواسـت دریافـت اسـناد مرتبـط بـا ابعـاد و نقشـه ها بـه ایمیـل info@masterfoodeh.com بـه همـراه معرفـی نامـه معتبـر 
(پیوسـت ایمیـل) از تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ تـا تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۸ بـه مـدت ۴ روز کاری می باشـد.

مهلـت ارائـه پیشـنهادها از تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ تـا تاریـخ ۱۴۰۲/۰۸/۳۰ بـه مـدت ۶ روز کاری می باشـد. لـذا پیشـنهاد دهنـدگان می بایسـت بـرگ 
پیشـنهاد قیمـت مطابـق بـا دسـتورالعمل را بـه انضمـام مشـخصات در پاکـت در بسـته، تحویـل واحـد مالـی شـرکت بـه آدرس: تهـران، خیابـان 

امیرآبـاد شـمالی، روبـه روی مخابـرات قـدس، پـلاک ۱۹۴۱،طبقـه اول، نمـوده و رسـید دریافـت نماینـد.
متقاضیان می توانند جهت کسـب اطلاعات بیشـتر و دریافت اسـناد شـرکت در مناقصه با همراه داشـتن معرفی نامه معتبر مطابق با شـرایط 

فوق در سـاعت اداری به آدرس فوق مراجعه نمایند.
تاریخ و زمان بازگشـایی پاکات روز چهارشـنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ در محل شـرکت به آدرس: تهران، خیابان امیرآباد شـمالی، روبه روی مخابرات 

قدس، پلاک ۱۹۴۱،طبقه اول، شـرکت صنایع غذایی ماسـترفوده خواهد بود.

مهدی کریمی   تفرشی
عضو هیات مدیره کانون انجمن   های صنایع 

غذایی کشور 

علاوه بر 
سیاستگذاری های 

دولتی، عوامل 
اقتصادی بخش 

دیگری از عوامل 
اثرگذار بر این 

صنعت را تشکیل 
می دهند. از جمله 

عواملی مانند تورم، 
رشد اقتصادی، 

نرخ بهره و نرخ 
ارز به طور قابل 

توجهی بر عملکرد 
و سودآوری صنعت 
نان تاثیر می گذارد
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چهارشنبه  24 آبان ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5874

»دنیای اقتصاد« از نامعادله »بودجه نگهداری« و »نیاز تعمیراتی« آزادراه  های کشور رمزگشایی می کند

آسفالتراههاباقطرهچکان

نیاز به سالی 15 میلیون تن آسفالت  �
برای بهبود وضعیت راه  ها نیاز اســت تا طی ۵ 
سال و ســالانه ۱۰ تا ۱۵ میلیون تن آسفالت در 
راه  های کشور صرف شود تا به وضعیت مطلوب در 

راه  های کشور دست یابیم.
به گــزارش »دنیای اقتصاد«، معــاون راهداری 
ســازمان راهداری و حمل ونقل جــاده  ای گفت: 
مصرف ســالانه آســفالت حدود ۵۰ میلیون تن 
به ارزش ریالی حدود ۱۰۰ همت اســت. ســهم 
ســازمان راهــداری و حمل ونقــل جــاده  ای در 
نگهــداری راه  های کشــور از ۱۰۰ همــت و ۵۰ 
میلیون تــن، ۱۰ تا ۱۵ همــت به میــزان ۱۰ تا 
۱۵ درصد است که نیاز است تا سهم سازمان در 

این مورد افزایش یابد.
رضا اکبری افزود: ارتقای راه  های کشور نیازمند 
صرف ســالانه ۱۰ تا ۱۵ میلیون تن قیر اســت. 
هم اکنون ۵ تا ۷ میلیون تن آســفالت در سراسر 
کشور توزیع و پخش شده اســت که باید این رقم 
به ۱۰ تا ۱۵ میلیون تن افزایش یابد تا طی ۵سال 
وضعیت خرابی جاده  های کشــور بهبود یابد و به 

وضعیت استاندارد برسیم.

ضرورت ایجــاد منبع درآمدی پایــدار برای  �
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده  ای

نگهــداری راه  هــای موجــود نیازمنــد بودجه 
مناسب است. شرکت ساخت سالانه حدود  هزار 
کیلومتر و سازمان راهداری و حمل ونقل جاده  ای 
سالانه 2۰۰۰ کیلومتر راه روستایی می  سازد و هر 
سال راه  های جدیدی به کشور افزوده می شود که 
نیاز است تا در کنار ساخت راه  ها برای نگهداری 
راه  های موجــود، بودجه مناســبی در نظر گرفته 

شود.
به گــزارش »دنیای اقتصاد«، معــاون راهداری 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده  ای با اشاره به 
وضعیت نامناسب ماشین  آلات سازمان راهداری 
و همچنیــن وضعیــت نامطلوب نیروی انســانی 
شــاغل در این بخش، گفت: باید منبع درآمدی 
برای ســازمان راهــداری و حمل ونقــل جاده  ای 
ایجاد کنیم تا ضمن بهبود وضعیت ماشین  آلات 
راهــداری، وضعیت نیروی انســانی ارتقــا یابد و 
تصادفات جاده  ای نیــز کاهش قابل ملاحظه  ای 
پیدا کند. زیــرا طبق آمــار تصادفات بالاســت. 
بنابراین نیاز است تا در خصوص آسفالت راه  های 

موجود و نگهداری از آنها وضعیت بهبود یابد.
وی افزود: تامین مالی نگهداری راه  ها در تمام 
دنیا از سه طریق انجام می شود که این سه طریق 
شامل اخذ عوارض از خودرو، اخذ عوارض سوخت 
و همچنین اخذ عوارض جاده  ای است که به دنبال 
آن هســتیم تا در این خصوص مصوبه از مجلس 
بگیریم. اکبری ادامه داد: سازمان راهداری حتما 
باید یــک منبع درآمــدی پیدا کنــد. در دنیا این 
تامین مالی از سه طریق انجام شده است به این 
صورت که یا از خودروها یا از ســوخت یا از جاده 
عوارض گرفته می شود. در بسیاری از کشورهای 
پیشرفته از محل مصرف ســوخت عوارض گرفته 
می شود و جاده  های مطلوبی نیز دارند. بر اساس 
سیاست  های کلی کشــور امکان اخذ عوارض از 
مصرف سوخت در کشور وجود ندارد. درباره اخذ 
عوارض از وسیله نقلیه نیز تلاش  ها در سال های 
اخیر به نتیجه نرسیده و شهرداری  ها این عوارض 

را دریافت و به وزارت راه نمی  رسد. 
وی افزود: تنها منبع عوارض بر تــردد از جاده 
است؛ به دنبال این هستیم که مصوبه از مجلس 
بگیریم. راه دیگری جز این نیست که از بزرگراه  ها 
و راه اصلی که نقش کریدوری در شبکه راه  های 
ترانزیتی دارند، عوارض دریافت کنیم. با دریافت 
عوارض به میزان ۱۰۰ ریــال به ازای هر کیلومتر 
تردد در بزرگراه  ها و راه  های اصلی می توانیم این 

راه  ها را به طور قابل توجهی بهبود ببخشیم. 

فرسودگی ناوگان راهداری �
واقعیت این اســت که ماشــین  آلات راهداری 
عمر بالایی دارند و در وضعیت فرسودگی ناوگان 
قرار داریم. به همین دلیل این ناوگان فرســوده 
توانایی پاســخگویی و مواجهه با این بحران های 

احتمالی را ندارد.
غلام  عباس بهرامی  نیا، مدیرکل بحران و تجهیز 
ماشــین  آلات ســازمان راهــداری و حمل ونقــل 
جــاده  ای بــا اعــلام ایــن مطلــب در گفت  وگــو 
بــا »دنیای اقتصاد« گفت: امســال بــرای خرید 
۱۰۰۰ دستگاه انواع ماشین  آلات از محل تولید 
داخــل و واردات اقدام کرده  ایم کــه ورود تمامی   
این ماشــین  آلات به نــاوگان راهــداری قطعا به 
امسال نخواهد رســید. نهایت می توانیم تا 2۰۰ 
دستگاه از این میزان ماشین آلات را برای راهداری 

زمستانی امسال به ناوگان اضافه کنیم. 
وی افزود: این ۱۰۰۰ دســتگاه ماشــین  آلات 
عمدتا شــامل بیــل مکانیکــی، لــودر، گریدر و 
بولدوزر بوده که بیش از ۸۰ درصد این دستگاه  ها 
بوده و بقیه نیز شــامل کامیون و کامیونت است. 
برای تامین این ماشــین  آلات ابتدا از توانمندی 
تولید داخل اســتفاده می  کنیم و بعــد اقدام به 
واردات می  کنیم. بــرای ماشــین آلات مورد نظر 
با مشــخصات فنی و کیفیت بالا به تولیدکننده 
نیاز داریم که در بعضی از ماشــین  آلات موردنیاز 

تولیدکننده  ای در داخل کشور نداریم. 
بهرامی  نیــا ابــراز امیــدواری کــرد: امــا بــا 
برنامه  ریزی  هــا و پیش بینی  هایی که برای تامین 
اعتبار آن شــده امیدواریم در راهداری زمستانی 
ســال آینده چنانچه بحرانی اتفاق بیفتد بتوانیم 
با آمادگی و امکانات بیشــتری عملیات راهداری 

را انجام دهیم. 
وی بــا تاکید بــر تامین نیــاز ماشــین آلات از 
داخل کشــور گفت: بر همین اساس برای توافق 
خرید 2۰۰ دستگاه ماشــین  آلات که شامل بیل 
مکانیکــی، لودر، گریــدر و بولدوزر بــوده با یک 
شرکت تولیدکننده داخلی وارد مذاکره شــدیم و 
مشخصات فنی ارائه دادیم و پس از گذشت ۶ ماه 

توسط آن شرکت داخلی پذیرفته شد.
مدیرکل بحران و تجهیز ماشــین  آلات سازمان 
راهــداری و حمل ونقل جــاده  ای افــزود: بحث 
کیفیت ماشــین آلات حائــز اهمیت اســت. زیرا 
اعتقاد داریم ماشــین  آلات باید بتوانــد به مدت 
۱۵ ســال فعالیت کند و منابع سازمان راهداری 
به اندازه ای نیســت که بتوانیم هر دو تا سه سال 

یک بار نوسازی ناوگان انجام دهیم. 
وی افزود: برای نوســازی نــاوگان راهداری در 
مدت دو ســال به حداقل 2 هزار میلیــارد اعتبار 
نیاز اســت در حالی که امســال تنها 2۰ میلیارد 
تومان اعتبار اختصاص پیدا کرده است. در حوزه 
نگهداری راه هــا کمبود منابع مالــی وجود دارد 
و پاسخگوی اقدامات ســازمان نیست. بنابراین 
برای اینکه از منابــع موجود بتوانیــم به بهترین 
نحو اســتفاده کنیــم طبیعتا بایــد اولویت بندی 
داشته باشیم و بر همان اســاس نیز برنامه  ریزی 

انجام دهیم. 
مدیرکل بحران و تجهیز ماشــین  آلات سازمان 
راهــداری و حمل ونقــل جاده  ای دربــاره ارتباط 
بحران هــای احتمالی راهــداری با فرســودگی 
ناوگان گفت: در سال گذشته دو مورد بحران در 
کشور رخ داد که یکی از آنها بارش برف سنگین در 
استان چهارمحال و بختیاری بود که البته با تمام 
تجهیزات نیز نمی توانســتیم کاری انجام دهیم. 
در آن منطقه به ارتفاع 2.۵ متر در شــهرهای آن 
استان بارش برف اتفاق افتاد. البته هواشناسی 
بــرای وقــوع آن هشــدار داده بود، اما نمی  شــد 

اقدامی   برای آن انجام داد زیرا ارتفاع برف بسیار 
فراتر از انتظار بود و غیرمعمول بود. آذوقه و سوخت 
ساکنان شهرها تامین شد و بلافاصله بعد از اتمام 
بارش برف اقدام به تخلیه برف شــهر شــد. البته 
اگر امکانات و ماشــین  آلات بیشــتری در اختیار 
داشتیم می توانستیم سریع  تر عملیات برف  روبی 

را انجام دهیم.
وی افزود: در یک گردنه در آن منطقه حدود ۵ 
متر برف باریده بود و بهمن و کولاک شدید داشت 
به این صورت که بــه هر میــزان برف روبی انجام 
می  شــد باز میزان برف جایگزین می  شد. گاهی 
اوقات اگر حتی امکانات نیز فراهم باشــد باز هم 
نمی توان کاری انجام داد مگر اینکه شرایط جوی 
به ثبات لازم برســد تا بتوان عملیات تخلیه برف 
را انجام داد. با توجه به میــزان بارش برف حدود 
یک ماه طول کشــید که گردنه و راه ارتباطی آن 
استان باز شود. در بعضی از رخدادهای مشابه با 
این نمی توان اقدامی   انجام داد، اما ماشین  آلات 
راهداری به علــت فرســودگی متناســب با این 

اتفاقات غیر مترقبه نیست. 

تمرکز راهداری زمســتانه بر ۳5 هزار کیلومتر  �
محورهای شریانی و کریدورهای ده گانه

برای نگهداری زمســتانی 2۳۰ هــزار کیلومتر 
انواع راه با تمرکز بر ۳۵ هــزار کیلومتر محورهای 
شریانی و کریدورهای ده گانه آمادگی داریم. در 
این میزان راه تعداد ۱4۰۵ گردنه در کل کشــور 
وجود دارد که طول این گردنه  ها ۱۳ هزار و۵2۰ 
کیلومتر بوده که از نظر توزیع جغرافیایی در ۳۱ 

استان واقع شده  اند. 
مدیرکل بحران و تجهیز ماشــین  آلات سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده  ای با اعلام این مطلب 
در گفت  وگو با »دنیای اقتصاد« گفت: در کشــور 
حدود 2۳۰ هزار کیلومتر انواع راه وجود دارد که 
شــامل آزاد راه، بزرگراه، راه  هــای اصلی، فرعی، 
روستایی و راه  های شنی هستند که باید نگهداری 
شــوند. از این مقدار راه حدود ۳۵ هزار کیلومتر 
آن شــامل محورهای شریانی اســت کــه حدود 
۸۰ درصد ترافیــک روی این محورها قــرار دارد. 
از این رو توجه ســازمان راهــداری برای عملیات 
روی این محور شریانی به صــورت اولویت  بندی 
و به خصوص تعداد ۱۰کریدور موجود در کشــور 
اســت. زیرا نگهداری این کریدورهــا برای تداوم 
حرکت زنجیــره حمل ونقل عمومی   بار و مســافر 

ضروری است.
غلام  عباس بهرامی  نیــا دربــاره جزئیات طرح 
راهداری زمســتانی گفت: امســال بــرای طرح 
زمستانی راهداری تعداد ۱۰۵۳ پایگاه راهداری 
زمستانی داریم که شامل راهدارخانه  های ثابت، 
ســیار و اســتیجاری هســتند. همچنین تعداد 
9۶۰۰ دســتگاه انــواع ماشــین آلات راهداری 
ســبک، نیمه ســنگین و ســنگین تدارک دیده 

شده است. 
وی افــزود: بــرای طرح راهــداری زمســتانی 
۱2 هزار نفر راهدار فعالیت دارنــد و تعداد 9۰۰ 
دســتگاه دوربین نظارت تصویری کــه به صورت 
آنلاین عمدتا در گردنه  ها نصب شده که مناطقی 
که امــکان ترافیــک و بارش برف داشــته باشــد 
به صورت آنلایــن از طریق مرکــز مدیریت راه  ها 
رصد شده و بر اســاس آنها بتوانیم برای عملیات 
راهــداری در صــورت بارش بــرای رفع انســداد 

برنامه  ریزی و تصمیم گیری کنیم.
بهرامی  نیــا در ادامــه گفت: از نیمــه دوم آبان 
ماه در برخــی از مناطق که درگیــر ریزش برف و 
باران بوده مستقر شــده  اند. همچنین نیروهای 
راهــداری از اول آذرمــاه در تمامی   اســتان  ها بر 
اساس برنامه ریزی انجام شده در راهدارخانه  های 
سراسر کشور به صورت 24 ســاعته حضور دارند 

و در صورت لزوم عملیات راهــداری را به فراخور 
نزولات جوی انجام می دهنــد. به این صورت که 
قبــل از شروع بــرف، عملیات نمک پاشــی باید 
انجام شود و پس از بارش نیز عملیات برف  روبی و 

یخ  زدایی انجام می شود. 
وی افزود: قبــل از شروع راهداری زمســتانی 
و آماده  ســازی تجهیزات باید یکــری عملیات 
پیشــگیرانه انجام شــود؛ بــه عنوان مثــال باید 
دهانه پل  ها را پاک سازی کرده و عملیات تنظیم 
بســتر رودخانه را انجــام دهیم. به ایــن صورت 
که بســتر رودخانــه بعــد از وقوع ســیلاب باعث 
انباشت رسوبات شده که باید پاک سازی شوند. 
معمولا این عملیات در شهریورماه و مهرماه انجام 
می شود. همچنین ســطح بارش  ها ممکن است 
باعث ایجاد چاله در ســطح جاده شود به همین 
دلیل کیسه  های آسفالت آماده در راهدارخانه  ها 
تدارک دیده شده تا چنانچه در اثر بارش مشکلی 
در سطح جاده  ها ایجاد شود بتوانند چاله  ها را پر 

کنند و لکه  گیری انجام شود. 
بهرامی  نیا دربــاره میزان شــن و نمک تدارک 
دیده شده برای راهداری زمستانی گفت: امسال 
۶۵۰ هزار تن شــن و نمک خریداری شــده و در 
استان  های سراسر کشور جانمایی شده و بیشتر 
در نقاطی که مســتعد یــخ زدگی هســتند، قرار 
داده شــده که از آن بتــوان به عنــوان یخ  زدایی 

استفاد کرد. 
وی افزود: بر اســاس اطلاعیه  های صادر شده 
توسط ســازمان هواشناسی )هشــدارهای زرد، 
قرمز و نارنجی(، اطلاعات جوی به اســتان  های 
مختلف کشــور اعلام و چنانچه نیاز به آمادگی و 
تعداد نفرات بیشــتر در محورها بود، تدارک لازم 
دیده شــود. همکاران ما در مرکز مدیریت راه  ها 
استان  های مختلف را رصد کرده و در زمان اعلام 
شرایط هشــدارهای هواشناســی حضور دارند و 
چنانچه هشدارهای نارنجی و قرمز اعلام شود، به 
صورت شبانه روزی تا تغییر وضعیت حضور دارند. 

اســتقرار نیروهای راهداری از 15 آبان ماه در  �
برخی مناطق مستعد بارش

مدیرکل بحران و تجهیز ماشــین  آلات سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده  ای درباره تمهیدات در 
نظر گرفته شده برای راهداری زمستانی گفت: در 
بحث راهداری زمستانی فقط ناوگان حمل ونقل 
درگیر نبوده زیرساخت لازم نیز مانند سطح رویه، 
خط  کشی  ها، حفاظ  های میانی، تابلوها، علائم و 
روشنایی باید آماده باشد تا بتواند یک حمل ونقل 
ایمن در شبکه تردد کند. بحث راهداری زمستانی 
با توجه به شرایط خودش و بــارش نزولات جوی 

طبیعتا امکانات و تمرکز بیشتری را می  طلبد. 
وی افــزود: شرایــط بارندگــی معمــولا باعث 
لغزندگی و مسدودی سطح جاده  ها شده بنابراین 
برای راهداری زمستانی از قبل برنامه  ریزی  هایی 
انجام می شــود که معمولا بلافاصله بعد از اتمام 
سفر  های نوروزی این برنامه  ریزی انجام می شود از 
جمله شست و شو و تعمیر و نگهداری ماشین  آلات 
نمک پاش، آماده  ســازی انبار مصالح لازم شامل 
شن و نمک که در صورت بارش برف مورد استفاده 
قرار می گیرد. میزان مصالح آماده شده بر حسب 
نیاز و پیش بینی سازمان هواشناسی تدارک دیده 

می شود. 
بهرامی  نیــا در ادامه گفت: به ایــن صورت که 
نهایتا تا شــهریور ماه کلیه مصالح آماده  سازی و 
دپو می شــود.در همین فاصله بایــد کار تعمیر و 
نگهداری ماشــین  آلات راهداری مانند دستگاه 
نمک پــاش و بــرف روب انجــام شــود. نیروهای 
راهــداری از ۱۵ آبــان مــاه در برخــی مناطــق 
کوهستانی که مســتعد بارش برف است مستقر 

هستند.

خبرخبر

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل اعلام کرد

تکمیل عملیات اجرایی راه   آهن رشت-
کاسپین تا پایان سال جاری

مدیرعامل شرکت ســاخت و توســعه زیر بناهای حمل ونقل 
کشور در سفر خود به گیلان از روند پیشرفت احداث مسیر ریلی 
رشت- کاسپین بازدید کرد و گفت: پیش بینی می شود این پروژه 

حداکثر تا پایان سال جاری تکمیل و تحویل شود.
به گــزارش پایگاه خــبری وزارت راه و شهرســازی )گیلان(، 
خیرالله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت 
ســاخت وتوســعه زیربناهای حمل ونقل کشــور، با همراهی 
اعضای شــورای عالی فنی ســازمان برنامه و بودجه کشــور و 
اسداله عباسی استاندار گیلان، محمدرضا فلاحتگر سرپرست 
اداره کل و رئیس شــورای هماهنگی راه و شهرســازی گیلان 
و جمعی از مقامات و مدیران ارشــد اســتان از آزاد راه منجیل 

–رودبار و راه   آهن رشت –کاسپین بازدید کرد.
خیراللــه خادمی معــاون وزیر راه و شهرســازی در حاشــیه 
بازدید از بخش دوم آزادراه رشت- قزوین اظهار کرد: تاکنون در 
مجموع برای این پروژه ۱۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار طی 

سال   های مختلف تخصیص یافته و هزینه شده است.

پیش بینی 5 هزار میلیارد ریال اعتبار برای آزادراه رشــت-  �
قزوین

وی افــزود: ارزش این آزاد راه نیز نزدیک بــه ۵۵ هزار میلیارد 
ریال اســت و منابع مورد نیاز برای اتمام آن نیز به میزان ۵هزار 
میلیارد ریال پیش بینی شده است. خادمی با اشاره به کمک   ها 
و مســاعدت   های دولت در تکمیل و بهره بــرداری از این پروژه 
تاکید کرد: طبق مصوبه دولت برای اتمام این پروژه ۱۰۰ درصد 
اعتبارات مربوط به مصوبات ســفر به صورت نقدی با همکاری 
استانداری گیلان و عنایت ویژه دولت تامین شده و رقم اعتباری 
باقی مانده تا تکمیل نهایی با آخریــن پیگیری   های وزیر راه و 
شهرســازی و رئیس ســازمان برنامه و بودجه تخصیص خواهد 
یافت و حداکثر تا پایان سال ۱4۰2 این مسیر عملیاتی شده و 
باند رفت زیر بار ترافیک خواهد رفت. مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای کشور تاکید کرد: بر اساس توافق انجام شده 
برای رفاه حال مردم منطقه و عدم آسیب به معیشت اهالی که 
در این مسیر فعالیت می   کنند یک باند این مسیر فعال می شود 
و نصب علائــم صورت می گیــرد. معاون وزیر راه و شهرســازی 
گفت: نصب علائم به شــکلی خواهد بود که پیــک ترافیک به 
سمت بالادســت و به صورت رفت باشــد و خودروها بتوانند از 
این سازه   ها عبور کنند، اما اگر بخواهیم مسیر برگشت را نیز از 
همین مسیر و باند داشته باشــیم نصب علائم دو طرفه خواهد 
بود تا عبور از این تونل   ها به سمت پایین دست نیز انجام شده و 
گره ترافیکی مسیر حل شود. مدیرعامل شرکت ساخت وتوسعه 
زیربناهای حمل   ونقل کشور تصریح کرد: روند احداث این مسیر 
۸.۵کیلومتری یکی از سنگین   ترین پروژه   های راهداری کشور 

به لحاظ تعدد تونل   ها و پل   های واقع در مسیر است.

زیان   دهی حمل ونقل مسافری ریلی
از ســوی دیگر علت اینکه آمار قطارهای حومه   ای را با آمار 
قطارهای مســافری با مســافت طولانی از یکدیگر تفکیک 
نمی   کنند، تــلاش مدیران دولتــی برای تبلیغــات و ادعای 
رکوردشکنی اســت. اگر صداقت داشــتند آنها را با جزئیات 
کامل و به موقع منتشر می   کردند. هنوز آمار سه ماهه راه   آهن 
منتشر نشده است دلیل آن این اســت که آمار قابل دفاعی 
نیست. آن وقت انتظار داریم تا جزئیات بیشتری هم منتشر 
کنند. اتفاقا در جزئیات اســت که می شــود هنر و بی هنری 
را ملاحظه کرد. انتقادی که ســال گذشــته عنــوان کردیم 
به خاطر همین بود. دوســتان آمده اند تعــداد بلیت و تعداد 
صندلی را گزارش کردند و ادعا کردند رکوردشکنی شده بعد 
که آمار اصلی منتشر شد ما چک کردیم و دیدیم نفر کیلومتر 
نسبت به قبل کاهش داشته و بالغ بر ۱۵ یا ۱۶ درصد کمتر 
بوده است. بنابراین بیانگر این است که یک جای کار لنگ 
می   زند. یا تعداد مسافران حومه ای خیلی زیاد شده یا بعضی 
سفرها دو یا سه بار محاسبه شده است. به عنوان نمونه کسی 
که می   خواهد از تبریز به مشــهد ســفر کند تا تهران یک نفر 
محاسبه می شود و از تهران تا مشهد هم یک نفر. در صورتی 
که آن مسافر نه پیاده می شود و نه بلیت اضافه خریداری کرده 
است، اما در آمارهای راه   آهن دو بار محاسبه می شود. البته 
این در دوره مدیریت جدید راه   آهن نبوده بلکه رویه   ای بوده که 
از قبل اجرا می   شده است. احتمال دارد دولت می   خواسته 
به راه   آهن یارانه بدهد و آنها برای اینکه بتوانند یارانه بیشتری 
بگیرند آمده   اند یک بلیت را دو بلیت حســاب کرده   اند. این 
خوش بینانه   ترین شکل آن است. متغیر اصلی در حمل ونقل 
نه نفر است و نه تن بلکه نفرکیلومتر و تن کیلومتر است. این 
نشان می   دهد چقدر بار و مســافر جابه   جا شده است. وقتی 
در راه   آهن 9۰ ساله رکورد یکصد ساله می   شکنیم باید افتخار 
کنیم. در حال حاضر ۱۷۰۰ تا ۱۸۰۰ واگــن سرپا داریم و 
می توانیم  هزار دســتگاه آن را بخوابانیم و با ۸۰۰ دســتگاه 
باقی مانده ۵۰ میلیون مســافر حومــه   ای را جابه   جا کنیم و 
ســپس آمار بدهیم. با این روش نه تنها رشــد نکرده ایم بلکه 
راه   آهن را  نیز نابود می   کنیم، چرا که واحد سنجش نفر است، 
اما اگر واحد سنجش ما نفرکیلومتر باشــد دیگر با این گونه 
روش   ها نمی توانیم ادعای رکوردشــکنی داشــته باشــیم. 
نکته مهم دیگر که باید حتما به آن اشــاره کنم این است که 
انتظاری که ما از برنامه هفتم توسعه داشتیم یا فراموش شد 
یا خیلی کمرنگ به آن پرداخته و غفلت شده است. متاسفانه 
یک بندی در لایحه برنامه هفتم وجود داشت مبنی بر اینکه 
خصوصی   سازی حداقل ۸۰ درصد لکوموتیوها را تاکید کرده 
و خود دولت به این نتیجه رسیده بود، اما بخشی از بدنه دولت 
با آن مخالفت کردند. جالب اینجاســت کــه نماینده دولت 
نباید با لایحه دولت مخالفت کند و بایــد فقط دفاع کند اما 
شنیده   ایم بخشی از دولت و حتی برخی از نمایندگان مجلس 
به   دنبال حذف یــا کاهش درصد تعیین شــده در این لایحه 
هستند. ما مطمئن هستیم با توجه به منافع ملی این حرکت 
به کشور آسیب می   رساند. نکته دیگر این است که پیشنهاد 
داده   ایم تا در لایحه هفتم بگنجانند و آن هم تشکیل سازمان 
تنظیم مقررات حمل ونقل کشور است. معتقدم تشکیل این 
ســازمان فقط حوزه ریلی را پوشــش ندهد بلکه بتواند تمام 

حوزه حمل ونقل را در برگیرد.

سرمایه گذاری 2600 میلیارد تومانی کشتیرانی 
برای ساخت واگن

گروه کشتیرانی طی ســال گذشــته درمجموع ۱۳۰۰ میلیارد 
تومان در حوزه ساخت واگن سرمایه گذاری کرده و در امسال و سال 
آینده نیز بالغ بر ۱۳۰۰ میلیارد تومان در این زمینه سرمایه گذاری 
خواهد کرد. به گزارش »دنیای اقتصاد«، معاون توســعه بازار گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با بیان این مطلب گفت: گروه 
کشتیرانی طی ســال گذشته و امســال درمجموع بالغ بر ۱۳۰۰ 
میلیارد تومان در حوزه خرید واگن در صنایع داخلی سرمایه گذاری 
کرده است. امیر بیات در حاشیه رونمایی از نخستین واگن لبه بلند 
تولید شده از محل قرارداد 2۰۰ دستگاه واگن با شرکت حمل و نقل 
ترکیبی کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران با شرکت واگن پارس 
مپنا، اظهار کرد: گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی در راستای 
منویات مقام معظم رهبری و سیاست های دولت سیزدهم، مبنی 
بر گســترش فعالیت ها در کریدورها و توسعه دریامحور و براساس 
سیاست های هیات مدیره گروه، موضوع لجستیک و تامین زنجیره 

حمل و نقل را به صورت فعال دنبال می کند.
وی تصریح کرد: شرکــت حمل و نقل ترکیبی به عنــوان یکی از 
شرکت های زیرمجموعه گروه کشتیرانی از ســال ۱۳۸۳ تا امروز 
هیچ گونه واگنی خریداری نکرده بود، اما پس از ۱۸ ســال خرید 
۳۰۰ دســتگاه انواع واگن را آغاز کرد که گام بزرگی برای تقویت و 

فعالیت های لجستیکی در گروه کشتیرانی است.
بیات با اشاره به توجه ویژه گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران به ســاخت داخل و بهره بردن از توانمنــدی صنایع داخلی 
گفت: به دنبال کمک به تولیدکنندگان داخلی هستیم و امیدواریم 
براســاس برنامه ریزی صورت گرفته در گروه کشــتیرانی، تا پایان 
سال ۱4۰2 قرارداد حدود 4۰۰ دستگاه واگن ازجمله ۱۵۰ واگن 

چندمنظوره و 2۵۰ دستگاه واگن لبه بلند را نهایی کنیم.
وی با ابراز خرســندی نســبت بــه وضعیت تولیــد محصول در 
شرکت واگن پارس مپنا افزود: امروز شــاهد فعالیت و پویایی این 
شرکت و انتقال تکنولوژی و توسعه محصول هستیم و این پویایی 
و بازگشت به اوج قدرت، جای خوشــحالی دارد. بیات تاکید کرد: 
گروه کشتیرانی طی سال گذشته درمجموع ۱۳۰۰ میلیارد تومان 
در حوزه ســاخت واگن سرمایه گذاری کرده است که در این میان 
قرارداد ۱۰۰ دستگاه واگن مسطح 2۶ متری، ۱۶۸ دستگاه واگن 
لبه بلند و کوتاه به ارزش ۸۰۰ میلیارد تومان با شرکت واگن سازی 
مپنا امضا شــد و در ســال جاری و ســال آینده نیز دوباره ۱۳۰۰ 
میلیارد تومان در این زمینه سرمایه گذاری خواهیم کرد. وی بیان 
کرد: قرارداد ســاخت 2۰۰ دســتگاه واگن لبه بلند امضا شــده و 
امروز نخستین دســتگاه آن رونمایی شد. این ســفارش در حمل 
محموله هایی که از کریدور شــمال و جنوب وارد کشور می شود، 
کاربرد خواهد داشــت و برای توســعه فعالیت های لجستیک در 
کشتیرانی برای انتقال محموله ها و توسعه کریدور شمال و جنوب 

استفاده خواهند شد.
بیات با بیان اینکه این سفارش طی چهار ماه ساخته خواهد شد، 
یادآور شد: کشتیرانی برای حمایت از ساخت داخل، قراردادهای 
داخلی را دنبال می کند و حتی به تازگی قرارداد ســاخت و خرید 
چهار فروند کشــتی کانتیــنری در دریای خزر را بــا شرکت صدرا 
امضا کرده اســت. همچنین قرارداد چهار فروند شــناور با شرکت 
اروندان در جنوب کشور نیز امضا شده و این امر به منظور حمایت 
از ساخت داخل صورت گرفته است. معاون توسعه بازار هلدینگ 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران گفت: برای تسهیل انتقال 
حجم انبوه کالا و ارزان تمام شدن هزینه حمل و نقل، خطوط ریلی 
لازم است که برای فعال شــدن خط ترانزیت و گسترش کریدور و 
توسعه حمل و نقل در کشور نیازمند همکاری در زمینه حمل و نقل 
ریلی هستیم. بنابر اعلام روابط عمومی گروه  کشتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران، در این آیین مدیــر کارخانه واگن پــارس مپنا نیز 
اظهار کرد: ســفارش های این قرارداد طی چهار مــاه )هر ماه ۵۰ 
دســتگاه واگن( تولید و تحویل خواهد شد. محمدرضا شاهرخی 
تصریح کرد: این واگن ها برای جابه جایی محموله های فله، خاصه 
سنگ آهن و مواد معدنی اســتفاده خواهد شد و با سرمایه گذاری 
کشــتیرانی می توانیم طی یک تا دو ســال آینده همکاری خوبی 
با این مجموعه داشــته و در مناقصات با قیمت رقابتی و حداکثر 
کیفیت حضور داشته باشیم. شاهرخی اضافه کرد: نمونه خارجی 
این واگن در اروپا حدود ۸۰ هزار یورو قیمت دارد که قیمت آن در 
واگن پارس مپنا حدود ۳۰ تا 4۰ درصد پایین  تراست. بالغ بر 9۸ 
درصد تولید واگن های باری در واگن پارس، داخلی است و قطعات 
بسیار اندکی وارد می شود. وی با تاکید بر اینکه اگر قیمت رقابتی 
وجود نداشته باشد، به طور قطع متقاضیان واگن در کشور به سمت 
خرید از خارج می روند، گفت: باتوجه به کیفیت ها و استانداردهای 
دریافت شده در تولید واگن های باری، سفارش هایی از کشورهای 
اروپایی و اروپای شرقی مطرح شده است و امیدواریم دوباره بازار 
صادراتی خود را در بحث واگن های باری و بوژی در اختیار بگیریم.

 مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران
 منصوب شد

سرپرســت صندوق بازنشســتگی کشــوری در حکمــی دکتر 
علی احمدی را به عنــوان مدیرعامل شرکت ملــی نفتکش ایران 
منصوب کرد.    به موجب حکم مهدی مســکنی سرپرست صندوق 
بازنشســتگی کشــوری، دکتر علی احمدی به عنوان مدیرعامل، 
نایب رئیس و همچنین نماینده این صندوق در هیات مدیره شرکت 
ملی نفتکش ایران منصوب شد.    علی احمدی که دارای دکترای 
مدیریت تولید و کارشناســی ارشد مهندســی صنایع از دانشگاه 
تربیت مدرس است به عنوان اســتاد تمام پایه ۳۸ رشته مدیریت 
تولید و  مهندسی صنایع در دانشــگاه علم و صنعت ایران تدریس 
کرده و در زمینه  های مدیریت نفت، گاز و پتروشــیمی، مدیریت و 
برنامه  ریزی راهبردی، مدیریت تحقیق و  توسعه، نوآوری و فناوری و 
سیاستگذاری عمومی و حکمرانی علم و فناوری تخصص دارد. وی 
همچنین در سال های گذشته ریاست دانشکده اقتصاد، مدیریت 
و مهندسی پیشرفت کشور و همچنین ریاســت دانشگاه پیام نور 
را برعهده داشته است.   از جمله ســوابق اجرایی و مدیریتی دکتر 
علی احمدی که حضور در کابینه دولــت را در کارنامه خود دارد، 
می توان به ریاست هیات مدیره و مدیرعاملی شرکت سرمایه گذاری 
صندوق  های بازنشستگی کارکنان صنعت نفت )اهداف(، ریاست 
هیات رئیسه صندوق های بازنشستگی، پس انداز و رفاه کارکنان 
صنعت نفت و ریاست هیات مدیره صندوق بازنشستگی کشوری 
اشاره کرد.    از دیگر سوابق مدیریتی و فعالیت وی در صنعت نفت 
کشور ریاست هیات مدیره شرکت های پتروشیمی خارک، شرکت 
مهندســی و ســاختمان صنایع نفت ) اویک(، شرکت مهندسی و 
ساخت تاسیســات دریایی، شرکت نفت ســپاهان و پتروپالایش 

دانش بنیان کنگان قابل ذکر است.

معاون سازمان راهداری کشور: رسیدگی به راه  های فعلی از ساخت راه جدید مهم تر است
دنیای اقتصاد- رضا دهقان: حمل  ونقل جــاده  ای همچنان در 
مقایسه با حمل  ونقل ریلی و هوایی حرف اول را می  زند، از این رو 
بالا بودن کیفیت و برخورداری از استاندارد در راه  های دسترسی، 
یکی از ضروریات است. به عقیده کارشناسان، مبحث نگهداری 
راه  ها و سازه  های ایجاد شده در راه  ها، به مراتب از ساخت راه  های 
جدید اهمیت بیشتری دارد. کاهش بودجه سازمان راهداری و 
حمل  ونقل جاده  ای یکی از دلایل بروز تصادف  های برون شهری 
اســت. راه  ها به لحاظ حساســیت و اهمیت آن، چــه در شرایط 
عادی و چه در شرایط سخت زمســتانی، همواره از بعد رفاهی و 

اهمیت اقتصادی، در کانون توجه مردم و مسوولان قرار دارد اما 
در شرایط خاص، انسداد یک لحظه راه  ها، موجبات خدشه  دار 
شدن تردد در کشــور می شــود. با توجه به تجربه ناخوشایند 
سال های گذشــته در حوزه راهداری زمســتانی که بارش  های 
سنگین موجب انسداد برخی محورهای مواصلاتی   منتهی   به 
پایتخت شده، اهمیت راهداری زمستانی دو چندان شده است.  
به گزارش »دنیای اقتصاد«، رضا اکبری، معاون راهداری سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: مصرف ســالانه آســفالت 
حدودا 50 میلیون تن بوده که ارزش ریالی آن حدود 100 همت 

است. سهم ســازمان راهداری برای نگهداری راه  های کشور از 
این میزان 10 تا 15 درصد است. به علت اینکه قیر در بورس کالا 
به قیمت جهانی عرضه می شــود این میزان دســتمزد فعالیت 
یک سال یک فوتبالیست معروف است که معادل بودجه سازمان 
راهداری خواهد شــد. این عدد برای ســازمان راهداری بسیار 
اندک بوده و پاسخگوی نیاز کشــور در بخش راهداری نیست.  
از این رو به لحاظ اهمیت راهداری زمستانی، »دنیای اقتصاد«، 
برنامه ها و موانع پیش روی اجرای آنها را بررسی کرده که مشروح 

آن را در ادامه می خوانید. 

ادامه از صفحه25
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مسوولیت سازمانی کارآفرینی نوآورانه

کسب  وکار جهان در هفته 

کارگرانصنعتلباس،دیگرارزانکارنمیکنند
ارتش کارکنانی که برای برندهای غربی لباس تولید می کننــد - و در میان کارگران 
کارخانه   ای کمترین دســتمزد را در جهان دریافت می کننــد – اعتراضات خود را برای 
دریافت دستمزد بیشتر شروع کرده   اند و این نشانه   ای اســت که می   گوید عصر نیروی 
کار فوق ارزان و لباس   های فوق    ارزان که سال هاست خیلی از شرکت ها روی آن حساب 
کرده   اند، رو به اتمام است. کارگران تولیدکننده لباس در بنگلادش، فقط روزی 3 دلار 
دستمزد می   گیرند که ماهانه حدود 75 دلار می شــود. در روزهای اخیر، ده   ها هزار نفر 
از این کارگران، دست از کار کشیده      اند و خواهان این هستند که حداقل دستمزدشان 
تقریبا سه برابر این میزان شود. اعتراضات به شکل دومینووار گسترش یافته، به   طوری که 
حدود 300کارخانه در این منطقه عملیاتشان متوقف شده است. یکی از این کارگران به 
اسم حمیم شیکدر که به اعتراضات پیوسته، می   گوید دستمزد ماهی 125 دلار که با 50 
ساعت اضافه کار دریافت می کند، خرج شهریه مدرسه پسرش و کمی خواربار که همواره 
در حال گران شدن است می شود و دیگر پولی بابت هزینه بیماری و... باقی نمی   ماند.  
غول   های مد و لباس جهانی مثل H&M، گپ و ایندیتکس که شرکت مادر برند زاراست، 

از این اعتراضات حمایت کرده   اند. 

بالاترینعملکردمالیبرایشرکتهاییبابالاترینتوازنجنسیتی
تحقیقات شرکت سرمایه گذاری آمریکایی »بلک   راک« نشان می دهد بین سال های 
2013 تا 2022 شرکت هایی که توازن جنســیتی در آنها بهتر رعایت شــده، نســبت 
به همتایانی که ایــن توازن را ندارنــد، 2 واحد درصد عملکرد ســالانه بهتری را به ثبت 
رسانده   اند.  این بازدهی بالاتر دارایی در کشــورها و بخش   های مختلف مشاهده شده 
و به   ویژه در مورد شرکت هایی صدق می کند که برابری جنســیتی در مشاغل درآمدزا و 
مهندسی بیشتر بوده است.  پیش از این هم، محققان ارتباطاتی بین برابری جنسیتی و 
عملکرد را ثبت کرده   اند، اما این مطالعه جهانی که حدود 1250 شرکت بزرگ را بررسی 

کرده، یکی از بزرگ ترین تحقیقاتی بوده که تاکنون انجام شده است. 
میانگین بازدهی دارایی ســالانه شرکت هایی که توازن جنسیتی را رعایت کرده   اند، 
7.7 درصد بوده، در حالی که این رقم برای شرکت هایی که بیشتر نیروی کار آنها را مردان 
تشکیل می دهند، 5.6 درصد و برای شرکت هایی که بیشتر نیروی کار آنها را زنان تشکیل 
می دهند، 6.1 درصد است.  ساندرا لاوسون، مدیر بلک   راک که هدایت این تحقیق را بر 
عهده داشته، می   گوید: »سرمایه انسانی در عملکرد سرمایه گذاری مالی بسیار اهمیت 

دارد و این تحقیق یک رابطه متقابل قدرتمند را نشان می دهد.« 

نبض کنونی اقتصاد جهان برای کدام کسب وکارها مثل »دوش آب سرد« عمل می کند؟ پشت صحنه دومینوی ورشکستگی

غربالگری شرکت ها با نرخ بهره
دنیای اقتصــاد: هفتــه گذشــته، شرکــت 
»وی   ورک«، ارائه   دهنــده فضاهای کار مشــترک 
که زمانی ارزشش به ۴7 میلیارد دلار می   رسید، 
اعلام ورشکستگی کرد. طبق گزارش اس اند پی 
گلوبال، همزمــان با تــداوم افزایش نــرخ بهره، 
شرکت ها با روند تندتری در حال ورشکســتگی 
هســتند به طوری که شــمار ورشکستگی   های 
امســال در آمریکا در مقایســه با دو ســال قبل 
افزایــش چشــمگیری داشــته. وضعیــت در 
ســایر کشــورها نیز چندان مســاعد نیست. در 
میان لیســت ورشکســتگی   های ثبت شــده در 
سال جاری، نام شرکت های مطرحی چون بانک 
ســیلیکون ولی، باربری یلو، اورگرند و پیرکس و 
صنایع مختلفی از جمله کالاهای غیراساســی، 
کالاهای صنعتــی، خدمات درمانــی و مالی به 
چشم می   خورد. علت موج بزرگ ورشکستگی   ها 
چیســت؟ آیا با پدیده   ای مشــابه بحران ســال 

200۸ مواجه هستیم؟

آخرالزمان زامبی   ها �
»ژوزف شــومپیتر«، اقتصاددان اتریشی اوایل 
قرن بیســتم با دیدگاه   های صریح خــود درباره 
قدرت بازارهای آزاد، همه را شــوکه کرده بود. او 
یک بــار خطاب به دانشــجویانش در دانشــگاه 
هاروارد گفت: »آقایــان، رکود برای سرمایه   داری 
مثل یــک دوش آب سرد، خوب اســت.« منظور 
او، نیروهای مخربی بودند که طی دوران رکود، 
شرکت هــای ضعیــف را از بیــن می   بردنــد )به 
اصطلاح، به چاه می   فرستادند(. در حال حاضر 
نیــز، گرچه رکودی در کار نیســت امــا نرخ بهره 
بالا، فعالیت اقتصادی را تحت فشــار قرار داده 
و انتظار می رود که در ماه   های آینده با موجی از 
ورشکستگی   های بیشتر روبه   رو شویم. پس از یک 
دهه نرخ بهره پایین، شاید یک دوش آب سرد به 

سبک شومپیتر، چیز بدی نباشد.
ورشکســتگی   ها در آمریکا در حال رسیدن به 
بالاترین ســطح خود از ســال 2010 است. در 
انگلســتان و ولز، میزان ورشکســتگی   ها به اوج 
خود رسیده و در منطقه یورو نیز افزایش داشته. 
شرکت آلیانتس پیش بینی کرده که تا پنج سال 
آینده، شــاهد افزایش این روند در اقتصادهای 

پیشرفته خواهیم بود.
این تعجب   آور نیست چون نرخ بهره با بیشترین 
سرعت در چهار دهه اخیر در حال افزایش است. 
بــازار کار رو بــه سردی مــی رود و تقاضا کاهش 
می   یابد. شرکت هــا در حال اســتفاده از ذخایر 
نقــدی خود هســتند و ممکن اســت دســت به 
دامان استقراض شــوند. بهای انرژی افزایش و 
کمک   های دولتی پساکرونا کاهش یافته. و وقت 

بازپرداخت   ها فرارسیده است. 
نرخ بهره بــالا، ماننــد دوش آب سردی بر سر 
کارکنــان و کســب و کارهاســت امــا شــاید در 
بلندمدت به نفع اقتصاد باشــد. پــس از بحران 
اقتصــادی ســال 200۸ و کاهــش نــرخ بهره، 
وام   های ســهل   الوصول باعث شــدند شرکت ها 
مثل قارچ از هر جایی سبز شــوند. به لطف نرخ 
بهره پاییــن، این شرکت ها ســال ها دوام آورده و 
تکثیر شــدند. اما بســیاری از آنها آنقدری قوی 
نبودند که بحران کنونی اقتصاد را تاب بیاورند. 
حتی اگر نرخ بهــره هم بالا نمی رفت، شــاید به 
دلایل دیگــری مثل سیاســت   های کرونایی، به 
هر حــال از بین می   رفتند. شرکت های موســوم 
به زامبی که دچار اســترس مالی   اند و سودآوری 
مســتمر ندارند نیز ایــن روزها تحت فشــار قرار 
خواهند گرفت. به نظر می رســد که نرخ بهره بالا 
و رشــد پایین اقتصــاد، مانند یــک غربال عمل 
می کند و شرکت های ضعیف را از قوی   ترها جدا 
می   ســازد. تا زمانی کــه عملکرد ایــن دو چنین 
باشــد، ورشکســتگی   ها ترسناک نیســتند. اما 
این پروســه قطعا بدون ریســک نیست. سقوط 
دســته   جمعی زامبی   هــا و جایگزینــی آنهــا بــا 
شرکت های بزرگ تر و سودآورتر، چالش   هایی به 
همراه خواهد داشت. به   علاوه، برخی از زامبی   ها 
ممکن است به هر تلاشــی زنده بمانند. آنهایی 

که زنده می   مانند، چه زامبی باشند چه نباشند، 
اگر نرخ بهره همچنــان در بلندمدت بالا بماند، 
سرمایه   ها به ســوی کســب وکارهای برتر سرازیر 
خواهند شــد. بــا توجه بــه اینکــه فعالیت   های 
اســتارت آپی هنوز هــم زنده و پابرجاســت، این 
چیزی    است که باید آن را با آغوش باز بپذیریم، نه 

اینکه از آن بهراسیم.

قدرت کاذب شرکت ها �
میــزان ورشکســتگی   ها در بســیاری از نقاط 
جهان بــه رقمی مشــابه با بحران ســال 200۸ 
رســیده. یــک دهــه نــرخ بهــره پاییــن و پــول 
سهل   الوصول، باعث ایجاد یک جور حس کاذب 
شکست   ناپذیری در مدیران کسب وکارها شده؛ 
حســی که به مرور از بین مــی رود و جای خود را 
به واقعیت می دهــد. آنها فرامــوش کرده   اند که 
پس از هر رونقــی، معمولا یک رکــود در کمین 
اســت. حالا شرکت های ضعیف   تری کــه به وام 
و قرض متکــی بودند، بیــش از همتایــان خود 
تحت فشــار قرار گرفته   اند. در انگلســتان و ولز، 
شمار ورشکســتگی   ها به بیشترین میزان در 1۴ 
سال اخیر رسیده. در ســوئد، با بیشترین میزان 
ورشکستگی   ها در 10 ســال اخیر مواجهیم در 
حالی که ورشکستگی   های ســالانه در آلمان در 
ماه ژوئن، 50 درصــد افزایش داشــت. در ژاپن 
نیز، ورشکستگی   ها به بیشــترین میزان در پنج 
سال اخیر رســیده است. تجربه نشــان داده که 
ورشکستگی   ها باید زودتر اتفاق می   افتادند اما به 
دلیل کمک   های سخاوتمندانه دولت   ها در دوران 
پاندمی و شل کردن قوانین ورشکستگی، وقفه   ای 
غیرمعمــول در اعــلام ورشکســتگی   ها رخ داد. 
»رابین نایت«، مشاور امور مالی می   گوید: »پول 
سهل   الوصول باعث شده بود خیلی از شرکت ها به 
جای رسیدگی به مشکلات خود، آنها را زیر فرش 
بفرستند. ناگهان، مشخصه اصلی ورشکستگی، 
یعنی تمام شدن پول، بار دیگر معنا و مفهوم پیدا 
کرده و اصول اساســی کســب وکار، بیش از هر 

زمانی اهمیت یافته است.«

استارت آپ   ها آسیب   پذیرترند �
یکی از استارت آپ   هایی که اصطلاحا پول نقد 
می   ســوزاند، هلدینگ رســانه دیجیتال »وایس 
گروپ« است. این شرکت که سابقا ارزشی نزدیک 
بــه 6 میلیارد دلار داشــت، به شــدت به سرمایه 
خارجی وابســته بود که ناگهان در ماه مه، قطع 
شــد. حدود 12 اســتارت آپ دیگر نیز به همین 
دلیل به کام ورشکستگی فرو رفتند، از جمله گروه 
AVCT )رایانش ابری(، ویجو )شرکت داده   های 
خودروهــای متصــل(، کالــرا )شرکــت مزرعــه 
عمــودی( و ویرجین اوربیت )ماهــواره(. آخرین 
مورد، شرکــت »لردزتاون موتــورز«، تولیدکننده 
خودروهای برقی و شرکت غذاهای گیاهی »تتود 
شف« هستند که هر دو به دلیل فقدان سرمایه، 

ورشکست شدند.
شرکت هایــی هم هســتند کــه برای بــار دوم 
اعلام ورشکستگی می کنند. یکی از آنها شرکت 
داروســازی »آکرون« بود که ســال 2020، پس 
از ورشکســتگی به فعالیت بازگشــته بود اما در 
کمتر از سه سال، هم تمام پولش را از دست داد 
و هم نیروهای کارش را تعدیل کرد. نمونه دیگر، 

شرکت امنیت خانگی »مونیترونیکز« اســت که 
در بیانیه ورشکستگی خود، علت را افزایش نرخ 
بهره و محدود شــدن نقدینگی اعــلام کرده. به 
نظر می رســد اوضاع بدتر هم خواهد شد چرا که 
بانک های مرکزی برای مقابله بــا تورم، نرخ بهره 
را کماکان بالا نگه خواهند داشــت. شرکت های 
کوچک در برابــر این اتفاق آســیب   پذیرترند. اما 
نام   های بزرگ دیگری نیز در میان ورشکسته   ها 
به چشــم می   خورند که یکی از مشــهورترین   ها، 
فروشــگاه   های زنجیــره   ای »بــد، بث انــد بیاند« 
اســت که آوریل امســال، پس از 52 سال اعلام 
ورشکســتگی کرد. نارضایتی مشتریان، کاهش 
فروش، ضعف خدمات و فروش آنلاین و ناتوانی در 
رقابت با غول   هایی مثل والمارت و تارگت از دلایل 
ورشکستگی این شرکت اعلام شده. یکی دیگر از 
نام   های بزرگ، شرکت خرده   فروشی لوازم منزل و 
مبلمان اتریشی »کیکا/لینر« است. ورشکستگی 
شرکت هایی با این ابعاد، تعدیل نیروی گسترده را 
به همراه داشته و باعث ایجاد یک چرخه معیوب 
می شود: پرداخت نشــدن پول تامین   کننده   ها، 
بیکار شدن نیروها، سختگیرانه   تر شدن شرایط 
وام توســط بانک ها و نهایتا، سقوط شرکت های 

بیشتر.

رد پای کرونا  �
پــس از کرونا و اعــمال قرنطینه   ها، بســیاری 
از مردم جهان خانه   نشــین شــدند. ایــن تغییر 
ســبک زندگی، به نفع برخی از صنایع و به ضرر 
برخی دیگر بود. خرید و فروش آنلاین، سرگرمی 
و رســانه از جمله حوزه   هایی بودنــد که با هجوم 
مردم مواجه شدند. برعکس، ســفر و رستوران و 
سینما به کلی تعطیل شد. حالا که کرونا بیش از 
یک سال اســت از تب و تاب افتاده، مردم دوباره 
به ســفر و رویدادهای اجتماعــی روی آورده   اند. 
هجــوم پول   ها به ایــن حوزه   ها باعث شــده پول 
کمتری صرف خرید و حمل بار شــود. به همین 
علــت، کســب و کارهــای کالاهــای مصرفی و 
حمل بار، آســیب جدی دیده   اند. چندی پیش، 
شرکت بریتانیایی حمــل بار »تافنلز پارســلز« و 
شرکت پیرکس و زودپزهای اینستنت برندز اعلام 
ورشکستگی کردند. پیرکس علت ورشکستگی 
خــود را بالا بــودن نرخ بهــره، قوانیــن اعتباری 
ســختگیرانه و کاهش تقاضای مشــتریان اعلام 
کرد. حوزه مواد صنعتی و ساخت وساز نیز تحت 
فشار بوده. طبق گزارش اس اند پی، حوزه صنعت 
پس از اقلام غیراساســی، بیشــترین آســیب را 
دیده. یکی از شرکت های ورشکســته این حوزه، 
»وناتور متریالــز«، تولیدکننده مواد شــیمیایی 
بریتانیایی ا   ســت که در ماه مــه در آمریکا اعلام 

ورشکستگی کرد. 
ممکن است تصور کنید که شرکت های فناوری 
و خدمات درمانی »غیرچرخه   ای«، قابلیت احیای 
بیشتری داشــته باشــند اما این طور نیست. در 
واقع، طبــق گــزارش اس اند پــی، شرکت های 
خدمات درمانی، ســومین حوزه   ای هســتند که 
ورشکســتگی را در آمریکا تجربه کرده   اند. یکی 
از آنها شرکــت »انویژن هلثکر« اســت که ماه مه 
اعلام ورشکســتگی کرد. گرچه تصور می شــود 
که این حوزه همواره مشــتری و تقاضــا دارد، اما 
شرکت های این حوزه نیز تحت تاثیر افزایش نرخ 

بهره، هزینه   هــای گزاف کارکنــان و تجهیزات و 
کمبود نیروی کار هستند.

سقوط بانک های بزرگ �
شاید یکی از خبرســازترین ورشکستگی   های 
امسال، سقوط بانک سیلیکون ولی بود. در اینجا 
هم رد پای نرخ بهــره را به وضــوح می توان دید. 
افزایش نرخ بهره، باعث بی   میلی سرمایه گذاران 
به ریسک شده بود. فشار آن به استارت آپ   های 
تکنولوژی وارد شــد که مشــتریان اصلی بانک 
بودند. برخی از استارت آپ   ها برای جبران نیاز به 
نقدینگی و برخی دیگر به دلیل تردید نسبت به 
سلامت مالی بانک، سرمایه   های خود را از بانک 
بیرون کشیدند. این نهایتا به ورشکستگی بانک 
منجر شد. کارشناسان، وابستگی صرف به حوزه 
تکنولوژی و عدم متنوع   ســازی منابع مالی را از 
عوامل ورشکســتگی بانک اعلام کردند. سقوط 
این بانــک، مانند دومینو بر ســایر بانک ها تاثیر 
گذاشت. سیگنچر و فرست ریپابلیک، دو بانک 
دیگر بودند که امسال اعلام ورشکستگی کردند. 
ســقوط این بانک هــا باعث ایجاد تــرس در کل 
صنعت بانکداری شده. افزایش نرخ بهره، فشار را 
بر سیستم های مالی افزایش داده و کار بانک ها 
را سخت   تر کرده، به خصوص اگر سپرده   گذاران، 

تصمیم به برداشت پول خود بگیرند.

بحران اقتصادی، غربالی برای شرکت ها �
و حالا در ادامه موج ورشکستگی   ها، ارائه   دهنده 
فضاهای کار اشــتراکی که شاهد رشــد و سقوط 
ناگهانــی بــوده و بــه نمــاد افــراط در فرهنــگ 
اســتارت آپی تبدیل شــده، هفته گذشــته اعلام 
ورشکســتگی کــرد. ارزش این شرکت کــه زمانی 
بیش از ۴7 میلیارد دلار بود، با کاهش ۹۸ درصدی 
سهام شرکت از ابتدای امسال، هفته گذشته به ۴5 

میلیون دلار سقوط کرد. 
وی   ورک که محبوبیتش را مدیون هم   بنیان گذار 
کاریزماتیکش، »آدام نیومن« بود، طی این سال ها 
به لطف نرخ بهره پایین و وام   های ســهل   الوصول، 
توانست چشم   انداز سنتی املاک تجاری را تغییر 
دهد و نحوه کار کردن مردم را دگرگون کند. دفاتر 
کار شــیک همراه با نوشــیدنی   های رایــگان. اما 
کاهش تقاضا از سوی کسب و کارها و فریلنسرها 
و بدهی   های سر به فلک کشــیده ناشــی از اجاره 
فضا، نهایتا شرکت را به ورطه نابودی کشاند. کرونا 
که بســیاری از مردم را بــه دورکاری از خانه وادار 
کرد، به این بحران دامن زد.  همان طور که پیش تر 
گفته شــد، شرکت های کوچک، بیشتر در معرض 
ورشکســتگی قرار دارند. نــرخ بهره بــالا، قوانین 
ســختگیرانه اعطــای وام و هزینه   هــای عملیاتی 
بالا، عرصــه را بــرای کارآفرینــان تنگ   تــر کرده. 
طبق یک نظرســنجی، 73 درصد کسب و کارهای 
کوچک گفته   اند که نرخ بهره بالا، تاثیر منفی روی 
کسب و کارشــان گذاشــته. اما »جیــن مارکس«، 
اقتصــاددان و نویســنده نشریه گاردیــن معتقد 
اســت که ورشکســتگی، راهی بــرای تمیز کردن 
خانه است. او می   گوید: »ســال 2010، در شعاع 
چند ده مــتری خانه   ام، تقریبا 20 ســالن زیبایی 
وجود داشــت. پس از رکود، تعدادشــان به سطح 
معقولی رسید. رستوران   های با مدیریت ضعیف، 
همگی ورشکست شــدند. خرده   فروشی   هایی که 
محصولات بی   مصرف می   فروختند، به این نتیجه 
رســیدند که مردم وقتــی پول کمــتری دارند، آن 
را هوشــمندانه   تر خرج می کننــد. وقتی وام      دهی 
سختگیرانه شد، دســت دزدها و مجرم   ها رو شد. 
سهام   هایی که سر به فلک کشــیده بودند، دوباره 
به زمین برگشــتند. مالکان کســب و کارهایی که 
از دوران   های ســخت، جان ســالم به در برده   اند، 
معمولا در این گروه قرار نمی   گیرند. آنها ورشکست 
نمی   شوند. هوشمندانه سرمایه گذاری می کنند و 
پولشان را درســت مدیریت می کنند. در روزهای 
خوشی، ولخرجی نمی   کنند چون می دانند در پس 
هر خوشی، بحرانی در کمین است. آنهایی که این 
رویه را ندارند، درس ســختی می   گیرند. درسی به 

نام ورشکستگی.«

چگونهیککارآفرین،صنعتیکهنهرا
متحولکرد

ســوزان تینــان بــه عنــوان موســس و مدیرعامــل شرکت 
»فریم   بریــج« )Framebridge(، بارهــا تــرس را تجربه کرده: 
وقتی کــه سرمایه گذاران در مورد مدل کســب وکارش ســوال 
می   پرسیدند؛ وقتی مشــکلات تولید باعث عقب افتادن کارها 
می   شد؛ و وقتی مجبور شد یکی از کارگاه   هایش را تعطیل کند. 
او چطور توانســت این روزهای ســخت را بگذرانــد؟ در یک 
مصاحبه پادکســتی، گفته با اعتقاد راســخ به ایده   اش و اراده 

داشتن برای به سرانجام رساندنش. 
ایده کســب و کار فریم   بریج اولین بار وقتی بــه ذهن تینان 
رسید که به یک ســفر طبیعت   گردی رفته بود و وقتی برگشت، 
چهار پوســتر خیلی زیبــا از پارک   های ملی داشــت. او به یک 
فروشــگاه محلی رفت تا این پوســترها را قاب کند و وقتی یک 
صورت حساب 1600 دلاری جلویش گذاشتند، خشکش زد. 
با بی   میلی این پول را پرداخت، امــا با خودش فکر کرد باید راه 

بهتری هم باشد تا لازم نباشد این قدر هزینه کند. 
او معتقد بود مردم چیزهای فوق   العاده   ای دارند که دوســت 
دارنــد به یــادگار نگــه دارند و اگــر قــاب گرفتن کار آســان و 
کم   هزینه   ای بود، بیشــتر انجامش می   دادند. او به این نتیجه 
رســیده بود که قاب گرفتن به یک صنعت قدیمی تبدیل شده 
که کسی به آن توجهی نمی   کند و اگر بشود تکه   هایی از زنجیره 
ارزش سنتی آن را کنار گذاشت یا به صورت آنلاین انجام داد، 

هزینه   ها می توانند به طور قابل توجهی کاهش یابند. 
تینان بــرای راه   اندازی اســتارت آپ خــودش، کاملا مجهز 
بود – هم از نظــر ســابقه خانوادگی و هم از نظــر تحصیلات و 
تجربه کاری. پــدرش رئیس یک شرکت یدک   کــش    در اوهایو 
بود. خودش هم بعد از فارغ   التحصیلی از دانشگاه ویرجینیا و 
گرفتن مدرک MBA  از مدرسه کسب و کار هاروارد، برای چند 
استارت آپ کار کرده بود و دو سال هم مشاور مدیریت در دولت 
اوباما بود. چیزی که تینان از تجربیات قبلی کار در استارت آپ 
یاد گرفته بود، پی بــردن به ارزش سرعــت در کار بود. سرعت 
معمــولا از کار بی   عیب و نقص هم اهمیت بیشــتری داشــت. 

همزمان، سرعت نباید تجربه مشتری را دچار خدشه کند. 
چه چیزی یک کارآفریــن را در مواجهه با موانع متعدد موفق 
می کند؟ از نظر تینان، بخشی از آن سرسختی و لجبازی محض 
اســت. اما مهم تر از همه، »من فکر می   کنم داشتن چشم   انداز 
و این توانایی اســت که بتوانید فراتر از دردهای کوتاه مدت را 

ببینید، چون به آنچه می   سازید اعتقاد دارید.«
فریم   بریج از زمان تاسیس به عنوان یک فروشگاه صرفا آنلاین 
در ســال 201۴، آنقدر توســعه  یافته که حالا 2۸0 نیرو دارد. 
علاوه بر عملیــات آنلاین که طــی آن مشــتری آیتم   های مورد 
نظرش را به شرکت ایمیل می کند تا قاب گرفته شــود، آنها در 

حال حاضر در 1۹ فروشگاه فیزیکی هم فعالیت می کنند. 
در قلب این توســعه، تعهد فریم   بریج به هدف کمک به افراد 
برای »جشن    گرفتن چیزهایی اســت که دوست دارند«. تینان 
می   گوید: »هر روز هزاران آیتم را قاب می   گیریم که یا نشانه اوج 

موفقیت یک فرد هستند یا چیزی عمیقا به یادماندنی.«

برنامههایبزرگاستارتآپنروژیبرای
صنعتگوشت

یک استارت آپ نروژی پیشتاز رویکردی تحولی برای صنعت 
گوشت شده است؛ صنعتی که از گذشته به محافظه   کار بودن 
معروف بوده. در این رویکــرد، داده   ها و تکنولــوژی مبتنی بر 
هوش مصنوعی می توانند تصمیم گیری را بهبود دهند، گزینش 
و شقه کردن گوشت را بهینه کنند و همزمان برای صنعتی که 
ســهم 1۴.5 درصدی در انتشار دی   اکســید کربن دنیا دارد، 

دستاوردهای زیست محیطی ایجاد کنند. 
با وجود اینکه مشــخص شــده کاهش مصرف گوشــت، راه 
موثری بــرای کاهش انتشــار گازهای گلخانــه   ای و همچنین 
بهبود سلامت انسان است، اما پیش بینی می شود این صنعت 
به دلیل افزایش تقاضای جهانی در نتیجه رشد جمعیت، تا سال 
2050 دو برابر رشد کند. استارت آپ نرم   افزار هوش مصنوعی 
»ولور« )Volur( که در اسلو واقع شده، معتقد است همکاری با 
این صنعت و افزایش بازدهی آن از طریق اختصاص حیوانات 
مناســب به محصولاتی که بتوانند پاســخگوی تقاضا باشند، 
یکی از بهترین روش ها برای کاهش انتشار گازهای گلخانه   ای 
این صنعت اســت. رابرت اکِــرمِ، مدیرعامــل و هم   بنیان گذار 
ولور، می   گوید: »این امکان وجــود دارد که ارزش کل حیوان را 
افزایش دهیم، چون این روزها 2۴ درصد گوشــت حیوانات در 
طول زنجیره تامین از بین می رود.« تکنولوژی ولور می   خواهد 
با ترکیــب دانش صنعتــی و تکنولوژی عمیــق، بهره   برداری از 
حیوانات را برای صنعتی که حاشیه ســود کم دارد به حداکثر 
برساند و در عین حال، از مصرف بیش از اندازه لازم حیوانات، 

اجتناب کند.
ولور در سال 201۹ تاســیس شــد. رابرت اکرم مدت   ها در 
صنعت غــذا کار کرده بود و شــاهد پیچیدگی عمیــق آن بود. 
او معتقد اســت با تکنولوژی می توان این پیچیدگی   ها را حل 
کرد و می توان متناســب با تقاضا محصول تولید کرد و از تولید 
بیش از حد یا ناتوانی در پاسخگویی به تقاضای مصرف کننده 

جلوگیری کرد. 
وقتــی فرآوری   کننــدگان گوشــت لاشــه   های حیوانــات 
را می   گیرنــد، تــازه تصمیم می   گیرنــد کدام بخــش حیوان را 
می   خواهند مورد استفاده قرار دهند و بنابراین قادر به دریافت 
بازدهی کامل از آن نیستند. ولور یک تکنولوژی مبتنی بر هوش 
مصنوعی توســعه داده که می تواند پیش بینی   هــای عرضه و 
تقاضا، ویژگی   های حیــوان، بهترین الگوهای تکه تکه کردن و 
سطح و قیمت موجودی را تجزیه و تحلیل کند تا فرآیند روزانه 
تولید گوشــت، به طور کامل بهینه شــود و فقط آنچه موردنیاز 

است تولید شود. 
این ابــزار طوری برنامه   ریــزی می کند که لاشــه حیوانات به 
بهترین شکل و متناســب با ویژگی   های آن تکه تکه می شود و 
ســپس لیســت موجودی محصولات موردنیاز را ارائه می کند. 
برنامه   ریزی   ها در پرتفوی این اســتارت آپ می تواند هم روزانه 
باشد و هم بلندمدت   تر. اکرم معتقد است با استفاده از ابزار ولور، 
صنعت گوشت می تواند از حاشیه سود منفی نجات پیدا کند و 
در نهایت باعث شود تولیدکنندگان با عرضه بیش از حد گوشت 
در بازار، قیمت ها را پایین بیاورند. »ما معتقدیم با ارتقای توازن 
بین عرضه و تقاضا، بایــد بتوانیم محصولات درســت در زمان 

درست تولید کنیم.«

تاوانیکهکارآفرینصادقپرداخت!
ورد وایــد تکنولــوژی )World Wide Technology( شرکتی 
است که در سال 1۹۹0 توســط دیوید استوارد بنیان گذاری شد. 
او 250 هــزار دلار از پس   انــداز عمر خــود برای تامیــن مالی این 
شرکت خرج کرد و به   ویژه در ســال های نخست فعالیت به سختی 
می توانســت امور را اداره کند. اما اکنون درآمد سالانه شرکت او به 
حدود 3 میلیارد دلار رســیده اســت و ورد واید تکنولوژی را تبدیل 
به بزرگ ترین شرکت آمریکایی کرده که عمده ســهام آن در دست 

سیاه پوستان است.
دیوید استوارد یکی از کسانی اســت که از سختی به رفاه رسید. 
او به عنوان سیاه پوســتی که در دهــه 1۹60 و 1۹70 به تحصیل 
پرداخت، با مشکلات و تبعیض   های فراوانی مواجه شد. اما ایمان 
خود را از مادرش به ارث برده بود و دســت از تلاش نمی   کشــید. او 
رویای ایجاد کسب و کار خودش را داشت و هدف متمایزش کمک 

کردن به کارکنان و مشتریان بود.
در این باره می   گوید: »سال ها رویایم این بود که کسب و کار خود 
را داشته باشم. نمی   خواستم روزی در ۸5 سالگی یا ۹0 سالگی از 
خواب بیدار شوم و حسرت تلاش   های نکرده را بخورم. می   خواستم 
در نگاه به گذشته، متوجه شوم آنچه ارزش زندگی را داشته است، 
انجام داده   ام. به نظرم این بهایی اســت که بــرای زندگی روی این 
سیاره باید پرداخت کنیم. همچنین می   خواستم نخستین فردی از 
خانواده   ام باشم که کسب و کار خود را راه   اندازی می کند. اطرافیانم 
می   گفتند »آنها« نمی   گذارند چنین کاری بکنی. نمی   دانستم آنها چه 
کسانی هستند. مدتی گذشت که متوجه شوم تفکرات و ترس   های 
دوران بردگی را هنوز به دوش می   کشــند. اما من اجازه نمی   دادم 

عده   ای غیرواقعی، مرا از تلاش در دنیای واقعی بازدارند.«
دیویــد می   خواســت از طریق ایجاد کســب و کار خــود، فرصت 
رشد و یادگیری را برای سایر سیاه پوســتان مستعد فراهم کند. به 
همین دلیــل اکثر کارکنان و صاحبان ســهام شرکت هــای آینده 
او را سیاه پوســتان تشــکیل می   دادند. او همچنین میل به کمک 
کردن به مشتریان داشت. میانه دهه 1۹۸0 بود که از طریق یکی 
از دوستانش توانســت شرکتی برای تصاحب پیدا کند. مدیری در 
آستانه بازنشستگی داشــت. او را متقاعد کرد که شرکت را به مبلغ 
100 هزار دلار به او بفروشــد. این مبلغ به صورت قسطی پرداخت 
می   شد و با توجه به درآمدهای شرکت، امکان چنین کاری بود. البته 
که دیوید تمام پس   انداز و فرصت   های اعتبارگیری از بیمه و بانک را 

هم استفاده کرد.
دیوید پیش از شروع کار در شرکت خود، 10 سال برای دیگران کار 
کرد. اغلب تغییر سبک کار از کارمند به رئیس برای کارآفرینان دشوار 
است. خودش این   گونه توضیح می دهد: »ناگهان رئیس خودم بودم 
و دیگر مافوقی وجود نداشت که بخواهم تصمیمات مهم را با او چک 
کنم. اگر هم عملکرد ضعیف منجر به ضرر مالی می   شد، پول خودم 

از دست می   رفت. یا باید شنا می   کردم یا غرق می   شدم.«
یکی دیگر از قدم   های جسورانه دیوید، درخواست او از همسرش 
برای استعفا از شغل پرستاری   اش بود. او می   خواست که همسرش 
تمام وقت خود را صرف دو کودک خردسالشــان کند. همسرش، 
تلما می   گوید: »دیوید می   خواســت که تمام وقــت خود را صرف 
فرزندانمان کنم که او بتواند با همه توان روی کسب وکار متمرکز 
شود. آنجا بود که فهمیدم چقدر ایمان به خدا و همچنین به دیوید 
دارم. او از شرکت جدید خود چیزی نمی   دانست. از کار قبلی   اش 
اســتعفا داده بود. تمــام مزایای بیمه ســلامت خود را از دســت 
داده بودیم و اکنون نیاز به اســتعفای من بود. تصمیم گرفتم که 
100 درصد پشت او بمانم. کســب و کار جدید دیوید این فرصت 
را مــی   داد که به دیگران خدمــت کنیم.« دیوید، به   ویــژه در مورد 
کارکنانش، از واژه دیگران استفاده نمی   کرد. آنها را اعضای خانواده 

بزرگ تر خود می   دانست.
دیوید نام شرکت تازه   خریداری شــده خــود را از »لئــو مور« به 
 Transportation( »متخصصــان کســب و کار حمل   ونقــل«
Business Specialists( تغییــر داد. او کــه خــود مدتــی در 
شرکت های ریلــی و حمل   ونقل فعالیت کــرده بود، تمرکــز را بر 
خدمتی متمایز گذاشت: حســابرس   های شرکت نوپای او، برای 
مشتریان تعیین می   کردند که آیا نرخ محموله   های آنها منصفانه 
است یا خیر. بســیاری از مشــتریان او، محموله   های مایع مانند 
روغن یا آب   پرتقال داشــتند که برای حمل آنها از تانکر اســتفاده 
می   شد. دیوید متوجه شد که بسیاری از تانکرها هنگام بازگشت از 
مقصد، خالی هستند. پس به عنوان خدمتی اضافه، برای آنها از 
بین سایر مشتریانش بار پیدا می   کرد و نرخی تخفیف   خورده به آنها 
ارائه می   کرد. این تیزبینی، درآمدهای شرکت دیوید و مشتریان او 

را افزایش می   داد.
در سال 1۹۸7، با ایجاد یک شرکت دیگر با نام »خدمات مدیریت 
حمل   ونقل« )Transport Administrative Services(  رویکردی 
جدید در پیش گرفت. شرکت جدید متخصص بررسی کاستی نرخ 
برای شرکت های ریلی بود. او با آنکه برای برخی مشتریان خود، از 
مازاد نبودن نرخ حمل اطمینان حاصل می   کرد، متوجه شده بود که 

شرکت های ریلی اغلب نرخ حمل کمتر از نرمال تعیین می کنند.
دیوید از طریق مدیر پیشــین خود در شرکت راه   آهن توانست با 
برخی مشتریان جدید آشنا شود. نخستین مشتری او شرکت ریلی 
»یونیون پاسیفیک« بود که قراردادی سه   ساله به ارزش 15 میلیارد 
دلار بــا دیوید امضا کرد. آنهــا اطلاعات و نــرخ محموله   های ریلی 

مختلف ایالتی را می   خواستند.
او برای مدیریت این قرارداد بزرگ بایــد نیروی کار جدید جذب 
می   کرد. همچنین نیاز به جمع   آوری اطلاعات باعث شد که دیوید 
یک شــبکه محلی داخلی )LAN(  بــرای ایســتگاه   های مختلف 
راه   آهن سنت   لوئیس، به عنوان مرکز فعالیت شرکت ایجاد کند. در 
آن زمان، شبکه گســترده و مبتنی بر کامپیوتر، آخرین فناوری روز 
به شــمار می   رفت. او شــب و روز کار کرد تا به عنوان یک کارآفرین 
جوان، رضایت کامل مشــتری بزرگ خود را به دســت آورد. در این 

کار نیز موفق شد.
یک روز در ســال 1۹۸۹ تماسی از یونیون پاســیفیک دریافت 
کرد. آنها قصد تمدید قرارداد خود را نداشتند. در حقیقت، به قدری 
دیوید خوب کار کرده بود که مشتری آنها قادر به حسابرسی داخلی 

و نرخ   گذاری مدون خدمات خود شده بود.
از دست رفتن ۸0 درصد درآمدها و نگرانی بابت پرداخت حقوق 
کارکنان، شوک بزرگی بود که دیوید باید تحمل می   کرد. اما اکنون 
می   گوید: نمی توانستم بابت خوب کار کردن افسوس بخورم. گاهی 
چنین عقبگرد بزرگــی، در حقیقت یک نعمت پنهان اســت. اگر 
قرارداد آنها تمدید می   شد، هنوز هم مشغول به همان کسب و کار 
بودم. ما زیرساختی بزرگ، توانمندی   هایی جدید، تجربیات عمیق 
و فناوری   های نوین به دست آورده بودیم. مادرم همیشه می   گفت آن 

موشی بدبخت است که فقط یک سوراخ برای رفت   وآمد بشناسد.
یک ســال بعد، دیوید شرکت جدید فناوری   محــور خود را بنیان 

گذاشت و رشد و توسعه را از سر گرفت.
برگرفته از کتاب: قلب و روح

ایده های استارت آپی
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بنگاه های صنعتی و معدنی

معاون فناوری شرکت فولاد خوزستان تشریح کرد 

چهار محور تولید فولاد  سبز
دنیای اقتصاد – سارا اصغری: یکی از مسائل 
مهمی که طــی ســال های آینده جهــان را با 
خطر جدی روبه رو خواهد کرد، انتشار گازهای 
گلخانه   ای است که عواقب خطرناکی را می تواند 
به    دنبال داشته باشد. صنایع مختلف در سطح 
جهان، در انتشار این گازهای گلخانه ای سهم 

قابل توجهی را به خود اختصاص داد   ه   اند. 
صنعت فولاد نیز به دلیل مــرف انرژی بالا 
و در نتیجه انتشــار بالای دی   اکســیدکربن به 
یکی از منابع عمده سهیم در گرمایش جهانی 
و تغییرات اقلیم تبدیل شــده است؛ همچنین 
این صنعت یکی از چالش   برانگیزترین صنایع 
در زمره تولید کربن است. بر اساس آمار جهانی 
ســهم فولاد در آلودگی 7.9 درصد اعلام شده 
است. هر چند به تازگی به دلیل امکان استفاده 
از فناوری   های جدید و همچنین استفاده بالقوه 
از هیدروژن کم   کربن )سبز و آبی( درصدد برآمده 

شده تا از صنعت فولاد کربن   زدایی شود.
البته لازم به یادآوری اســت که نوع کارخانه 
فولادســازی و مرف انرژی آن بــه یک میزان 
در آلودگی موثر نیســت و در این زمینه عوامل 
مختلفی همچون نوع سوخت مرفی، از اینکه 
زغال   سنگ باشد یا گاز طبیعی متفاوت است؛ 
همچنین نوع فنــاوری مورد اســتفاده در خط 
تولید و خــوراک مرفی، بر میزان انتشــارات 

گلخانه   ای تاثیر دارد.
انتشار گازهای گلخانه   ای و سرنوشت زمین �

به گزارش »دنیای اقتصــاد« مهران خرمی   نیا 
معاون فناوری شرکت فولاد خوزســتان با اشاره 
به چالش   هایی که کره زمین با آن روبه رو است، 
گفت: یکی از چالش   های زمین، گرم شــدن و 
انتشار گازهای گلخانه   ای است که سبب چالش 
اصلی محیط زیستی شــده است. این موضوع 
بسیار اهمیت دارد که انسان برای ادامه حیات 
خود در این کره خاکی به حفظ آن توجه داشته 
باشد. اگر در راستای گرم شدن زمین اقدامی 
انجام نگیرد، 5 درجه زمین تغییر دما خواهد داد 
و تصور اینکه چه اتفاقی برای سیاره ما خواهد 
افتاد، بســیار تصور خطرناکی است. حال اگر 
سیاست   هایی در راستای این کنترل آلودگی به 
کار گرفته شود، ممکن است که تا 3 درجه شاهد 
تغییرات دمایی باشــیم. یکی از منابع آلودگی 
در دنیا، تولیــدات و صنایع مختلف هســتند. 
بنابراین ضروری به نظر می رسد که اگر بخواهیم 
حیات بشر روی این کــره ادامه پیدا کند، تمام 
صنایع باید تولیدات خود را به سمت تولید سبز 

پیش ببرند.در صنعت فولاد نیز باید این تولید 
سبز مورد توجه قرار گیرد.

مهران خرمی   نیا در ادامه با اشــاره به ســهم 
کشــورهای مختلف در میــزان آلایندگی   ها در 
جهان عنوان کرد: در این راســتا کشــور چین 
بیشترین میزان تولید و هدف   گذاری در زمینه 
تولید فولاد را دارد. ایران جزو کشورهایی است 

که به طور متوسط آلودگی ایجاد می کند. 

سهم فولاد در میزان آلایندگی �
خرمی   نیا با اشــاره به ســهم میزان آلایندگی 
صنعت فولاد در جهان عنوان کرد: سهم صنعت 
فولاد در میزان آلایندگی 7.9 درصد است. سهم 
انرژی در آلودگی هوا حدود 73 درصد اســت. 
ســهم انرژی   ای که در آهــن و فولاد اســتفاده 
می شــود، حدود 7 درصد اســت. تمام صنایع 
و عوامل تاثیرگــذار باید هماهنــگ با یکدیگر 
حرکــت کنند تــا بتواننــد میــزان آلودگی هوا 
 را کاهــش داده و میــزان دی   اکســیدکربن را 

کاهش دهند. 
وی با تاکید بر این موضوع که تولید فولاد به 
روش احیای مســتقیم و کوره قوس با    آلودگی 
کمتری همراه است، خاطرنشان کرد: البته در 
کشور ما بر اســاس مزیت   هایی که در راستای 
تولید به روش احیای مستقیم و کوره الکتریکی 
وجود داشــته، عمده فولاد به ایــن روش تولید 
می شــود و از این نظر نســبت به دنیا ما جلوتر 
هستیم.وی در ادامه در زمینه تولید فولاد عنوان 

کرد: یکی از بخش   هایی که باید در زمینه فولاد 
سبز مورد توجه قرار گیرد، تولید این نوع فولاد 

در احیای مستقیم است. 
در احیای مستقیم یک کوره قوس وجود دارد 
که برق مرف می کند که اگر قرار باشــد، برق 
فســیلی مرف کند، طبیعی است معیارهای 
تولید فولاد ســبز را نخواهد داشــت. بنابراین 
ضرورت دارد که در این زمینه از برق تجدیدپذیر 
استفاده کنیم. همچنین در راستای الکترولیز 

به برق تجدیدپذیر نیاز داریم.
معاون فناوری شرکت فولاد خوزستان در ادامه 
با تاکید بر ایــن موضوع که تولید فولاد ســبز، 
چهار محور است که منجر به تولید آن می شود. 
تولید فولاد سبز با چهار محور مشخص خواهد 
شــد، اول تولید با هیدروژن سبز در تولید آهن 
اسفنجی، دوم تولید برق با انرژی تجدیدپذیر، 
ســوم جذب و ذخیره   ســازی دی   اکسیدکربن 
 در فرآیندهــا و چهــارم اســتفاده از قراضــه و 

بازیافت است. 
خرمی   نیــا در ادامــه عنــوان کــرد: مــا باید 
فناوری   های خود را به ســمتی پیش ببریم که 
با کمترین میزان آلودگی همراه باشد. در تولید 
فولاد ســبز نمی توان بــا کــوره   ای کار کرد که 
برای نمونه 750 تا 800 کیلو وات برق مرف 
می کنــد؛ این کوره   هــا قدیمی شــده   اند و این 
موضوع هیچ راهی ندارد، مگر اینکه به ســمت 
فناوری   های جدید برویم. البته علاوه بر مرف 

برق باید به مرف گاز و آب نیز توجه شود. 

ابرچالش تولید فولاد سبز  �
وی در ادامــه بــا تاکید بر ایــن موضوع که 
ابرچالــش و بزرگ ترین چالش ما در کشــور 
در زمینــه تولیــد فــولاد ســبز هزینه   هــای 
سرمایه گــذاری در این زمینه اســت، گفت: 
فناوری   های فولادســازی در کشــور مستقر 
است و امکان تغییر آن وجود ندارد؛ بنابراین 
باید بر همیــن فناوری تمرکز کنیــم و فرآیند 
تولیــد را بهینــه کنیم. عــلاوه بر این ســایر 
فولادسازی   ها را به منطقه ایمن نزدیک کنیم. 
معاون فناوری شرکت فولاد خوزســتان در 
ادامه با اشــاره به ســایر چالش   های موجود 
بــر سر راه تولید فولاد ســبز در ایــران عنوان 
کــرد: چالش دیگر مــا در زمینــه تولید فولاد 
ســبز، به چالش مــرف بــرق و انرژی   های 
تجدیدپذیر برمی   گردد. موضوع دیگر جذب 
و ذخیره   سازی کربن است که باید مورد توجه 

قرار گیرد. 
خرمی   نیا همچنین به موضوع مرف آهن 
قراضه اشاره کرد و گفت: در ایران در مقایسه 
با جهان، چنــدان از قراضه در فولادســازی 
استفاده نمی شود، اما باید جهت   گیری   ها را 
به ســمتی پیش ببریم که آهن قراضه بیشتر 
مرف کنیم. در دنیا جهت   گیری   ها بیشتر به 
سمت استفاده بیشتر از آهن قراضه است. در 
کشور چین بیشتر از سایر کشورهاست. سایر 
کشورها نیز به   دنبال افزایش استفاده از آهن 

قراضه هستند. 

خبرگزارش

ادامه از صفحه25

فرصت   های سرمایه   گذاری در اقتصاد 
چرخشی حوزه پلاستیک

تعداد فزاینده   ای از مشتریان از نیاز به مشارکت در تامین مالی به 
منظور انتقال به یک محیط اقتصادی پایدار و فرصت   های مرتبط با 
آن آگاه هستند. به دلیل علاقه شدید نسل جدید،  استراتژی   هایی 
مانند مدل چرخشی کم کربن برای پلاستیک ها در همه بازارهای ما 
محبوب هستند. تعدادی از مدیران دیدگاهشان را در مورد مزایای 
استراتژی   های سهام خصوصی پایدار و اینکه چگونه می توانند به 

اهداف مشتریان برسند بیان کرده   اند.
به   نظر می   رسد آینده صنعت پلاستیک یا بسیاری از صنایع مشابه 
با یک تغییر همراه خواهد شد و آن الزام فنی،  اقتصادی،  قانونی 
و محیط   زیســتی به اســتفاده از مواد اولیه بازیافتی است. در این 
شرایط باید قطب جدیدی در تولید را انتظار داشــت که می تواند 
بخشی از جایگاه شرکت های بزرگ پتروشیمی را به خود اختصاص 
دهد. ایــن نکته را باید بســیار جــدی گرفت زیرا آینــده متفاوتی 
رقم خواهــد خورد که دیگــر زنجیــره ارزش از صنایع بالادســتی 
آغاز نمی   شــود بلکه صنایعی که شــاید هیچ گاه برجسته نبوده و 
ابعاد بزرگی ندارد،  کالاهایی تولیــد خواهند کرد که شرکت های 
پتروشــیمی الزاما باید با آنها رقابت کنند آن   هــم در شرایطی که 
هزینه   هایی که شرکت های بزرگ در حوزه حفاظت از محیط زیست 
دارند،  دیگر برای واحدهای بازیافتی رهگیری نمی   شود حتی مورد 

حمایت قرار می   گیرند.
 
چگونه می توانیم با مشکل زباله   های پلاستیکی مقابله کنیم؟ �

راه   حل کاهش زباله   های پلاســتیکی )که تنها 10 درصد آن در 
حال حاضر بازیافت می   شود( شامل انتقال به یک مدل چرخشی 
اســت که یک سیســتم حلقه بســته ایجاد می   کند که آســیب به 
طبیعت و تنوع زیستی را در طول تولید و دفع پلاستیک به حداقل 
می   رســاند. گازهای گلخانه   ای ناشــی از زنجیره ارزش پلاستیک 
)تولیــد و پایان عمــر( در حــال حــاضر 4 درصــد از کل گازهای 
گلخانه   ای را تشکیل می   دهد،  که قابل مقایسه با بخش هوانوردی 
اســت. در مســیر فعلی،  طی 20 ســال این گازهــای گلخانه   ای 
می تواند 20 درصد از بودجه مجاز سالانه کربن را تحت سناریوی 
گرمایش جهانی 1.5 درجه سانتیگراد نشان دهد. برای چرخشی 
کردن زنجیره ارزش پلاســتیک و کم کربن کردن،  ابتدا باید روش 
تولید مواد را با کاهش استفاده از کالاهای مشتق شده از نفت به 
نفع ورودی   های بازیافتی یا زیســتی تغییر دهیم. سپس،  ما باید 
روی راه   حل   های »استفاده مجدد،  ترمیم  و  پر کردن« سرمایه   گذاری 
کنیم تا نحوه استفاده مرف کنندگان و کسب   وکارها از پلاستیک 
را تغییر و طول عمــر آن را افزایش دهیــم. در نهایت،  بدون بهبود 
و گســترش قابل   توجه روش جمــع   آوری،  دســته   بندی و بازیافت 
زباله   های پلاستیکی،  نمی توان به وضعیت چرخشی دست یافت.

بــا مراجعــه بــه شرکت هــای خصوصــی،  سرمایه   گــذاران به 
بخش   هایی از فضای اقتصادی که تحت پوشــش بازارهای سهام 
نیســتند،  دسترســی پیدا می   کنند،  زیــرا ایــن شرکت ها بخش 
عمــده   ای از اقتصاد را نمایندگــی می   کنند. به عنــوان مثال،  در 
ایالات   متحده،  حدود 11 هزار شرکت خصوصی وجود دارد که شما 
می توانید بیش از 100 میلیون دلار در آنها سرمایه   گذاری کنید،  
در حالی که تنهــا 2700 شرکت در بورس اوراق بهادار فهرســت 
شــده   اند. بازار ســهام عمومی فقط 0.01درصــد از شرکت ها در 
ایالات متحده را پوشــش می   دهد،  در حالی که 99.99درصد از 
شرکت ها خصوصی هســتند. شرکت های خصوصــی می توانند 
اشکال مختلفی داشته باشــند،  از اســتارت آپ   های بسیار نوآور 
که راه   حل   هــای جدیدی را توســعه می   دهند تا کســب   وکارهای 
خانوادگی که در بازار تخصصی خود پیشرو هستند و فناوری   های 

جا افتاده   ای دارند.
بازار سهام عمومی تنها 0.01درصد از شرکت ها در ایالات   متحده 
را پوشــش می   دهــد،  در حالی کــه 99.99درصــد از شرکت ها 

خصوصی هستند.
تیم   های سرمایه   گذاری داخلی شایســتگی   های ثابت شده در 
سرمایه خصوصی و پایداری را با حمایت شرکای استراتژیک و فنی 
ترکیب می   کنند. بــا سرمایه   گذاری در دارایی   هــای خصوصی از 
سال 2007،  مجموعه   ای بالغ بر 7 میلیارد دلار مدیریت می   شود 
و نتایج خوبی به دست آمده است. روابط ایجاد شده با این شرکای 
سرمایه   گذاری امکان دسترســی ممتــاز به طیف گســترده   ای از 
فرصت   هــای سرمایه   گذاری مشــترک را می   دهد که همیشــه در 

دسترس سرمایه   گذاران غیر   مستقیم نیست.

تحلیل فرصت   های ســرمایه   گذاری در اقتصاد چرخشی حوزه  �
پلاستیک 

در تمام موضوعات سرمایه   گذاری،  شاهد رشد پویای فزاینده در 
جریان تراکنش هستیم. تیم سرمایه   گذاری در حال حاضر صدها 

معامله در این زمینه را در تمام مراحل شناسایی کرده است.
به لطف روابــط نزدیک با مدیران برجســته ســهام خصوصی و 
شرکت های فعــال در زنجیره ارزش پلاســتیک،  می توانیم به این 
جریان تراکنش دسترسی داشته باشــیم. این شبکه،  دسترسی 
منحربه   فرد بــه فرصت   هــای سرمایه   گــذاری با کیفیــت بالا را 
تضمین می   کند و با تسریع در همکاری   های تجاری و استراتژیک و 
تضمین خروج موفقیت   آمیز از طریق درک عمیق از آنچه شرکت ها 
و سرمایه   گذاران مالی به دنبال آن هســتند،  توســعه شرکت ها را 

تسریع می   بخشد.
شرکت دانمارکــی Faerch4،  ارائه دهنده پیــشرو راه   حل   های 
بسته   بندی سفت و سخت پایدار برای صنایع غذایی،  که طراحی 
محصول خود را بر حداکــر قابلیت بازیافــت متمرکز کرده و یک 
شرکت بازیافــت در هلند را خریــداری کرده اســت،  یک مطالعه 

موردی سرمایه   گذاری عالی است.
نمونه خــوب دیگر در مرحله رشــد،  وینتد اســت،  یــک پلتفرم 
لیتوانیایی برای لباس   های دســت دوم،  که 60 درصد آن به طور 
متوسط حاوی پلی   استر،  نوعی پلاستیک است. در نوامبر 2019،  
وینتد پس از جمــع   آوری 282 میلیون یورو،  اولیــن نمونه موفق 
لیتوانیایی شد. تا مارس 2021،  ارزش آن چهار برابر شد و به بیش 
از 4 میلیارد دلار رسید و از آن زمان تاکنون رشد آن کاهش نیافته 
است. البته جایگزین   های پلاستیکی همیشه برای محیط زیست 
بهتر نیستند. چه تضمینی وجود دارد که جایگزین   هایی که روی 

آنها سرمایه   گذاری می شود مشکلاتی برای آینده ایجاد نکند؟
در محدوده تجزیه و تحلیــل و موقعیت   یابی با هدف عدم ایجاد 
آسیب قابل   توجه،  به طور سیســتماتیک در طول فرآیند بررسی،  
برای مــوارد منفــی خارجــی احتمالی نیــز بررســی   هایی انجام 
می   شــود. این می تواند انتشــار بیش از حــد کربن یــا ضایعات 
خطرناک ایجادشده توسط برخی فعالیت   های صنعتی،  خطرات 
جنگل   زدایی ناشی از منابع زنجیره تامین ناپایدار و تهدیدات تنوع 

زیستی ناشی از فعالیت   های واقع در مکان   های نامناسب باشد.

 استقبال از سرمایه گذاری 
شرکت های چینی در کرمان

 معاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار کرمان گفت: 
اســتان کرمان ضمن بهره گیری از ظرفیت های بسیار مناسب 
خــود از هرگونه سرمایه گــذاری شرکت های چینی اســتقبال 
می کند. به گــزارش خبرگزاری مهــر، امیر حســن   زاده صبح 
دوشــنبه در دیــدار با »شــو وی« سرکنســول جدیــد چین در 
بندرعباس با بیان اینکه اســتان کرمــان ظرفیت   های بزرگی 
برای سرمایه گــذاری دارد، گفت: با اقدامات انجام شــده رتبه 
فضای کسب و کار استان کرمان افزایش پیدا کرده و از هرگونه 
سرمایه گذاری در راســتای افزایش رتبه فضای کسب و کار در 

استان استقبال می   کنیم.
معاون اقتصادی اســتاندار کرمان با اشــاره به اینکه کشــور 
ما همواره دچار فشــار تحریم بوده اســت، بیان کــرد: افزایش 
ارتباطات دو کشور چین و ایران یک ظرفیت بسیار خوب برای 
تعامل بیشتر خواهد بود.وی افزود: کرمان یک استان معدنی 
اســت و به دلیل تابش آفتاب در روز جزو استان   هایی است که 
می توان در زمینه انرژی   های پاک و تجدیدپذیر سرمایه گذاری 

کرد.
حســن   زاده در خصوص گردشــگری اســتان کرمان گفت: 
ظرفیت هتل   های کرمــان و اقامتگاه   های بوم   گــردی در حال 
توسعه است و آماده پذیرش گردشگران چینی هستیم. در حال 

حاضر استان دارای 9 اثر ثبت جهانی است.
وی با اشــاره به فعالیت شرکت های خودروســازی چینی در 
ارگ جدید بم گفت: چند هزار نفر در این صنایع شاغل هستند 
و زیرساخت   ها برای فعالیت   های اقتصادی در استان پیش بینی 

شده و شهرک   های صنعتی جدید در حال احداث است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمان در ادامه 
توضیح داد: استان کرمان به لحاظ نزدیکی با بندرعباس، دریا 
و مرزهای آبی جنوب کشــور از موقعیت خوبی برخوردار است 
و امیدوارم توســعه روابط اقتصادی را با کشــورهای همســایه 

افزایش دهیم.

وی همچنین در خصوص حوزه کشــاورزی در استان کرمان 
گفت: با احــداث صنایع تبدیلــی و بســته   بندی در صادرات 
محصولات کشاورزی می توان بسته به نیاز هر کشور اقدام کرد.

حســن   زاده با اشــاره به اینکــه در اســتان کرمــان یک تیم 
اقتصادی با حضور دولت، بخش خصوصی و افراد موثر داریم، 
بیان کرد: رتبه کسب و کار استان کرمان از 31 به 12 رسیده و 
در جذب سرمایه گذاری خارجی رتبه یک کشور را داریم و فضا 

برای سرمایه گذاری مشترک مناسب است.
معاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار کرمان از فعال 
شدن آشیانه تعمیرات هواپیما در استان خبر داد و گفت: یکی از 
بهترین مراکز در خاورمیانه به شمار می   رود و امیدواریم بتوانیم، 

پرواز کرمان - پکن را راه   اندازی کنیم.

چینی   ها علاقه مند سرمایه گذاری در کرمان هستند �
»شو وی« سرکنسول جدید چین در بندرعباس نیز گفت: 
ایران و چین دو کشــور بزرگ از نظر جغرافیایی هســتند و 
باید در سطح اســتانی هم به غیر از دولت مرکزی در ارتباط 
باشیم و به همین علت سرکنسولگری چین در جنوب ایران 
و در شــهر بندرعباس تاسیس شد تا با 8 اســتان در ارتباط 

بیشتر باشیم.
وی خاطرنشان کرد: افزایش ارتباط استانی بین ایران و چین 
موجب توسعه اشتغال می شود و چینی   ها علاقه دارند در استان 

کرمان سرمایه گذاری بیشتری داشته باشند.
سرکنسول چین در بندرعباس با قدردانی از استاندار کرمان 
و معاون اقتصادی اســتاندار برای کمک به شرکت های چینی 
در استان بیان کرد: شرکت های چینی زیادی در استان کرمان 

فعال هستند.
شو وی افزود: شرکت های خصوصی چین به دنبال همکاری 
در زمینه معدن در اســتان کرمان هستند و امیدواریم با تبادل 
نظر بین استانداری کرمان و سرکنسولگری چین در بندرعباس 
بتوانیم فرصتی بــرای سرمایه گذاران چینــی در کرمان فراهم 

کنیم.

توسعه سواد مالی در بازار سرمایه
مســلم نیلچی، معاونت آموزش و توســعه کانون کارگزاران 
بــورس اوراق بهــادار در ادامه با اشــاره به جایــگاه کانون و با 
بیان اینکه کانــون کارگزاران بــه موجب اساســنامه علاوه بر 
رســیدگی بر امور اعضا، مهم ترین وظیفه   ای که دارد توســعه 
ســواد مالی در بازار سرمایه و اقتصاد اســت، گفت: کانون در 
حوزه چشــم   انداز آموزش بازار سرمایه و توســعه ســواد مالی 
و فرهنــگ سرمایه گذاری، قرار اســت در آینــده نزدیک بحث 
آموزش بــازار سرمایه را در سر فصــل مدارس قــرار دهد. وی 
بااهمیت دوره   های آموزشی بیان کرد: سعی بر این است تا از 
بهترین اســاتید در برگزاری این دوره   ها استفاده شود، ضمن 
اینکه سعی داریم به عنوان یک رکن و بازوی آموزشی در بازار 
سرمایه، بــه مابقی اعضا و اقشــار جامعه کمک کنیــم تا روند 

سرمایه گذاری در کشور بهبود پیدا کند.
سید   هادی حســینی، مدیرعامل شرکت پردازش اطلاعات 
آوید نیز گفت: یکــی از مهم ترین موضوعــات، افزایش دانش 
مالی فعالان بازار سرمایه اســت، چرا که اتفاقات سال 99 که 
به بی   اعتمادی سرمایه گذاران منجر شــد، به علت دانش کم 
فعالان بود که باعث زیان گســترده   ای شد. حســینی افزود: 
با نیازســنجی که در بازار سرمایه انجام دادیم، متوجه شــدیم 
بستری برای افزایش دانش افراد در بازار سرمایه وجود نداشت. 
رسالت این است که بستری آموزشی در باشگاه مشتریان فراهم 
کنیم تا با بیشــترین مراجعه   کننده، بحث آمــوزش را در حوزه 

آموزشی بازار سرمایه ارتقا دهیم.

دنیای اقتصاد: فلزات کمیاب یــا فلزاتی که 
از امــکان انتقــال و ذخیــره انــرژی  برخوردار 
هســتند بخشــی از آینــده صنعت معــدن در 
ایــران و جهان بوده و هســتند و ایــن واقعیت 
می تواند به یک مزیت ناگفته برای معدنکاری 
در ایران بدل شــود. اما این نکته مهم را باید از 
دو منظور مختلف رصد کرد یکی آنکه مهم ترین 
تولیدکننــده ایــن فلزات شرکت هــای چینی 
هســتند و دیگر آنکه برای شرکت های کوچک 
و متوســط متعدد در جهــان، سرمایه گذاران 
چنــدان هــم حــاضر نیســتند کــه دل بــه 
سرمایه گذاری ببندند زیــرا از توانمندی چین 
در رقابت با این شرکت ها آگاهی کامل دارند. 
در این شرایط شاید میان   بر شرکت های ایرانی 
برای فعالیت در حوزه فلزات کمیاب مشارکت 
با چینی   ها باشــد آن   هم در شرایطی که رابطه 
سیاسی و ذخایر معدنی هر دو زیرساخت   های 
مهمی بــرای توســعه ایــن فرآیند محســوب 

می شوند. 
شرکت های معدنی فعال در جهان به شدت 
به آینده برقی دنیا نگاه می کنند زیرا به خوبی 
می   دانند فلزاتی که از قابلیت خوبی در انتقال 
و نگهداری انرژی الکتریکی برخوردار هستند 
برجســته   تر خواهنــد شــد. این ویژگــی مهم 
موجب شــده تا حرکــت به ســمت معدنکاری 
این فلزات شــتاب بگیــرد که مســتلزم تامین 
مالی گســترده   ای اســت. اما سرمایه گذاران 
تاکنون چندان به این قبیل شرکت های معدنی 
سرمایه   پذیر )اغلب کوچک و متوســط( توجه 
نشــان نمی   دهند زیرا هــر اقدامــی در حوزه 
سرمایه گذاری به معنی رو در رو شدن با چین به 
عنوان قطب تولید این فلزات است تا جایی   که 
می توان گفت معدن با شکاف بین جاه   طلبی 

و واقعیت توانمندی   های چین مواجه است. 
شرکت های معدنی در غــرب در تلاش برای 
تولید فلزات کافــی برای فعال   کــردن انتقال 
انــرژی )الکتریکــی( و در عین   حــال ایجــاد 
زنجیره   هــای تامیــن جایگزین بــرای کاهش 
وابســتگی خود به چین، با دو چالش اساسی 
روبه   رو هســتند. مشکل این اســت که شکاف 
بزرگی بین مقیاس جاه   طلبی و آنچه واقعا اتفاق 
می   افتد و آنچه احتــمالا در چند ســال آینده 

اتفاق خواهد افتاد، وجود دارد.
به گزارش رویترز؛ این شکاف موضوع پنهان 
 )IMARC( کنفرانس بین المللی معدن و منابع

در سیدنی بود، بزرگ ترین گردهمایی صنعت 
در آســیا کــه معدنچیــان، سرمایه گــذاران و 

سیاستگذاران دولتی را گرد هم می   آورد.
در میان کشــورهای دارای صنایع معدنی، 
    اســترالیا کشــوری اســت که می تواند نقش 
مهمــی در تامین بســیاری از فلــزات حیاتی 
برای انتقال انــرژی )الکتریکی( ایفا کند. این 
کشــور در حال حاضر بزرگ ترین تولیدکننده 
لیتیوم و ســنگ آهن در جهان اســت که ماده 
اولیه اصلــی فولاد اســت. همچنیــن یکی از 
تامین   کنندگان برتر مس، نیکل و روی و دارای 
ذخایر ثابت   شــده ســایر مواد معدنی حیاتی 

مانند کبالت و خاک   های کمیاب است.
چالش توســعه منابع، ساخت معادن جدید 
و شاید توســعه فرآوری پایین   دســتی به جای 
صــادرات صرف ســنگ   معدن اســت کــه در 
گذشته نیز اتفاق افتاده است. به نظر می رسد 
مدل   های قبلی برای توسعه معادن دیگر کارآمد 
نیستند، و حتی اگر برخی از پروژه   ها پیشرفت 
کنند، به اندازه کافی بــرای تامین مواد کافی 

برای انتقال انرژی نزدیک نیستند.
در گذشته شرکت های معدنی جوان سرمایه 
خود را افزایش داده، اکتشافاتی انجام دادند 
و منابعــی را ثبت کردنــد. در ایــن مرحله آنها 
می توانند تلاش کنند و سرمایه بیشتری جذب 
کرده، به دنبال شرکایی با سرمایه   بیشتر باشند 
یا امیدوار باشــند که یک شرکت معدنی بزرگ 
آنها را بخرد. در حالی که تا حدی این موضوع 
اتفاق می   افتــد، IMARC یکی از ده   ها شرکت 
معدنی کوچکی اســت کــه به دنبــال تامین 
مالی هستند و اکر آنها در نهایت چیزی برای 

نشــان دادن و ارائه ندارند.با توجــه به فقدان 
مجموعه   هــای بزرگ از سرمایه گــذاران خرد و 
بی   میلــی سرمایه گذاران نهادی بــرای تامین 
مالــی پروژه   هــای مخاطره   آمیــز و بلندمدت، 

افزایش سرمایه سهام سخت است.
استخراج   کنندگان بزرگ در سال های اخیر 
از بازارهــای خریــد عقب   نشــینی کرده   اند و 
ترجیح می دهند عملیات های    خود را به صورت 
ناب انجــام دهند و وجه نقد را به ســهامداران 
برگردانند، و اگر سرمایه گــذاری کنند، عمدتا 
به   خاطر گســترش عملیات   هــای موجود بوده 

است.

محدود   کردن چین �
موضوع جالب و طعنه   آمیز این اســت که در 
جست وجوی پول نقد برای کاهش اتکا به نقش 
مســلط چین در زنجیره تامین انرژی، صنعت 
معدنکاری در غرب فاقد سرمایه و انگیزه کافی 

برای سرمایه گذاری است.
مایکل ویلوبی، رئیس جهانی فلزات، معادن 
و مواد انتقالی در بانک HSBC، در یک انجمن 
در کنفرانس بین المللی معدن و منابع گفت که 
سرمایه برای استخراج معدن وجود دارد، اما در 
کشورهای در حال توسعه مانند چین، اندونزی 

و عربستان سعودی قرار دارد.
ویلوبی گفــت که این کشــورها تمایل دارند 
با دولت   هایی ارتباط داشــته باشــند که آماده 
ارائــه حمایت   های عمیق   تــر ماننــد وام های 
یــک درصــدی و معافیت   های مالیاتــی برای 
سرمایه گذاری   های معدنی و پردازش هستند.

دولت فدرال اســترالیا هفته گذشته بودجه 

خود را برای مواد   معدنی حیاتــی دو برابر کرد 
و به 4 میلیــارد دلار اســترالیا )2.52 میلیارد 
دلار( رساند، اما این میزان توسط صنعت تا حد 
زیادی به عنوان مبلغی ناچیز تلقی می شــود. 
برای در نظر گرفتن بودجه، یک شرکت معدنی 
جوان که به دنبال توسعه یک معدن کبالت در 
نیو ساوت ولز است، برای ساخت و راه   اندازی 
یک معدن به حدود یک میلیارد دلار اســترالیا 

نیاز دارد.
اگر دولــت این پــروژه را تامیــن مالی کند، 
یک چهــارم کل بودجــه موجــود را می گیرد و 
حجم نســبتا کمی از تنها یکی از فلزاتی را که 
برای انتقــال انــرژی حیاتی تلقی می شــود، 
تحویــل می دهد. حتــی قانون کاهــش تورم 
ایالات   متحده، کــه حــدود 369 میلیارد دلار 
برای کاهــش کربن از اقتصــاد ارائه می دهد، 
بعید است برای ایجاد یک زنجیره تامین کامل 
برای مواد   معدنی حیاتی که وابستگی به چین 

را کاهش می دهد کافی باشد.
این احتمال وجود دارد که دولت   های غربی 
بایــد حمایت خــود را برای توســعه معــادن و 
صنایع تبدیلی جدید و همچنین سیاست   های 
اصلاحی افزایش دهند تــا سرمایه خصوصی 
بــرای سرمایه گذاری تشــویق شــود. علاوه بر 
این، دولت   هــا باید زمــان لازم بــرای تصویب 
معادن جدیــد را کاهش دهنــد و به شرکت ها 
از ســازگاری آنها با محیط زیست تا حد   ممکن 

اطمینان دهند.
اما اگر کشور   ها و شرکت های غربی در مورد 
ســاخت معادن جدید و تاسیســات فرآوری و 
کاهش اتــکای خود بــه چین جدی باشــند، 
احتمالا کل صورتحســاب به جــای میلیاردها 
دلاری کــه در حال حاضر متعهد شــده   اند، با 

تریلیون   ها دلار اندازه   گیری می شود.
همزمان، کشورهای غربی در تلاش هستند 
تا از سوخت   های فسیلی در تولید و حمل   و   نقل 
الکتریسیته به سمت جایگزین   های تجدیدپذیر 
مانند هیدروژن، خورشیدی، باد و ذخیره باتری 
حرکت کنند. امــا این زنجیره   هــای تامین نیز 
تحت سلطه چین هستند و این بار نیز کاهش 

وابستگی ممکن اما پرهزینه است.
چیزی که در مورد آن صحبت نمی شود این 
اســت که بودجه تمام معادن جدیــد، فرآوری 
مواد معدنی و تجهیزات انرژی   های تجدیدپذیر 

قرار است چگونه تامین شود!

شکاف بین جاه   طلبی غربی و توانمندی    چینی    چه اثراتی برای شرکت های ایرانی دارد؟
میان   بر معدنکاری فلزات کمیاب
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 توقیف ۱۱میلیون دلار دارایی دزدی 
در صرافی بایننس

رمزارز نیوز: صرافی بایننــس )Binance( بیش از ۹۰درصد 
از 12.5میلیــون دلار سرقت شــده از مدیران یــک شرکت در 
 مونته نگرو را در جریان تخلیه اجبــاری کیف پول رمزارزی آنها 

مسدود کرده است.
وجوه به سرقت رفته، به صــورت تتر بود و به کیــف پول ترون 
)TRON( این صرافی منتقل شــد و بایننس را قادر ســاخت تا 

11.8میلیون دلار از این دارایی ها را مسدود کند.
چانگ پنــگ ژائــو )CZ( مدیرعامــل بایننــس تصریح کرد 
که بر خــاف کوین های حفــظ حریم خصوصــی مانند مونرو 
)XMR(، مسدود کردن دیگر دارایی ها در صرافی های متمرکز 

امکان پذیر است.
این اقــدام بایننس در مسدود ســازی دارایی های رمزارزی، 
سوالاتی را درباره شباهت  بین صرافی های رمزارزی و بانک های 
سنتی در توقیف دارایی ها ایجاد کرده است. این حرکت بایننس 
با تعهد صنعت ارزهای دیجیتال بــرای مبارزه با تراکنش های 
غیرقانونی، مطابقــت دارد. صرافی بایننــس، فعالانه درصدد 
کمک به مقامــات برای مهار اســتفاده غیرقانونــی از ارزهای 
دیجیتال است. در موردی مشابه، بایننس پس از تعطیلی شعبه 
روسی خود، ســپرده های روبل روســیه را از 15نوامبر متوقف 
خواهد کرد و مشــتریان باید تا ژانویه2۰2۴ روبل روســیه را از 
بایننس برداشــت کنند. این تصمیم برای توقف ســپرده های 
روبلی، پس از خروج بایننس در ســپتامبر از روســیه و انتقال 

دارایی به CommEX گرفته شده است.

 دزدی رمزارزهای کاربران 
با استفاده از پیام رسان اسکایپ

رمزارز نیوز: شرکت امنیت باک چین SlowMist، جزئیات 
حادثه هــک مربوط به یــک قربانــی را فاش کرد کــه به دلیل 
استفاده از نسخه پیام رسان جعلی اسکایپ )Skype(، دارایی 
رمزارزی خود را از دست داد. هکرهای چینی که به دلیل هدف 
قــرار دادن تراکنش هــای  Web۳ معروف هســتند، از طریق 
برنامه جعلی اسکایپ با اســتفاده از فیشینگ توانستند اجازه 

دسترسی به اطاعات شخصی کاربران را به دست آورند.
ســپس این برنامه اطاعات مهم، از جمله تصاویر و شــاره 
تلفن هــا را برای هکرهــا آپلود کــرد. چیزی که اوضــاع را بدتر 
می کند این اســت که این برنامه تاریخچــه پیام های کاربران 
را ردیابی می کند و آدرس های کیف پــول ارزهای دیجیتال را 
در تراکنش ها با آدرس هایــی که مهاجان تعییــن کرده اند، 

جایگزین می کند. 
شرکت SlowMist به کاربران هشدار داد که برنامه ها را فقط 
از منابع رسمی دانلود کنند؛ به ویژه در مناطقی مانند چین که 
Google Play مسدود شده است و این امر باعث می شود مردم 
قربانی برنامه های جعلی شوند. مهاجان مقادیر قابل توجهی تتر 
)USDT( را از طریق همین تراکنش های مخرب دریافت کردند.

 NFT افزایش حجم معاملات بازارهای 
طی ۵هفته گذشته

 Nansen ارز دیجیتال: داده های موجــود در پلتفرم تحلیلی
نشان می دهد حجم معامات بازارهای خرید و فروش NFT طی 
5 هفته گذشته پیوسته در حال رشد بوده است. حجم معامات 
NFTهــا در هفته منتهــی به ۹اکتــبر )1۷ مهــر( 5۶میلیون 
دلار بود و در هفتــه منتهی به ۶ نوامبر )15آبــان( این عدد به 
12۹میلیون دلار رســیده اســت. پلتفرم Blur نیــز همچنان 
بیشــترین حجم را در مقایســه با ســایر بازارها در اختیار دارد 
 و پــس از آن OpenSea  بــا اختــاف محسوســی در رده دوم 

قرار می گیرد.

کریپتو دات کام مجوز دبی را دریافت کرد
ارزدیجیتال: صرافــی کریپتو دات اعام کرد کــه مجوز ارائه 
خدمات ارزهای دیجیتال برای انجام فعالیت های مشــخص 
در دبی دریافت کرده و در انتظار دریافت مجوز اجرایی است. 
این صرافی گفت که پس از تایید کامل مجوز شرکتش توســط 
ســازمان تنظیم مقررات دارایی های مجازی دبی، می تواند به 
سرمایه گذاران خرده و ســازمانی خدمات صرافی، کارگزاری-

معامله گری، وام دهی و استقراض ارائه کند. کریس مارشالک، 
مدیرعامل صرافی کریپتو دات در بیانیه ای گفت که مشــتاق 
همــکاری بــا قانون گــذاران برای کمــک به صنعــت ارزهای 
دیجیتال در دبی بوده و افزود که این شــهر یک بازار پیشرو در 

حوزه طراحی مقررات موثر است.

خبر گسترش پایگاه سرمایه گذاران ارزهای 
دیجیتال »های اسپات بیت کوین«

ارز دیجیتــال: کوین بیس در گــزارش اخیر خــود می گوید 
که ETFهای اســپات بیت کویــن، درصورت تاییــد در ایالات 
متحده، بازارهای ارزهای دیجیتال را به روی طبقات جدیدی از 
سرمایه گذاران باز می کنند. به گفته این صرافی، این گروه های 
جدید شامل مشــاوران رســمی سرمایه گذاری، صندوق های 
بازنشستگی و موسساتی است که تاکنون قادر به درسترسی به 

این کاس از دارایی ها نبوده اند.
 دیویــد دوونگ، رئیس تحقیقــات ســازمانی در کوین بیس 
نوشــت: »این فرصت به طور بالقوه بسیار بیشتر از فراهم شدن 
امکان ورود سرمایه های جدید به بازار ارزهای دیجیتال است؛ 
زیرا ETFها محدودیت های مدیران و موسســات پولی بزرگ را 
برای خرید و نگهداری بیت کوین کاهش می دهند؛ مساله ای 
که باعث بهبود نقدینگی و کشف قیمت برای همه فعالان بازار 

خواهد شد.«

آقایفردنیاخانممعروفخانیآقایاحمدیتاییددبیرپایانشروعصفحهآرا
+++++++++++++++میسمی

چه کسی باید متولی رمزارزها در ایران باشد؟ 

بلوک گمشده قانون گذاری رمزارز در ایران 
محدودیت ها باعث عقب ماندگی در صنعت بلاک چین و زیرزمینی شدن تبادل رمزدارایی ها می شود 

دنیای اقتصاد: آمار دقیقی از تعداد کسانی که 
در ایران وارد بازار رمزارز شده اند وجود ندارد، اما 
گزارش اتاق بازرگانی ایران در سال1۴۰۰ نشان 
می داد حدود 12میلیون نفر به طور مســتقیم 
و غیرمستقیم وارد این بازار شده اند. با توجه به 
این آمــار و افزایش تعداد کاربــران پلتفرم های 
تبادل رمزارز در 2سال گذشته، می توان تخمین 
زد که حداقل 15میلیون نفر در ایــران در بازار 
ارزهای دیجیتال سرمایه گــذاری کرده اند. این 
آمار حکایت از این دارد که ایرانیان در این حوزه 
همگام با پیشرفــت فناوری هــای مالی جهان 
پیش رفته اند و بازاری بزرگ را در ایران تشکیل 
داده اند. بازاری که با وجود این وسعت، هنوز نه 
نهاد تنظیم گر مشخصی دارد و نه قانون مدونی 
برای آن تنظیم شــده اســت. لایحــه ای تحت 
عنوان لایحه رمزارز مدت هاست در کمیسیون 
حقوقی و کمیســیون اقتصــادی دولت خاک 
می خورد، مجلس نیز ســال گذشــته به دولت 
اولتیاتوم داد که اگر تا شــهریور، لایحه رمزارز 
را ارائه ندهند، مجلس راسا ورود می کند و طرح 
دیگری را تدوین و تصویب می کند. از پایان زمان 
اولتیاتوم رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
به عنوان کمیسیون تخصصی به دولت، 13ماه 
می گذرد. از طرفی در سکوت نهادهای مسوول 
در تنظیم گری ماننــد وزارت اقتصــاد، نهادی 
غیرمرتبط به نام بانک مرکزی، خــود را یکی از 
تنظیم گران اصلی این بازار می داند و به همین 
دلیل دستورالعمل های محدود کننده ای مانند 
اعال سقف واریز روزانه 25میلیون تومانی به 
حســاب کاربری در پلتفرم های تبــادل را اباغ 
کرده است. کارشناســان صنعت باک چین و 
رمزارز ایــن محدودیت های غیرکارشناســی را 
باعث کوچ کاربران ایرانی از پلتفرم های رسمی 
داخلی به سمت اکسچنج های ناامن خارجی 
و یا شیوه های زیرزمینی تبادل رمزارز می دانند 
که امکان هیچ نظارتی بر آنها وجــود ندارد و از 
سوی دیگر، خطر هک، کاه برداری یا فریز شدن 
دارایی ایرانی ها به دلیل تحریم های بین المللی 

نیز کاربران را تهدید می کند.

 حرکتی کند؛ آینده ای روشن �
مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلس بر این عقیده اســت که با توجه به نقش 
بانک مرکزی بر مدیریت جریان ریال در کشور و 
همچنین عدم ورود دیگر نهادهای سیاستگذار، 
فعا این نهاد متولی این موضوع در کشور است؛ 
امــا به طور معمــول بانــک مرکزی فقــط جایی 
مسوولیت دارد که مساله به پرداخت و ریال مرتبط 
باشد. از طرفی با توجه به دخالت های بخش های 
مختلف حاکمیــت نیز فعا امــکان ورود بخش 

خصوصی به مدیریت این موضوع وجود ندارد.
او با بیان این عقیده که شــورای عالی فضای 
مجــازی می توانــد به عنوان محــور تنظیم گری 
در حوزه رمزارز مطرح باشــد، می گوید: با توجه 
به ماهیــت رمزدارایی هــا، وزارت اقتصــاد نهاد 
صالح تری برای نظارت براین حوزه اســت و این 
وزارت و ســازمان های زیرمجموعه آن در مسائل 
مختلفی در امور مربوط به رمزارزها دخیل هستند 
و شورای عالی فضای مجازی نیز می تواند مقش 
محوری در این زمینه داشت باشد. در حال حاضر 
چون بقیه بخش ها ورود نکرده اند، بانک مرکزی 
نقش بیشــتری داشــته اســت؛ اما کاربردهای 
متنوعی برای رمزارزها وجود دارد که ارتباطی به 

بانک مرکزی و نظام بانکی ندارد.
توانگر بــا اشــاره به اینکــه از طــرف بخش 
 Self خصوصــی مســاله خودتنظیم گری یــا
Regulatory مطــرح شــده اســت، توضیح 
می دهــد: بــا توجــه بــه دخالت هــا و نظرات 
بخش های مختلف حاکمیت ایــن ایده هنوز 
به طور جدی مطرح نشده و نکته مهم این است 
که حکمرانی و تنظیم گری در این حوزه بدون 
مشارکت بخش های مختلف حاکمیت و بخش 

خصوصی امکان پذیر نیست.

 انسداد رمزارزها در ایستگاه دولت  �
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس در 
پاســخ به این پرســش که چرا لایحه رمزارزها 
از دولت به ســمت مجلس ارســال نمی شود، 
می گوید: این ســوال را در واقــع باید از دولت 
پرســید. ما در مجلس طرح هــای مختلفی در 
این زمینه داشتیم، در کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلــس نیز بــا مشــورت فعالان اکوسیســتم 
رمزارزی و باک چین، تاش داشــتیم به یک 
نسخه برای سامان دهی این حوزه برسیم؛ اما 
دولت با تشــکیل ســتاد رمزارزش ها خواستار 
همــکاری در ایــن زمینــه شــد. ما هــم تمام 
مطالعات خــود را در اختیــار این ســتاد قرار 
دادیم لیکن نتیجــه مورد انتظــار را نگرفتیم. 
پیگیری های لازم را انجام دادیم و در نهایت تا 
جایی که در جریان هستم لایحه ای را با کمک 
معاونت حقوقــی ریاســت جمهوری تدوین و 
آماده کردیم کــه البته هنوز اشــکالاتی دارد و 
هنوز هم فرآیند تصویب آن در دولت طی نشده 
است. باید توجه داشــت که در زمینه رمزارزها 
دیدگاه هــای بخش هــای مختلــف در دولت 

یکسان نیست و از این رو مسائل مربوط به این 
حوزه دچار انسداد شده است.

توانگر با اشاره به اینکه سند تحول اقتصادی 
دولت جناب آقای رئیســی تاکیــد فراوانی بر 
توســعه رمزارزها داشته اســت و از این جهت 
امیدواری زیادی ایجاد کــرده بود، می افزاید: 
امــا در حیطه دســتگاه ها و رقابت بیــن آنها و 
نظرات متضاد موجود، متاســفانه هنوز شاهد 
ایجاد یک عزم جدی برای توســعه کاربردهای 
باک چین نیستیم. دولت، قبل از هرچیز  باید 
تبادل رمزارزها را قانونی کند تا تبادل قانونی 
نشود دستیابی به بســیاری دیگر از کاربردها 
و توســعه در این حوزه ناامن و بســیار ســخت 
است. رمزارزها با قانون گذاری و سیاستگذاری 
صحیح، می توانند برای حاکمیت نیز به نعمتی 

بزرگ تبدیل شوند.

 درسی از تجربه پیشتازان �
علیرضا امامی، اقتصاددان و پژوهشگر، بر این 
عقیده است که باید مانند تجربه سایر کشورهای 
توسعه گرا، یک قانون جامع برای سامان دهی 

حوزه رمزارز طراحی شود 
او می گوید: به طــور کلی حــوزه رمزارزها از 
لحاظ مفهومی و کارکردی حوزه گســترده ای 
اســت به این معنی که عبارت رمزارز که البته 
بهتر است در بستر کامی ما با عبارت جامع تر 
»رمزدارایــی« جایگزیــن شــود، یــک مفهوم 
فراگیر بــرای طیــف متنوعــی از محصولات و 
پدیده های این حوزه است. ما رمزدارایی هایی 
داریم که کارکردهای درون شــبکه ای دارند یا 
رمزدارایی هایی کــه کاردکرد دارایــی دارند و 
از طرفی توکن هایی را داریم کــه اوراق بهادار 
هستند که مثل یک سهام به یک دارایی خاص 
مانند ملک در دنیای واقعی متصل هســتند. 
همچنیــن توکن هــای غیرمثلی یــا NFT ها را 
داریم کــه کارکردهای خاص خــود را دارند یا 
 CBDC رمزپول های بانک های مرکــزی که به
معروف شده اند. بنابراین با این طیف گسترده 
که احتالا در آینده و با فضــای نوآوری حاکم 
بر این حوزه ممکن است گســترده تر هم شود 
نمی توان یــک رگولاتور واحد بــرای این حوزه 

در نظر گرفت.

 نیاز به قانون جامع در حوزه رمزارز  �
این اقتصــاددان با اشــاره به اینکــه تجربه 
جهانی به این شکل اســت که تاش می شود 
یک قانون نســبتا جامــع، فراگیر، ســازگار و 
توســعه محور برای ایــن حوزه تصویب شــود، 
می افزایــد: در این قوانین نقش هــر رگولاتور 
بخشــی مثل ســازمان بورس، وزارت اقتصاد، 
وزارت صنعــت، بانــک مرکزیِ، ســازمان امور 
مالیاتی، دســتگاه قضایی و... مشخص شده 
اســت؛ به طوری که هر نهاد وظیفه رگولاتوری 
و نظارت بر حوزه خود را بر عهده داشــته دارد. 
مثــا اگــر توکن هــای غیرمثلی یــا NFT قرار 
است به عنوان سند دیجیتال در پروژه ای مورد 
اســتفاده قرار گیــرد منطقا باید ایــن موضوع 
از حیــث ثبت و ســند مالکیتی تحــت نظارت 
مجموعه هــای ذیل قــوه قضاییه قرار داشــته 
باشد، اما معامات آن ذیل رگولاتوری سازمان 

بورس تعریف  شود. 
در مثال دیگر اگر قرار است از طریق انتشار 
توکنی تامین مالی صورت گیرد رگولاتوری این 
موضوع در حیطه وظایف سازمان بورس است. 
اگر قرار اســت توکنی یا کوینــی نقش پولی و 
پرداختی داشته باشد، نهاد ناظر اصلی بانک 
مرکزی اســت. به این نکته هم باید توجه شود 
که گاهی ضرورت دارد دو نهــاد یا چند نهاد با 
همکاری با هم درخصوص یک پدیده رمزارزی 

نقش نظارتی و رگولاتوری داشته باشند.
امامی با اشــاره به اینکه وظیفه اصلی بانک 
مرکزی نظارت و کنترل نظام پولی کشور است 
و بالطبع اگــر پدیــده ای کارکــردی در حوزه 
پرداختی و پولی داشته باشد، لاجرم باید توسط 
بانک مرکزی، حداقل از دید متولیان این بانک 

و نه لزوما فعــالان این حوزه، کنــترل و نظارت 
شــود، می گوید: به عبارت دیگر بانک مرکزی 
پایش و کنترل حــوزه پولی و پرداخت کشــور 
را وظیفــه قانونی خود می دانــد و از این حیث 
بدیهی می بینــد که در این حوزه وورد داشــته 
باشد. ازاین رو بانک  مرکزی می تواند به عنوان 
یکی از ناظران در این حــوزه فعالیت کند؛ اما 

نباید سیاستگذار اصلی باشد.

 الگوبرداری از اتحادیه اروپا �
او با اشاره به تجربه های جهانی در این حوزه 
می گوید: از موفق تریــن رویکردها و تجربیات 
جهانی امارات و اتحادیه اروپا هســتند؛ به ویژه 
اتحادیه اروپا که قانون بسیار مترقی ای با عنوان 
MiCA اخیرا تصویب کرده اســت که می تواند 
الگوی بسیار خوبی برای قانون گذاری در کشور 
ما هم باشد. البته قانون در کشور ما باید با توجه 
به ســاختارهای اقتصادی و بسترهای قانونی 
کشور نگارش شــود؛ اما الگو گیری از منطق و 
چارچــوب مفهومی این قانون قطعــا می تواند 
بسیار کمک کننده باشد. برای مثال در همین 
قانون MiCA که مخفــف »قوانیــن بازارها در 
رمزدارایی ها« اســت و توسط کمیسیون بورس 
اروپا به عنوان بازوی اجرایی اتحادیه اروپا تنظیم 
شده، تاش شده است یک چارچوب رگولاتوری 
جامــع بــرای این حــوزه تنظیــم شــود و همه 
پدیده های آن شامل رمزارزها، استیبل کوین ها 
و دیگر دارایی های دیجیتالــی رمزارزی تحت 
پوشش قرار گیرد. همچنین به مقررات گذاری 
ناشران و سرویس دهندگان نظیر اکسچنج های 
رمــزارزی، ارائه کنندگان خدمــات کیف پول و 
خدمات حضانتی و نگهــداری رمزارزها و غیره 

نیز پرداخته شده است. 
یکی از اهداف کلیدی ایــن قانون حفاظت 
از مصرف کننــدگان و سرمایه گذاران در مقابل 
کاه برداری هــا و عــدم افشــای اطاعــات و 
دستکاری بازار و مســائلی از این جنس است. 
از مهم تریــن حوزه های دیگر مــورد توجه که از 
قضا از دید بانک های مرکزی بسیار مهم است 
انتشــار توکن خصوصا رمزارزهای پایدار است 
که به شــکل ویژه به آنها پرداخته شده و قوانین 
و مقــررات نحوه انتشــار و کنــترل و نظارت آن 
مشخص شــده اســت. با این حال به نظر من 
از مهم تریــن ویژگی ها و رویکردهــای مترقی 
این قانون این اســت کــه مطلقا نگاه ســلبی 
ندارد و تــاش کرده اســت قوانیــن و مقررات 
منجر به تخریب نوآوری و مانعی برای توســعه 

کسب وکارهای خاقانه این حوزه نشود.

 محدودیت، بخش غیررسمی را بزرگ خواهد کرد �
امیرحسین راد، مدیرعامل نوبیتکس نیز در 
گفت وگو بــا »دنیای اقتصــاد« می گوید که در 
حوزه  رمزارز بهتر این است که ما بپذیریم چنین 
پدیده ای وجود دارد و سعی کنیم نقش درستی 
را در این بازی جدید ایفا کنیــم. ضمن اینکه 
نباید صرفا به دغدغه ها اشــاره کنیم. درســت 
است که دغدغه هایی وجود دارد؛ اما هان طور 
که کشورهای توســعه یافته توانستند برای آن 
راه حل پیدا کنند و به جــای شر مطلق انگاری 
این پدیده، آن را به درستی به رسمیت شناختند 
و بر جنبه های مثبت آن تاکیــد کردند، ما هم 
باید بپذیریم که ایــن پدیده می توانــد مزایا و 
منافع زیــادی را خلق کند و نقــش مهمی در 

1۰سال آینده دنیا خواهد داشت.
او با اشــاره به اینکه پیش بینی آمــار کاربران 
کریپتویی نشانگر آن است که جمعیت فعالان 
این حوزه در جهان به زودی از مرز ۴5۰میلیون 
نفر گذر خواهد کرد، توضیح می دهد: بنابراین 
نمی توان به راحتی صنعت باک چین و رمزارز 
را نادیده گرفت؛ اما می توان با تقویت جنبه های 
مثبت، در این حوزه نقش آفرینی کرد. راهش این 
اســت که دولت چارچوبی را بسازد و مسیری را 
خلق کند که امکان نقش آفرینی را در این بازی 
جدید فراهــم کند؛ البته نباید بــه نحوی پیش 
برود که ما بازنده بازی شویم. راد معتقد است که 

هر نوع برخورد از جنس محدودیت و ممنوعیت، 
صرفا باعث کمرنگ تر شدن نقش ایران در این 
صنعت خواهد شــد؛ از طرفی مشاهده پذیری 
حاکمیت را هم در سال های آینده به شدت کم 
خواهد کرد. وقتی به بخش رسمی این صنعت 
اجازه ظهور و بلوغ داده نشــود، درنهایت بخش 
غیررسمی شکل خواهد گرفت و بزرگ خواهد 
شــد؛ زیرا نیاز از بین نمی رود، بلکه به سمت و 

سوی درگاه غیررسمی هدایت می شود.
مدیرعامــل نوبیتکــس می گویــد: می توان 
گفت بهترین رگولاتور برای رمــزارز با چیدمان 
فعلی، خودِ وزارت اقتصاد است. موضوع مهم، 
گستردگی حوزه رمزارز است که قسمت کوچکی 
از آن در حوزه اختیارات بانک مرکزی می گنجد. 
درواقع بانک مرکزی سه حوزه پرداخت، وام دهی 
و نقل و انتقال را رگولاتوری می کند و می تواند 
به طور جدی در این بخش ها، حرفی برای گفتن 
داشته باشد؛ اما پلتفرم های تبادل تنها بخشی 
از این سه بخش را دارند. یعنی مثا ممکن است 
نقل و انتقال پول را داشته باشند؛ ولی در عمل 
بازار رمزارز یک بازار مبادلاتی اســت که شــاید 
خیلی به بازار سرمایــه نزدیک باشــد تا به یک 

جایی مثل بانک مرکزی.
او به محدودیت 25میلیــون تومانی واریز به 
پلتفرم های تبادل اشــاره می کند: محدودیت 
25میلیــون تومانــی واریز به حســاب کاربری 
اکسچنج های داخلی، به واسطه نوسانات ارزی 
در سال گذشــته بر پلتفرم های رمزارزی اعال 
شــد و با وجود هشــدارها و گزارش هایی که ما 
دادیم که اثر این بخش بر حوزه  ارز، اثر محدود 
و کوچکی اســت، با این حال ایــن محدودیت 
اعال شــد و طبعا بر رشــد این صنعت و رونق 
کســب وکارهای رمــزارزی تاثیر منفی داشــته 
است. البته کاکان این صنعت رشد خودش را 
داشته،  ولی به هر حال روی نارضایتی کاربران 
و همچنین درآمد پلتفرم های رمزارزی تاثیرگذار 
بوده است. حال آنکه صحبت از محدودیت های 
حتی شــدیدتر هم هســت؛ ولی آمــار و ارقام و 
گزارش ها می تواند نشان بدهد که ارتباط چنین 
تصمیاتی و اساسا کل حوزه رمزارز با حوزه ارزی 
ارتباط بســیار کوچک تر و محدودیت تری از آن 

هست که در تصور دوستان هست.

 تاثیر ناچیز بر نوسانات ارز �
مدیرعامل نوبیتکس تاکید می کند: ســوال 
اساســی این اســت که میزان اثر بــازار رمزارز 
بــر نوســانات ارزی چقــدر اســت و رگولاتور و 
تصمیم گیر باید بتواند این سوال را به درستی، 
دقیق و شــفاف پاســخ بدهد. اگر ایــن میزان 
ناچیز باشد، پس اعال چنین محدودیت هایی 
کمکی به رفــع آن دغدغه  بــزرگ نخواهد کرد. 
اما اگر تاثیرگذاری اخبــار و تصمیم گیری های 
سیاسی بر بازار ارز بیشتر باشد، بهتر است که 
تمرکزمان را روی آن حوزه بگذاریم، به جای اینکه 
با منحرف کردن ذهن تصمیم گیر، این تمرکز را 
به سمت پدیده ای ببریم که شــاید تاثیر آن زیر 

یک درصد باشد.
راد درباره لایحه رمزارز که در حال حاضر در 
دولت در دســت بررسی اســت، معتقد است: 
اگر قانــون رمزارزها بــه نتیجه برســد، یکی از 
خدمت های بزرگی که می تواند داشته باشد، 
این اســت که یک بار برای همیشه تعریف این 
نوع دارایی را در کشور به صورت قانونی مشخص 
می کند و تمایز آن با سایر دارایی ها از قبیل ارز 
و طا به طور مشخص و شــفاف تبیین خواهد 
شد. درنتیجه به این منظر کمک خیلی بزرگی 
خواهد کرد و می تواند سنگ بنایی را برای ارائه 
سرویس های مبتنی بــر رمزدارایی ها در آینده 
کشــور ایجاد کند. این قانون می تواند برای به 
رسمیت شــناختن سرویس هایی نظیر تبادل 
که در حال حاضر تعریف شده و یا سرویس های 
پرداخت که در آینده تعریف خواهد شد، کمک 
جدی داشته باشــد. ما به عنوان پلتفرم تبادل 
از این تدوین قانون و نظام مندی آن در کشــور 

استقبال می کنیم.

گزارشی از تعداد میلیونرهای  بیت کوین
رمزارز نیوز: بیت کوین )BTC( به حرکت صعودی خود ادامه 
می دهد و تاش می کند که به سمت بالاترین رکورد جدید در 
تاریخ حرکت کند و از رکود تجربه شده در سال2۰22 بازگردد.

با احیای مجدد ارزش، به طور همزمــان تعداد میلیونر های 
بیت کوین نیز بیشــتر می شــود. طبق داده های بازیابی شده 
توســط Finbold، تا 12نوامبر، تعداد میلیونرهای بیت کوین 
به 88۶28نفر رســید کــه نشــان دهنده افزایــش قابل توجه 
۶۰5۴۴میلیونــر از 28۰8۴میلیونر گزارش شــده در 5ژانویه 
است. این افزایش میلیونرهای بیت کوین، افزایش سه برابری 
را در ســال2۰23 نشــان می دهد که معادل رشــد قابل توجه 
215درصدی اســت. بــا تجزیه اطاعــات میلیونرهــا، تعداد 
آدرس هایی کــه حداقل یک میلیــون دلار بیت کوین دارند، به 
81۹۶2 و تعداد آدرس هایی با حداقل 1۰میلیون دلار دارایی، 

به ۶۶۶۶ می رسد.
در مقابل، در 5ژانویه2۰23، تعداد میلیونرهای بیت کوین 
28۰8۴نفر بــود کــه در میــان آنهــا، 2۴2۷۹ آدرس دارای 
حداقل یــک میلیــون دلار بیت کویــن و 38۰5آدرس دارای 
حداقل 1۰میلیون دلار بیت کوین بودند. افزایش میلیونرهای 
بیت کوین به افزایش قیمت این دارایی مرتبط اســت که پس 
از ماندن در زیر آســتانه 3۰هزار دلار در بیشتر سال، اکنون به 

محدوده 3۷هزار دلار رسیده است.
در مــاه ژانویــه، میلیونرهــای بیت کویــن یک گروه نســبتا 
انحصاری را تشکیل می دادند که با احساسات نزولی غالب در 
بازار ارزهای دیجیتال دست و پنجه نرم می کردند. البته در آن 
زمان، بیت کوین با چالش هایی ناشی از شرایط کان اقتصادی 
و پیامدهای حوادثی مانند فروپاشی صرافی رمزارز FTX مواجه 
بود. در زمان انتشار این خبر، ارزش بیت کوین به 3۶88۴دلار 
رسیده که نشان دهنده رشــد بیش از 12۰درصدی از سال تا 
به امروز است. در همین حال، تحلیلگران معتقدند که حرکت 
فعلی بیت کوین می تواند پایه و اساس بزرگ ترین روند صعودی 

بالقوه در تاریخ این دارایی را ایجاد کند.

براساس پیش بینی  برنشتاین 
بیت کوین تا سال    ۲۰۲۵ به ۱۵۰هزار دلار می رسد

اقتصاد آنلاین: برنشتاین روز سه شــنبه گفت که انتظار دارد 
قیمت بیت کوین تا اواسط سال2۰25 به 15۰هزار دلار افزایش 
یابد. این تخمین تقریبــا پنج برابر قیمت فعلــی 35هزار دلار 
است. هفته گذشته، قیمت بیت کوین به بالاترین سطح خود 

از ماه مه2۰22 رسید.
برنشتاین روز سه شنبه در یادداشتی با اشاره به خوش بینی 
نســبت به بیت کوین گفت: قیمت بیت کوین تا سال2۰25 به 

15۰هزار دلار می رسد.
 گوتام چوگانی، تحلیلگر برنشتاین گفت که این شرکت انتظار 
 ETF دارد کمیســیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده یک

بیت کوین را تا سه ماه اول سال2۰2۴ تصویب کند.
تخمین 15۰هزاردلاری تقریبا پنج برابر قیمت فعلی حدود 
3۴هــزار دلار و بیــش از دوبرابر بالاترین قیمــت بیت کوین با 
بیش از ۶۷هزار دلار است که در نوامبر2۰21 تعیین شده بود.

برنشــتاین همچنین انتظار دارد که تایید ETF تا 1۰درصد 
از عرضه در گردش بیت کوین را به ســمت ETFها سوق دهد. 
این تایید به سرمایه گذاران معمولی اجازه می دهد تا مستقیا 
از ســبد سرمایه گذاری خود در بازار سهام و بدون نیاز به خرید 
و فروش مســتقیم رمــزارز آن را در قالب اوراق بهــادار خرید و 
فروش کنند. در حال حاضر تنها محصول مشابه گری اسکیل 
بیت کوین تراست یا GBTC اســت که اکنون حدود 3درصد از 

بیت کوین اصلی را در اختیار دارد.
این پیش بینی در یادداشتی منتشر شــد که در آن چوگانی 
پوشش چند شرکت استخراج بیت کوین را آغاز کرد و گفت که 
»نصف کردن« بیت کوین در آوریل2۰2۴ -که در آن پاداش های 
بیت کوین به عنوان بخشــی از یــک رویداد برنامه ریزی شــده 
و مکرر کــه در کد اصلی ارز ایجاد می شــود، نصف می شــود- 
»اســتخراج کنندگان بازنــده« را وادار می کند تــا »از دور کنار 
بروند« که راه را برای دســتاوردهای بــزرگ بازماندگان هموار 
می کنــد. هفته گذشــته، قیمــت بیت کوین به 35هــزار دلار 
رسید که بالاترین سطح آن از ماه مه2۰22 است. پس از اینکه 
کمیســیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( از درخواســت 
تجدیدنظر درباره حکم کلیدی دادگاه در شکایت گری اسکیل 
علیه ETF خودداری کرد، سرمایه گذاران گفته اند که همچنان 

امیدوار به چراغ سبز درخصوص ETF تا پایان سال هستند.
با این حال، حکم دادگاه تضمین نمی کند که SEC  بخواهد  
 ،SEC بیت کویــن را تاییــد کنــد. گری جنســلر، رئیــس ETF
مدت هاســت که صنعت کریپتــو را به عنوان فضایــی مملو از 
»کاه برداران و شــیادان« مورد انتقاد قرار داده است. بنابراین 
اینکه آیا قانون گذار به مبارزه با ETFهای رمزارزی ادامه خواهد 

داد یا خیر، سوالی است که همچنان مطرح است.
صنعت کریپتو اخیرا با مشکاتی از جمله شکایت SEC علیه 
 FTX بایننس مواجه شده است. سال گذشــته، صرافی رمزارز
اعام ورشکستگی کرد و مدیر عامل سابق آن سام بنکمن-فرید 

در حال حاضر به دلیل کاه برداری در حال محاکمه است.

 OneCoin رئیس حقوقی رمزارز 
به کلاه برداری  و پول شویی متهم شد

OneCoin  رمزارز نیوز: ایرینا دیلکینسکا، رئیس بخش حقوقی
به اتهامات خود درباره کاه برداری و پول شویی مربوط به پروژه 

۴میلیارد دلاری OneCoin اعتراف کرده است.
بر اساس اطاعات منتشرشــده رسمی، این شهروند ۴2ساله 
بلغاری ممکن است برای هر یک از این اتهامات به پنج سال حبس 
محکوم شود. وزارت دادگستری ایالات متحده آمریکا تایید کرد 
 OneCoin که اعترافات او را پذیرفته شده است. پروژه کاه برداری
که در سال2۰1۴ به دست روجا ایگناتوا و کارل سباستین گرین 
وود تاســیس و به عنوان جایگزینی برای بیت کوین معرفی شده 
بود، در اصل یک طرح هرمی کاه برداری بود که توانست بیش از 
3میلیون سرمایه گذار را فریب دهد. دیلکینسکا به رغم نقشی که 
در اجرای قوانین داشت، فعالانه در این طرح شرکت کرد و با انتقال 
11۰ میلیون دلار به یک نهاد در جزایر کیمن، روند پول شویی را 
تسهیل کرد. گرین وود در ماه سپتامبر به 2۰سال زندان محکوم 
شد. ایگناتوا که به »ملکه کریپتو« معروف است، با اتهاماتی روبه رو 
است؛ اما در سال2۰1۷ ناپدید شد و گانه زنی هایی درباره مرگ 

احتالی او در سال 2۰18 وجود داشت.
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نکته روز

اخبار داخلی

ویژه

اخبار خارجی

پس کي برمي گردي ايران؟
دنیاي اقتصاد: اين روزها بازيکنان قديمي تر تيم ملي به تناوب 
مصاحبه مي کنند و در آســتانه جام ملت هاي آســيا از رسانه ها و 
هواداران مي خواهند اين تيم را مورد حمايت قرار بدهند. آخرين 
نفري هم که اين کار را انجام داده کريم انصاري فرد اســت. او به 
»ايســنا« گفته: »بدون اغراق بگويم در اين چند سالي که در تيم 
ملي بودم يکــي از همدل ترين تيم هــاي تاريــخ را داريم چرا که 
هم جو صميمانه اي بين بازيکنان اســت و هم ارتباط خوبي بين 
بازيکنان و کادر مديريتي و فني وجــود دارد. در فاصله ۴۰ يا ۵۰ 
روز مانده به جام ملت ها خواهشم مثل همه بچه ها اين است براي 
حضور تيم ملي در جام ملت هاي آســيا همه همدل شويم. شايد 
برخي دلخوري ها باشــد، يک جاهايي کم و کاستي هايي باشد 
و يکسري جاها آن چيزي که مي خواهيم نباشــد، امــا براي جام 
ملت ها اهــالي ورزش، فوتبال و همه مردم همان طــور که در اين 
چند ســال کنار تيم ملي بودند، در کنار تيم باشند.« انصاري فرد 
در بخش ديگري از ســخنانش در مورد پيشنهادهايي که از ليگ 
ايران داشته هم صحبت کرد: »بحث بازگشت من به فوتبال ايران 
هميشه بوده است. نمي خواهم اسمي از تيمي ببرم اما همواره در 
فصل نقل وانتقالات پيشنهادهايي از ايران داشتم و باشگاه ها به 
من لطف داشته اند اما فعلا قصد بازگشت به فوتبال ايران را ندارم. 
در حال حاضر نيز با باشگاه خودم قرارداد دارم و فکر نمي کنم به 
اين زودي بازگشت من به فوتبال ايران اتفاق بيفتد.« انصاري فرد 
در حالي گفته به اين زودي هــا به فوتبال ايــران برنمي گردد که 
هم اکنون 3۴ ساله است و امســال طي 11 بازي براي اومانيا در 

قبرس فقط يک گل زده است.

گلر آرسنال ديگر نمي خندد
دنیاي اقتصاد: آرون رمزديل پس از ورود داويد رايا، به انتخاب 
دوم ميکل آرتتا براي پست دروازه بان تبديل شده است. اين گلر 
2۵ ســاله اخيرا تنها در بازي هاي غير ليگ و غير اروپايي براي 
آرســنال بازي کرده و با توجه به حذف توپچي هــا از ليگ کاپ 
انگليس، در ادامه فصل تعداد بازي هاي کمــري به او خواهد 
رسيد. نيک رمزديل، پدر اين سنگربان در مصاحبه جديدش از 
افسرده شدن پسرش خبر داد و گفت نگران او است: »آرون ديگر 
 نمي خندد. ديدن او در اين شرايط ســخت اســت، ما دائم به او 
مي گوييم لبخند بزند. آرون همچنان به تلاشش براي رسيدن به 
اهداف و جام ها ادامه مي دهد. رايا دروازه بان بزرگي است و اين 

وضعيت تقصير او نيست.«

آخرين گلزن، يک مغضوب
دنیاي اقتصاد: جيدون ســانچو که پس از اختــلاف با اريک 
تن هــاخ از منچســريونايتد کنار گذاشــته شــد، در چارچوب 
مســابقات ليگ برتر آخرين گلزن شــياطين سرخ در بازي هاي 
خانگي محسوب مي شود. سانچو 28 مه  و در آخرين بازي فصل 
قبل و در جريان پيروزي 2بریک مقابل فولام در اولدترافورد گلزني 
کرد. با آغاز فصل جديد مارکوس رشــفورد پس از تمديد قرارداد 
طي 1۰ بازي تنها يک گل خــارج از اولدترافورد و يک پاس گل 
به ثبت رسانده است. راسموس هويلوند با وجود ۵ گل در ليگ 
قهرمانان اروپا، در بازي هاي ليــگ برتر ناکام مانده و آنتوني نيز 

همچنان عملکرد کابوس واري از خود نشان مي دهد.

بهترين پنالتي زن ها
دنیاي اقتصاد: تا بــه اينجاي ۵ ليگ معتــبر اروپايي، هاکان 
چالهان اوغلو در صدر بازيکناني اســت که بيشرين گل زده از 
روي نقطه پنالتي را دارند. ســتاره ترک اينر تمام ۵ گل خود را 
در اين فصل از روي نقطه پنالتي زده اســت. کول پالمر ســتاره 
چلسي و هري کين با ۴ و 3گل از روي نقطه پنالتي در رده های 

دوم و سوم قرار دارند

پلن B  رئال براي  امباپه 
دنیــاي اقتصاد: تابســتان آينــده قــرارداد کيليــان  امباپه با 
پاري ســن ژرمن به پايان مي رســد و فلورنتينو پرز همچنان براي 
خريد او تمايل دارد. با اين حال يک تغيير بزرگ در رويکرد مديران 
کهکشاني ها رخ داده است؛ آنها ديگر نمي خواهند رئال مادريد 
براي خريد  امباپه به تمسخر گرفته شود و ارلينگ هالند به عنوان 
پلن B  در نظر گرفته مي شود. وام 37۰ ميليون يورويي جديد براي 
بازسازي سانتياگو برنابئو، مجموعا هزينه هاي اين استاديوم را به 
عدد 1.8 ميليارد يورو رسانده است. به همين دليل مديران رئال 
مادريد ترجيح مي دهند به جاي پرداخت رقم هاي سرسام آور به 

 امباپه )با وجود انتقال آزاد( به سراغ ارلينگ هالند بروند. 

آگهی دعوت از سهامداران شرکت نوآوران پرداخت 
مجازی ایرانیان (سهامی خاص)

به شماره ثبت ۵۲۷۸۰۳ و شناسه ملی ۱۴۰۰۷۶۷۸۵۲۴
جهت تشکیل مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده

ایرانیان مجازی پرداخت نوآوران شرکت محترم سهامداران کلیه از بدینوسیله
بهطور تادرجلسهمجمععمومیعادی بهعملمیآید (سهامیخاص)دعوت
فوقالعادهصاحبانسهاماینشرکتکهدرساعت11:00صبحروزسهشنبهمورخ
1402/09/07درمحلقانونیشرکتبهنشانی:استانتهران،شهرستانتهران،
بخشمرکزی،شهرتهران،محلهامانیه،بلوارنلسونماندلا،بلوارصباغربی،پلاك2،
ساختمانپانیذصبا،طبقهسوم،واحد10جنوبی،کدپستی1917761983تشکیل
میگرددحضوربههمرسانند.همچنینبهاستحضارمیرساندحضوردراینجلسه

بااعلامقبلیبهصورتالکترونیکیبلامانعاست.
دستور جلسه مجمع عمومى عادى به طور فوق العاده:

1-انتخاباعضایهیأتمدیره؛

هیأت مدیره شرکت نوآوران پرداخت مجازى ایرانیان 
(سهامى خاص) 

موضوع آگهى: 

ساخت اجکتور
براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
با اخذ سپرده

درخواست شماره:
RHD-0107039-T29

موضوع آگهى: 

FLEXIBLE HOSEخرید
براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
بدون اخذ سپرده
درخواست شماره:

RHD-0110018-T18

شرکت پالایش نفت تبریز 
(سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
RZP-1421508653  :شماره تقاضا

موضوعآگهی:تأمینکالا

تعداد
شرحکالاتعدادواحداقلام

01ST1خریددستگاههاتتپهیدرولیکی

آخریـنمهلـتاعـلامآمادگـیوارسـالرزومـهپایـانوقـتاداریروز
چهارشـنبهمورخ1402/09/08میباشـد.برایکسـباطلاعاتبیشـتر
www.tzorc.irومبلغتضمینشـرکتدرمناقصهبهسـایتشـرکت

بخـشتأمینکننـدگان-فراخوانهـامراجعـهنماییـد.
روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت تبریز

آگهی مناقصه پیمانکاری پروژه شهید سلیمانی قم - 
نوبت اول - آگهی شماره ۴۰۲۰۳۲

صنـدوق تعـاون و سـرمایه گذارى مسـکندرنظـرداردنسـبتبـهتهیـهمصالـحوتجهیزات
مـوردنیـازواجـرایکلیـهعملیـاتسـاختمانی152واحـدمسـکونیدر9بلوك5طبقه(4طبقه
مسـکونیویـکطبقـهپارکینـگ)بـازیربنـایکلتقریبـی23058متـرمربـعدرقالـبانعقـاد
قـراردادپیمانـکاریازمرحلـهتیغـهچینـیتـامرحلـهکلیـدتحویـلوبهصورتقابـلبهرهبرداری،

ازطریـقبرگـزاریمناقصـهاقـدامنماید.
ازکلیـهمتقاضیـاندعـوتبـهعمـلمیآیـدضمـنواریزمبلغ10/000/000ریالبهشـمارهشـبا
IR160150000003101015063959بانکسـپهشـعبهشـهیدلنگریدروجهصندوقتعاون
وسـرمایهگذاریمسـکنبابتخریداسـنادمناقصه،درسـاعاتاداریازتاریخچاپآگهینوبت
دومبـهمـدتیـکهفتـهبـادردسـتداشـتنمعرفینامـهواصـلفیـشواریـزیجهـتدریافـت
اسـنادبـهنشـانی:تهـران،میـداننوبنیـاد،خیابـانشـهیدلنگری،سـایتشـرقیشـهركشـهید
چمـران،سـاختمانصنـدوقتعـاونوسـرمایهگذاریمسـکن،معاونـتامـورپیمـانورسـیدگی

مراجعـهویـابـاشـمارهتلفـن42137244-021تمـاسحاصلنمایند.
نوعومبلغتضمین:سپردهشرکتدرمناقصهبهمیزان55میلیاردریالضمانتنامهبانکی.

تاریخچاپآگهینوبتدوم:یکهفتهپسازچاپآگهینوبتاول.
آخرینمهلتشرکتدرمناقصه:یکهفتهپسازچاپآگهینوبتدوم.

آدرسپروژه:قم–بلوارولیعصر(عج)–انتهایشهركقدس–سایتشهیدسلیمانی.
تلفنتماسجهتبازدیدازپروژه:09177431126

یکمجموعهخدماتی-تولیدیدرنظرداردجهتخریدوخدماتبهشرحذیل
ازمتقاضیانوپیمانکارانواجدشرایطبهصورتجداگانهدعوتبهعملآورد.

بارگیرى ضایعات فلزى، آهنى  و  1- خدمات جمع آورى، برشکارى،  تفکیک 
و غیرآهنى

2- خدمات داخل کارى ( CNC و ماشین کارى)
3- خرید انواع یراق آلات رنگى و آبکارى

4- خرید انواع قطعات چوبى (دسته طنابى – هلالى – محافظ چفت)
داخلی71322- تلفن26101881 باشماره تماس میتوانندضمن متقاضیان
ایامتعطیلبادردستداشتنفیشواریزیبهمبلغ 71321همهروزهبهجز
خیابان سپه بانک نزد 0770800072164 حساب شماره به ریال 500/000
پاسدارانکد770،جهتدریافتبرگشرایطمربوطهمراجعهوموظفمیباشند

پیشنهادخودراحداکثرتاپایانوقتاداریمورخ1402/09/01ارائهنمایند.
نشانی:تهران-بزرگراهشهیدصیادشیرازیشمال-بعدازبزرگراهشهیدصدر-خیابان

شهیدفخریزاده-روبهرویبیمارستانشهیددکترچمران-معاونتبازرگانی.

آگهی مناقصه عمومی

موضوع آگهى: 

CARRIER خرید قطعات کمپرسور
براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
با اخذ سپرده

درخواست شماره:
RHS-0243802-T15

موضوع آگهى: 

ساخت ظرف کُلرگیر
براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
با اخذ سپرده

درخواست شماره:
RHP-0022108012-T29
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دنیاي اقتصاد: چهــار بازي بدون بــرد، براي 
پرســپوليسي ها تبعاتي داشــته اســت. پس از 
باخت سرخ پوشان برابر سپاهان، شايعات ضد 
و نقيضي در مورد جريمه 1۰ درصدي بازيکنان 
و اعضاي کادرفني تيم منتشر شد. با اين حال تا 
عصر ديروز کسي حاضر نشده بود به طور رسمي 
موضوع را تاييد کند. نهايتا اما باشگاه با صدور 
اطلاعيه اي به موضوع رنگ و بوي رسمي بخشيد. 
در بخشي از بيانيه باشگاه آمده است: »به دنبال 
نتايــج هفته هاي اخــير، مديرعامل باشــگاه و 
اعضاي هيات مديــره تصميــم گرفتند اعضاي 
تيم فوتبال را به ميزان 1۰ درصد قرارداد جريمه 
کنند. همچنين از حسين بادامکي، سرپرست 
معاونت ورزشي نيز در اين رابطه نظرخواهي شد. 

اعضاي هيات مديره بر اين باور بوده و هستند که 
نتايج فعلي تناســبي با پتانسيل فني مجموعه 
تيم و توانمندي هــاي بازيکنان نــدارد و اين به 
معناي باور نسبت به ارزش هاي فني و شخصيت 
قهرماني اعضاي پرسپوليس و تاکيد بر آن است. 
برهمين اســاس با نظــر مديرعامــل و اعضاي 
هيات مديره مقرر شد در  صورت نتايج مناسب تيم 
در بازي هاي آينده به ويژه راهيابي سرخ پوشان 
ايران به مرحله يک هشتم نهايي ليگ قهرمانان 
آســيا، اين جريمه لغو شــود. «  ايــن جريمه در 
حالي در نظر گرفته شده است که مثلا بازيکني 
همچون عليرضــا بيرانوند از نظــر فني عملکرد 
خوبي در تيم داشته و به نوعي تر و خشک با هم 

سوزانده شده اند. 

جريمه 10 درصدي پرسپوليسي ها قطعي شد

دنیاي اقتصاد:  فهرست جديد تيم ملي براي پيکارهاي 
پيش رو در مقدماتي جام جهاني 2026 )25 آبان مقابل 
هنگ کنگ و 30 آبان برابر ازبکستان( اعلام شد. ليستي 
که مهم ترين نکته آن، دعوت از چند چهره جديد و تداوم 

حضور بازيکنان سالخورده است.
از روزي که امير قلعه نويــي براي دومين 

مرتبــه هدايت تيــم مــلي را برعهده 
وعــده  شــاهد  مــدام  گرفتــه، 

جوان گرايي از ســوي او بوده ايم. 
سرمربي اي که روزگاري و در آغاز 
راهش در اين حرفه بابت اعتماد 
به جوانان شــهره شــد و نتيجه 
هم گرفت، پس از ســپري کردن 

حدود دو دهه از نخستين باري که 
به عنوان نفر نخست روي نيمکت 

يک تيم نشســته بــه نظر شــادابي و 
پويايــي ســاليان ابتدايي را نــدارد. در 
بازي هاي تدارکاتي قبلي بعضا ميانگين 
ســني ترکيب تيم ملي به 30 سال هم 
مي رسيد که بسيار نگران کننده بود. در 
واقع از همين حالا هم مي توان ترکيب 
ثابت تيم ملي را حدس زد و اين تقريبا 
همان ترکيبي است که يک سال قبل به 
عنوان پيرترين تيم جام جهاني 2022 
شناخته شد؛ آن هم با يک سال افزايش 
سن بيشتر! هرچند نسبت به فيفادي 
قبلي، معدل سني بازيکنان حاضر در 
اردو پايين تر آمده و 28.3 سال را نشان 
مي دهد، امــا بازهم با اســتانداردهاي 
روز و نگاهي بــه رقبا مي تــوان متوجه 
شــد که اين عدد هم بســيار بالاست. 
درســت اســت که وحيــد امــيري 34 
ساله به علت مصدوميت دعوت نشد، 
اما ميانگين جايــي بالا رفــت که اميد 
ابراهيمــي 36 ســاله پس از يک ســال 
دوري، بار ديگر شانس ملي پوش شدن 

پيدا کرد. هافبک الشمال قطر که به خاطر مصدوميت 
در بازي با نيکاراگوئــه، جام جهاني 2022 را از دســت 
داد از آن زمان تاکنون به تيم دعوت نشــده بــود، اما به 
لطف اميرخان در روزهايي که تقريبا همه فراموش کرده 
بودند ما يک نماينده هم در تيم ميانه جدولي ليگ قطر 
داريم، بار ديگر به کانون توجهات بازگشت. به هرحال از 

سرمربي اي که در دو اردوي ابتدايي، کريم انصاري فرد را 
خط زده بود، اما ناگهان موجب بازگشت اين مهاجم 33 
ساله به تيم ملي آن هم بدون اينکه از وي استفاده کند را 

فراهم کرد، چنين تصميماتي عجيب نيست.
مساله اينجاســت که در اين اردو هم سه بازيکن 
جوان جديــد بين نفرات حضــور دارند که 
باعــث کاهــش چشــمگير ميانگين 
سني شــده اند؛ محمد قرباني 22 
ســاله و آريا يوسفي 21 ســاله از 
ســپاهان و سعيد ســحرخيزان 
20 ســاله از گل گهر. در اردوي 
پيشين، محمدجواد حسين نژاد 
پديده 20 ساله سپاهان و امين 
حزباوي مدافع 20 ســاله الســد 
قطر نيــز حضــور داشــتند کــه به 
بازي گرفته نشــدند و اين بــار هم جزو 
دعوت شدگان هستند. درواقع حزباوي 
از نخســتين اردوي قلعه نويي در اواخر 
سال گذشــته شــمسي جزو بازيکنان 
منتخب او بــوده، اما در ايــن 9 بازي اي 
که ژنــرال هدايت تيم مــلي را برعهده 
داشته، حتي يک دقيقه هم وارد ميدان 
نشده اســت! درست اســت که دعوت 
از پديده هاي نســل جديــد و بها دادن 
به آنها حتــي به قيمت تمريــن در کنار 
ساير ملي پوشــان مي تواند انگيزه آنان 
را بيشــتر کند، اما مگر تيم ملي در اين 
مدت با چه رقبايي و در چه رقابت هايي 
به ميدان رفته که شــانس بازي به هيچ 
بازيکن جواني نرسيده است؟ يعني اين 
جوانان تنها براي بالانس کردن ميانگين 

ســني به تيم اضافه مي شوند؟ 
آن هم در شرايطي که حضور 
برخي مهاجمان سالخورده، 
فرصت حضــور را از مهدي 
قائدي که در اين فصل ليگ 
امارات 4 گل به ثمر رسانده و عملکرد خوبي 
داشــته، ســلب کرده اســت. اميدواريم که 
سرمربي تيم ملي در اين فيفادي پاســخي 

براي اين سوال داشته باشد وگرنه يکي مثل 
ژوزه مورايس حق دارد که به نفرات دعوت شده 

به تيم ملي و نحوه بازي گرفتن از آنها انتقاد کند!

این حرف وحدیث ها هرگز تمام نمي شود

پيري و هزار دردسر
غائله نورافکن و یک سوال

چه تصويري از شما مي ماند؟
دنیاي اقتصاد: بازي سپاهان و پرسپولیس به پایان رسیده، اما 
مثل هر مسابقه بزرگ دیگري در ایران حواشي آن همچنان ادامه 
دارد. دوستان زحمت مي کشــند و 90 دقیقه در میدان بازي 
مي کنند )تازه اگر 90 دقیقه فوتبال درست و حسابي ببینیم!(، 
داستان هاي بعد از مسابقه اما تا مدت هاي طولاني ادامه دارد. 
در همین راســتا به تازگي فیلم کوتاهي از امید نورافکن منتشر 
شده که او را در مقابل جایگاه هواداران پرسپولیس در ورزشگاه 
نقش جهان نشان مي دهد، در حالي که مرتکب یک رفتار بسیار 

زشت و شنیع شده است. 
نورافکن که از جمله پرحاشــیه ترین فوتبالیست هاي ایران به 
شمار مي رود، قبل از این بازي هم با کري خواني هاي سطح پایین 
در شبکه هاي اجتماعي خبرساز شده بود. در طول مسابقه هم 
تصاویر واکنش هاي او به اتفاقات بازي وایرال شد و حالا این فیلم 
آخر، باعث ورود کمیته انضباطي فدراسیون فوتبال به ماجرا شده 
است. شاید این طور به نظر برسد که نورافکن با پرسپولیسي ها 
مشکل دارد و این بازي به محلي براي غلیان احساسات او تبدیل 
شد، اما سابقه امید نشان مي دهد تیم محبوب او »حاشیه« است 
و به هیچ باشگاهي این اندازه عرق ندارد! پیش تر شاهد درگیري 
نورافکن با اســتقلالي ها و حتي تمســخر این تیم از سوي او نیز 
بودیم. همین بازیکن فصل گذشته و زماني که پیراهن سپاهان را 
به تن داشت در دربي حذفي تهران به تشویق استقلال پرداخت 
که فیلم مربوط به این رفتار غیرحرفه اي هم بازتاب گسترده اي 

پیدا کرد و آقاي مدافع ملي پوش ناچار به عذرخواهي شد.
طبق معمول که هر بحثــي در فوتبال ایران به ســرعت رنگي 
مي شود، در واکنش به این داســتان هم عده اي فورا تصاویر و 
برش هایي از بداخلاقي امثال علیرضا بیرانوند و محمدحســین 
کنعاني زادگان را منتشــر کردند. اصلا مگر فرقي هم مي کند؟ 
کار بد را هر کسي انجام بدهد بد اســت و اتفاقا آفت این طور 
موشــکافي ها در فوتبال ایران، آلودن آن به کل کل هاي رنگي 
است. حمایت کورکورانه از بازیکنان بي انضباط که رفتارهاي 
ناشایست انجام مي دهند، نتیجه اي ندارد غیر از اینکه 
آنها بي پرواتر مي شوند و سوءرفتاري که امروز علیه 
این تیم صورت گرفته، فردا به سمت تیمي دیگر تکرار 
خواهد شد. لازم است افکار عمومي به طور یکپارچه 
این قبیل بازیکنان متخلف را مذمت و به آنها یادآوري 
کند که فوتبال شان دیر یا زود تمام خواهد شد و 
تنها یک تصویر کلي از آنان براي همیشه به جا 
خواهد ماند. یک عده مثل علي دایي، کریم 
باقري، مهدي مهدوي کیا یا ناصر حجازي و 
منصورخان پورحیدري طوري زندگي کردند 
که تصویري درخشان و مورد وثوق و احترام 
همگان از آنها به جا ماند. خوب اســت از 
برخي فوتبالیســت هاي پرحاشیه امروز هم 
بپرسید فردا از شما چه تصویري در تاریخ 

فوتبال ایران به جا خواهد ماند؟

در واقــع از همین حالا هم 
مي توان ترکیب ثابت تیم 
ملــي را حــدس زد و این 
تقریبا همان ترکیبي است 
که یک سال قبل به عنوان 
پیرترین تیــم جام جهاني 
2022 شناخته شد؛ آن هم 
با یک ســال افزایش سن 
بیشــتر! هرچند نسبت به 
فیفادي قبلي، معدل سني 
بازیکنان حاضــر در اردو 
پایین تــر آمــده و 28.3 
سال را نشان مي دهد، اما 
بازهم با استانداردهاي روز 
و نگاهي بــه رقبا مي توان 
متوجه شد که این عدد هم 

بسیار بالاست.

شکست نزديک نوجوانان
دنیاي اقتصاد: تيم ملي نوجوانان ايران در دومين بازي مرحله 
گروهي جام جهاني بــا نتيجه نزديک 2بريک برابر انگلســتان 
شکست خورد. شاگردان حسين عبدي نيمه اول را يک بر صفر 
برده بودند، اما در دقايــق 63 و 9۰ دو گل دريافت کردند. گل 
تيم ايران را ابوالفضل زماني به ثمر رســاند. در ديگر بازي اين 
گروه، برزيل 9 گل به کالدونياي جديد زد. سومين بازي ايران 

جمعه برابر کالدونياي جديد برگزار خواهد شد.

پيشنهادهاي ويژه براي برانکو
فارس: تيم ملي عمان اين روزها زيرنظر برانکو ايوانکوويچ آماده 
حضور در مسابقات مقدماتي جام جهاني 2۰26 و جام ملت هاي 
آسيا مي شــود. اين در حالي اســت که قرارداد برانکو ايوانکوويچ 
سرمربي کروات تيم ملي عمان در پايان جام ملت هاي آسيا، با اين 
کشور به پايان مي رسد. مسوولان فدراسيون فوتبال عمان و حتي 
مقامات اين کشور خواهان تمديد قرارداد برانکو هستند تا او روند رو 
به رشدي که در اين کشور آغاز کرده را                              ادامه دهد، اما هنوز تکليف 
برانکو براي ادامه همکاري با فدراســيون فوتبال عمان مشخص 
نيســت. سرمربي کروات تيم ملي عمان در چند وقت اخير با چند 
پيشــنهاد روبه رو شــده و به همين خاطر براي ادامــه همکاري با 

فدراسيون اين کشور تصميم قطعي نگرفته است.

عباس زاده اخراج شد
تسنیم: محمد عباس زاده که در تراکتور اوضاع خوبي نداشت با 
هزار اميد و آرزو، به دنبال رسيدن به شرايط بهر به جمع شاگردان 
منصوريان پيوست. اين مهاجم 33 ســاله که فصل بدي را تجربه 
مي کند، در دقيقه 3+9۰ بازي با شمس آذر ضربه پنالتي را از دست 
داد و تيمش در پايان بازی شکســت خورد. اين در حالي است که 
عباس زاده پيش از بازي تيمش مقابل آلومينيوم در هفته دهم ليگ 
برتر با مارتينس اختلاف پيدا کرد و بعد از بازي هم راهي قائمشهر 
شد تا بازي نساجي و ذوب آهن را به تماشا بنشيند. حالا اين بازيکن 
با نظر سرمربي اسپانيايي فولاد در اختيار باشگاه قرار گرفته است.

رونالدو بهترين بازيکن عربستان نيست
ایسنا: عربستان در تابستان برخي از ستاره هاي فوتبال جهان 
نظير کريم بنزما، رياض محرز، نيمار و ســاديو مانه را به خدمت 
گرفت. در همين حال، ســتارگان فعلي ليگ برتــر مانند برونو 
فرناندس، محمد صلاح، کوين دي بروينه و کاســيميرو همگي 
مدنظر تيم هاي عربستاني قرار گرفتند. رونالدو نخستين ستاره 
برجسته اي بود که اين حرکت را انجام داد و خود را به عنوان پوسر 
ليگ عربستان نمايان کرد. کريس رونالدو با وجود به ثمر رساندن 
16 گل در 17 بــازي براي النــصر هنوز در رده بنــدي بهرين 
بازيکنان اين ليگ در صدر جايي ندارد. مراد باطنا، هافبک الفتح 
که در اين فصل 7 گل و 7 پاس گل به ثبت رسانده و با ميانگين 
امتياز 8.11 بهرين بازيکن ليگ عربســتان است. پس از اين 
ملي پوش مراکشي، ايگور کورونادو از الاتحاد قرار دارد که تاکنون 
9 گل به ثمر رسانده و ميانگين امتيازش 8.۰9 است. رونالدو با 
ميانگين امتياز 8.۰7سومين بازيکن برتر ليگ عربستان است. در 
رتبه چهارم اين فهرست، بنزما برنده توپ طلاي سال گذشته قرار 
دارد که 8 بار در الاتحاد در ليگ گلزني کرده و ميانگين امتيازش 
8.۰3 است. سالم الدوساري از الهلال با امتياز 8.۰2 و رياض 

محرز با امتياز 7.71در رده هاي بعدي هستند.
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هفته کتاب در شرایطی متفاوت آغاز شد

بوی خوش کتاب در پاییز 
دنیای اقتصاد: هفته کتــاب از دیــروز و در 
حال و هــوای متفاوتی نســبت به ســال های 
گذشــته آغاز شــد. در یک دهه گذشته هفته 
کتاب بســیار مورد توجه قرار گرفت و تبدیل به 
قرینه نمایشــگاه بین المللی کتــاب تهران در 
نیمه دوم سال شد. این رویداد امسال در حالی 
آغاز شده است که کشــور در شرایط ویژه ای به 
سر می برد؛ از یک طرف جنگ غــزه بر زندگی 
مردم ســایه انداخته و از طرفی تورم. مشکلات 
اقتصــادی بر بازار کتــاب تاثیــر قابل توجهی 
گذاشته و به طور رسمی بخشی از علاقه مندان 
را از این بازار حذف کرده اســت. موضوع مهم 
دیگری که امســال در آســتانه برگــزاری این 
رویداد مطرح شــده، بحث نظــارت مردمی بر 
کتاب هاســت و در روزهای اخیر واکنش های 
متفاوتــی برانگیخته اســت. برخــی این طرح 
را زمینه چینــی برای پایــان دادن بــه نظارت 
دولتی و مجوز پیش از انتشار توصیف کرده اند 
و برخی دیگر به مثابه یک ابزار تشــدید کننده 
نظارتی از آن نام برده اند. با این حال بیشــر از 
هر چیزی کتابخوان ها نگــران افزایش قیمت 
کتــاب هســتند. میانگین قیمت یــک کتاب 
100صفحــه ای به 100هزار تومان رســیده و 
همین موضوع باعث شده مشریان جدی این 
بازار هم حتی با وسواس بیشری خرید کنند. 
ناشران، نبــود کاغــذ و بالا رفــن هزینه های 
جانبــی را علت عمــده افزایــش قیمت کتاب 
می داننــد. چندی پیــش هومان حســن پور، 
یکــی از فعالان بــازار نشر، گفت مــواد اولیه و 
قیمت تمام شــده تولید کتاب افزایش ٧٠٠ تا 
١٠٠٠درصدی را تجربــه کرده اند و در عوض 
افزایــش ٢٠٠ تا ۴00درصــدی قیمت کتاب 
را شــاهد هســتیم. در این میان یک عده هم 
معتقدند کتاب نسبت به سایر کالاها در ایران 
گران نیست. حتی برخی معتقدند در مقایسه 
با سینما کتاب کالای ارزانی به حساب می آید. 
نتیجه این اتفاق در ماه های اخیر رونق گرفن 
بازار کتاب های دســت دوم بوده اســت. حالا 
خیلی ها متقاعد شــده اند آثار موردنیازشان را 
در فروشگاه های دست دوم جست وجو کنند. 
با همه این حرف ها هنوز کتاب های زیادی هر 
ماه منتشر می شــوند و این بازار همچنان داغ 

است و پویا.

ترغیب مردم به کتابخوانی  �
در ایــن ســال ها برنامه هــای زیــادی برای 
ترغیب مــردم به مطالعه انجام شــده اســت. 
انتشــار و تبلیــغ کتاب هــای تــازه، خریــد از 
کتاب فروشی های کوچک محلی، کتابگردی 
در شهرها با حضور چهره های فرهنگی و هنری 
و برگزاری کارناوال های شــهری و روستایی با 

محوریت کتاب و کودکان، از مهم ترین برنامه ها 
بوده که بخشی از آنها هر سال در هفته کتاب 

برگزار می شود. 
هفته کتاب، مجموعه مراســمی است که از 
سال 1۳۷۲ هر ســاله در روزهای آخر آبان به 
ابتکار و هدایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای ترویج کتاب و کتابخوانی برگزار می شود. 
بر اساس یک سیاست تدوین شــده، طی این 
هفته اخبار مربوط به کتــاب و چاپ و نشر در 
صدر اخبــار فرهنگی کشــور قــرار می گیرد و 
مراســم و فعالیت هــای علمــی و فرهنگــی با 
مضمون کتــاب برگزار می شــود. ســی اُمین 
 دوره هفته کتاب، ســال گذشــته بــا برگزاری 
۸00 برنامــه در ۳1 اســتان، توســط دبیــر 
استان ها، چهار دستگاه اصلی برگزار کننده و 
۶0 دستگاه همکار اجرا شد. ابراهیم کریمی، 
رئیس اتحادیه ناشران و کتاب فروشــان، خبر 
داد که اختصــاص تخفیف ویــژه ۲0درصدی 

کتاب فروشــی ها در هفته کتاب از برنامه های 
این اتحادیــه در تهران اســت. او گفــت: این 
طرح بــا تخفیف هــای فریبنــده ۵0درصدی 
که ایــن روزهــا در پیاده روها و ایســتگاه های 
مرو بــا آنها مواجــه هســتیم فــرق می کند. 
بخش عمــده کتاب هــا در ایــن تخفیف های 
فریبنده آثار نازل با کیفیت پایین هستند، اما 
کتاب هایی که در طرح ۲0درصدی به فروش 
می رســند، آثار جدی، معتبر و خوبی هستند 
که کتاب فروشــی های عضو اتحادیه ناشران و 

کتابفروشان تهران عرضه می کنند.
کریمی پور گفت: درباره تخفیف باید بگویم 
کــه ارائه همیــن مقــدار پرداخت نیز دشــوار 
است که با مشــارکت ناشران، توزیع کنندگان 
و کتاب فروشــان به این درصد رســیده ایم. او 
در ادامــه از بازدیــد اعضــای هیات مدیــره 
از  کشــور  نــشر  صنعــت  پیشکســوتان  و 
کتاب فروشــی ها در روزهای هفته کتاب خبر 

داد و بیان کرد: طبق سنت هرساله امسال این 
طرح برگزار خواهد شد و از مسوولان فرهنگی 
کشور دعوت می کنیم در این رویداد با اعضای 

اتحادیه همراه باشند.

توزیع ۳ میلیون کتاب به کتابخانه مدارس �
کانــون  مدیرعامــل  علامتــی،  حامــد 
پرورش فکــری، هم دربــاره برنامه هــای این 
نهاد در حــوزه کــودک و نوجــوان می گوید: 
»از جملــه برنامه هــای جــذاب کانــون در 
هفته کتاب، طــرح پویش و خوانــش کتاب با 
حضــور کــودکان و خانواده های آنان اســت. 
پشــتیبانی از کتابخانه هــای مدرســه ای در 
دســتور کار قــرار گرفتــه و در همیــن زمینه 
امســال ۳میلیــون کتــاب توزیــع شــده که 
بخشــی از آن که عدد یک میلیون و ۲00هزار 
 جلد اســت در هفته کتاب توزیع می شــود.«

علــی رمضانــی، مدیرعامــل خانــه کتــاب و 
ادبیات ایــران، نیز دربــاره برنامه هــای ملی 
کــه در این هفتــه برنامه ریزی شــده اســت، 
گفت: »پویش ملی بخوان و بگو، مرورنویســی 
کتابخوانی، تجلیل و تکریم شعرا، نویسندگان، 
کتاب فروشــان، چاپخانه دارهــا، و ضیافــت 
صنعت نشر با وزیــر فرهنگ نیز برپــا خواهد 
شــد. البته همه ایرانیان یارانه بگیر می توانند 
این مدت با شرایط ویژه کتاب خریداری کنند. 
اختتامیه پیاده روی اربعین و ســومین پویش 
گلستان خوانی و اختتامیه پویش سطر به سطر 

فلسطین هم برپا می شود.«

پویش های کتابخوانی؛ سوژه این روزها �
بازار داغ این روزها هم پویش های کتابخوانی 
برای همه رده های ســنی اســت که موسســه 
شــیرازه، نهادکتابخانه های عمومی کشــور، 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و ... 
این پویش ها را برگــزار می کنند. علاقه مندان 
می توانند بــرای کســب اطلاعات بیشــر به 

تارنمای این نهادها مراجعه کنند.
در فضاســازی شــهری هــم همانند ســال 
گذشــته از آثار 100 نویســنده که با همکاری 
ناشرانشان صورت گرفته است استفاده خواهد 
شــد. آثاری که نســخه های فیزیکــی، صوتی 
و مجازی شــان تولید شــده باشــند و در نهاد 
کتابخانه هــا هم بــرای امانت گرفــن موجود 
باشند، انتخاب شده اند. نهاد کتابخانه ها طبق 
برنامه هرساله طرح بخشودگی جرایم و ثبت نام 

رایگان را در پیش دارد.
ناشران هم به نوبه خــود در این هفته تلاش 
دارند تا مخاطبان، آثار مدنظرشان را به راحتی 
تهیه کنند. نشر سوره مهر، راه یار، نیستان و ... 

تخفیفات ۲0درصدی گذاشته اند.

چهره ها

هفت هنر جهان

تلویزیون

مکث

حاشیه

گالری

گلمکانی درباره تجربه فیلم سازی اش حرف زد
ایده هایتان را روی آرام پز بگذارید

دنیای اقتصاد: هوشــنگ گلمکانی، منتقــد و روزنامه نگار، در 
پانصد و نود و هفتمین نشست باشگاه فیلم تهران که به نمایش و 
نقد نخستین فیلمش »آهو« اختصاص داشت، گفت: می دانیم که 
این روزها دوره چه نوع فیلم هایی اســت، ولی انتظار دارم کسانی 
که فیلم های متفــاوت را می پســندند فیلم »آهــو« را ببینند. این 
توهم را ندارم که همــه آن اقلیتی که جریان رایج ســینمای ایران 
را دوســت ندارند، فیلم مرا دوســت داشته باشــند. ولی امیدوارم 
کسانی که به چنین سینمایی علاقه دارند آن را به دیگران معرفی 
کنند.او درباره نخستین تجربه اش به عنوان کارگردان عنوان کرد: 
من فارغ التحصیل رشــته سینما هستم و ســال ها تجربه نوشن 
درباره ســینما را دارم، ولی آدم تا فیلم ســازی حرفــه ای را تجربه 
نکند متوجه نمی شود که فیلم ســازی یعنی چه. ممکن است آدم 
ایده های درخشانی داشــته باشــد ولی در عمل خیلی از ایده ها 
به ثمر ننشــینند.این منتقد و کارگردان ســینما گفت: از ابتدای 
راه اندازی مجله فیلم همیشــه مورد اعراض فیلم سازها بودیم که 
می گفتند شما نمی دانید چه شرایطی در زمان تولید داشتیم که 
از فیلم ها انتقاد می کنید. اما منتقد تنها با خروجی نهایی اثر روی 
پرده سروکار دارد و کاری به نواقص و دشواری های تولید ندارد.او 
ادامه داد: بعضی ایرادهای فیلم به این دلیل است که این نخستین 
فیلمم است. الان می فهمم که باید روی خیلی چیزها بیشر تامل 
می کردم. به فیلم سازان جوان توصیه می کنم ایده هایشان را روی 
آرام پز بگذارند و عجله نکنند.گلمکانی در پاســخ به پرسش یکی 
از مخاطبان درباره الگوبرداری »آهــو« از فیلم های اروپای شرقی 
گفت: در این مدت نکاتی از دیگران درباره فیلم شنیده ام که خودم 
به آن نکات فکر نکرده بودم. چرا که آثــار هنری بیش از هر چیز به 
ناخودآگاه ســازنده مرتبط اســت و هر فیلمی که خودآگاه به نظر 
برسد مصنوعی می شود. به برخی فیلم های اروپای شرقی مانند 
آثار کیشلوفســکی در فیلم به طور مستقیم اشــاره می شود. من 
همیشه فیلم های اروپایی خلوت و کم دیالوگ را دوست داشتم و 
به شــکل خودآگاه و ناخودآگاه تاثیر این فیلم ها در »آهو« به چشم 
می خورد.او درباره نحوه شکل گیری ایده فیلم بیان کرد: از نوجوانی 
دوست داشتم فیلمی با این حال وهوا بسازم و سکانسی که پروانه از 
جلوی یک مراسم عروسی رد می شود، سکانسی است که در همان 
نوجوانی رویای ساخت آن را در سر داشتم. در این سال ها که کار 
مطبوعاتی می کردم امکان ساخت فیلم را داشتم، ولی مناسبات 
تولید فیلم را برای کار مناســب نمی دیدم، اما با آغاز دوران کرونا 
و نزدیک تر دیدن مرگ به انســان ها، حس کردم بالاخره باید این 
بدهی را به خودم ادا کنم.در ادامه یکی از مخاطبان پرسشی درباره 
نحوه انتخاب بازیگران فیلم مطرح کرد که گلمکانی در پاسخ گفت: 
برخلاف ظاهر قضیه که جریان تولید در رکود به نظر می رسد، همه 
بازیگران مشغول کار هستند و بعضی ها هم زمان در چند پروژه بازی 
می کنند. بنابراین آقای کیانیان و خانم آرمان تنها بازیگرانی بودند 
که از ابتدا انتخاب کردم. خانم آرمان از همکاران رسانه ای هستند 
که سابقه بازی در فیلم کوتاه دارند. آقای کیانیان هم ابتدا قرار بود 
نقش کیانی را بازی کنند، ولی خودشان پیشنهاد کردند که نقش 

چوپان را عهده دار شوند.

حضور دنزل واشینگتن در فیلم هانیبال 
دنیای اقتصاد: دنزل واشــینگن در نقش هانیبال، جنگجوی 
 کارتاژ در فیلمــی از آنتوان فوکــوا بازی می کند.جــان لوگان که 
۳ نامزدی اسکار، یک جایزه تونی و یک جایزه گلدن گلوب در کارنامه 
دارد فیلم نامه این فیلم را می نویسد.هانیبال سوار بر فیل از کوه های 
آلپ عبور و از شــمال به روم حملــه کرد. آن زمــان این بزرگ ترین 
تهدید برای جمهــوری روم بود. هانیبال یــک نظامی با تاکتیک 
قوی بود که سربازانش را جایی که تونس کنونی واقع شــده است 
و چندان از سیسیل دور نبود، گرد آورده بود. پیروزی های نظامی 
او در طول جنگ دوم پونیک افسانه ای اســت و داستان هانیبال 
چیزی است که هالیوود برای دهه ها مجذوب آن بوده و وین دیزل 
هم زمانی در پی ایفای این نقش بود.این پروژه با تمرکز بر نبردهای 
 محوری هانیبال علیــه جمهوری روم در طول جنــگ دوم پونیک 
)۲01-۲1۸ قبل از میلاد( و در شرکت فوکوا برای نتفلیکس ساخته 
می شود.واشــینگن اکنون در حال بازی در فیلم »گلادیاتور ۲« 
به کارگردانی ریدلی اســکات است که تولید آن به دلیل اعتصاب 
متوقف شــده بوداما به زودی تولید این فیلم از سر گرفته می شود 

و تاریخ اکرانش برای روز شکرگزاری ۲0۲۴ تعیین شده است.

تجلیل از مدس میکلسن و فوزی بن سعیدی 
در جشنواره مراکش 

در بیستمین جشنواره بین المللی فیلم مراکش که از ۲۴ نوامبر 
تا ۲ دســامبر )۳ تا 11 آذر( برگزار می شــود، از مدس میکلســن 
بازیگر و فوزی بن ســعیدی بازیگر و کارگردان مراکشی با اهدای 
جوایز دستاوردهای حرفه ای تجلیل می شود.این جشنواره که با 
وجود درگیری اسرائیل و حماس که باعث لغو چندین جشــنواره 
دیگر در منطقه شــده و همچنین زلزله ای که ماه سپتامبر کشور 
مراکش را لرزاند، قرار اســت برگزار شــود،  جمــع قابل توجهی از 
چهره های بین المللی را برای برگزاری گفت وگوهای روی صحنه 
گرد آورده که تیلدا سوئینتون، ویگو مورتنسن و ویلم دافو از جمله 
آنها هستند.میکلســن که در کنار کار در هالیــوود به تازگی برای 
ساخن فیلم در کشور زادگاهش دانمارک هم کار می کند و »یک 
دور دیگر« ساخته توماس وینربرگ و »سرزمین موعود« نیکولای 
آرســل نماینده دانمارک در اســکار از جمله فیلم هایی با بازی او 
هستند، در بیانیه ای گفت: مفتخر و بسیار خوش شانس هستم که 
هرچند مدتی کوتاه، اما با دوستان و همکاران و برخی از قهرمانان 
همیشگی خود در مراکش زیبا ملاقات خواهم کرد. بن سعیدی هم 
یکی از تحسین شده ترین کارگردان های مراکش و از علاقه مندان 
به جشنواره مراکش است. آخرین فیلم او »بیابان ها« برداشتی از ژانر 
وسرن که اولین بار در جشنواره کن امسال دیده شد، در جشنواره 

نمایش داده می شود.

 فیلمی با بازی دواین جانسون 
در شبکه نمایش

دنیای اقتصاد: فیلم ســینمایی »امپایر استیت« به کارگردانی 
دیتو مانتیل امروز از شــبکه نمایش پخش می شــود.در خلاصه 
داستان این درام اکشن آمده اســت: کریس که موفق به ورود به 
آکادمی پلیس نشده  است، کاری را در مرکز حمل و نگهداری پول 
به عنوان گارد امنیتی پیدا می کند. بعد از اینکه او موضوعِ ضعف 
امنیتی این شرکت در حراست از پول ها را برای بهرین دوستش 
ادِی تعریف می کند، وارد بازی ای می شود که در آن مجبور است 
در سرقت پول ها شرکــت کند... در این فیلم که محصول ســال 
۲01۳ آمریکاســت و بر اســاس داستانی واقعی ســاخته شده ، 
ســتارگانی چون دواین جانسون، لیام همســوورث و اما رابرتس 
ایفای نقش می کنند. علاقه منــدان به آثار پر ماجــرا می توانند 

»امپایر استیت« را ساعت ۲۳ از شبکه نمایش تماشا کنند.

 شوخی محسن تنابنده 
با تغییر نام روزهای تقویم

خبرآنلاین: در تقویم 1۴0۳ 
از نــام جدیــد شــب یلــدا و 
چهارشنبه ســوری رونمایــی 
شــد. در ایــن تقویــم اســم 
چهارشنبه ســوری را بــه »روز 
تکریــم همســایگان« تغییر 
دادنــد و ۳0 آذر نیز در تقویم 
به نام »شــب یلدا؛ روز ترویج 
فرهنگ میهمانــی و پیوند با 
خویشــان« نام گذاری شــده 

است. 
محسن تنابنده با انتشار یک من طنز به تغییر نام »شب یلدا« 
و »چهارشنبه سوری« در تقویم واکنش نشــان داد. این بازیگر 
نوشته است: »کیومرث پوراحمد فقید یه فیلم داره به اسم »روز 
ترویج فرهنگ میهمانی و پیوند با خویشــان« کیــا دیدن این 
فیلمو؟ اصغر فرهادی عزیز هم یه فیلم داره به اسم »روز تکریم 

همسایگان« چهارشنبه سوری سابق.«
این من طنز با استقبال کاربران مواجه شد. البته روز گذشته 
دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی کشور در اطلاعیه  ای با تکذیب 
حذف دو مناسبت ملی از تقویم رسمی کشور، اعلام کرد نه تنها 
هیچ مناسبتی حذف نشده، بلکه در کنار عنوان شب یلدا یک 
مضمون فرهنگی ترویجــی یعنی فرهنگ مهمانــی و پیوند با 
خویشان که از ارکان زیست خانواده ایرانی است به تقویم ملی 

اضافه شده است.

شکایت فدراسیون فوتبال از مجری 
»فوتبال برتر« 

دنیــای اقتصاد: محمدحســین 
میثاقــی، مجری »فوتبــال برتر«، با 
انتشــار ابلاغیــه الکرونیکــی قوه 
قضائیه در صفحه شخصی خود، از 
شکایت فدراسیون فوتبال و رئیس 
این فدراسیون از وی به دلیل آنچه 
»نــشر اکاذیب« عنوان شــده، خبر 
داده اســت.این مجری بــرای ارائه 
پاره ای توضیحات رسمی به دادگاه 

احضار شده است. 
اتهام میثاقی »نــشر اکاذیب« در 

این ابلاغیه عنوان شده است. البته این مجری در اظهارات خود 
یادآور شده که این شکایات برای چندمین بار صورت می گیرد 
و در عین حال تاکید کرده است که به رویه خود در برنامه ادامه 
خواهد داد.میثاقــی در صفحه مجازی خود جریمه ســنگین 
و مالیــات ویلموتس، پاداش دلاری هیات  رئیســه، دســتمزد 
نایب رئیسی AFC، وضعیت عجیب هیات های فوتبال، ضعف 
محسوس داوری، سکوت در پرونده سپاهان و حذف استقلال 
از لیگ قهرمانان آسیا از موضوعاتی عنوان کرد که بیان کردن 

آنها از سوی او، موجب این شکایت شده است.

»کتانژانت« در گالری والی 
دنیای اقتصاد: نمایشگاه 
حجــم  و  نقاشــی  آثــار 
گلنار قســیمی بــا عنوان 
»کتانژانت« در گالری والی 
برپاست. قســیمی درباره 
این نمایشگاه توضیح داده 

اســت: »این مجموعه بیش از 100 اثر را در بر می گیرد. پالت 
رنگی تمام آثار این مجموعه ســیاه و ســفید و طیف رنگ های 

خاکسری که از سفید به سیاه می رسند است.«
این هنرمند درباره مجســمه هایی که در این نمایشــگاه در 
معرض دید علاقه مندان قــرار گرفته توضیح داد: »دو مجموعه 
مجســمه در این نمایشــگاه به نمایش درآمده اند. تعدادی از 
آنها در فضا معلق هســتند و تعدادی هــم روی زمین جانمایی 

شده اند.« 
او افزود: »من در این نمایشــگاه تلاش کرده ام گوشــه هایی 
از یــک کلان شــهر را بســازم؛ کلان شــهری که در آن شــاهد 

آلودگی های متعدد روحی و روانی هستیم.« 
نمایشگاه »کتانژانت« تا ۲۹ آبان ماه در گالری والی به نشانی 
میدان ونک، خیابان خدامی، پــلاک ۷۲ میزبان علاقه مندان 

است.

 آثار ۱۰۰ هنرمند پیشکسوت 
در فرهنگسرای نیاوران

دنیای اقتصاد: دومین نمایشــگاه بزرگ هنرهای تجسمی و 
سنتی هنرمندان پیشکســوت با آثار بیش از یکصد هنرمند در 
فرهنگسرای نیاوران برپا می شود. در این نمایشگاه هنرمندان 
بیش از ۲۵0 اثر در حوزه هنرهای تجســمی، هنرهای سنتی و 
صنایع دســتی را در معرض دید عموم قرار می دهند. همچنین 
در این نمایشگاه آثار دیده نشده زنده یادان مهرزمان فخارمنفرد، 
جمشید سماواتیان، کامبیز درمبخش، هژبر ابراهیمی، مهین 
افشــانپور، اســماعیل نظری و لئون کوهن به نمایش گذاشته 
می شود. بخشی از درآمد حاصل از فروش آثار نمایشگاه برای امور 
خیریه و کمک به کودکان بی سرپرست زلزله خوی اختصاص داده 
خواهد شد. نخستین دوره نمایشگاه هنرهای تجسمی و سنتی 
هنرمندان پیشکسوت در سال 1۳۹۸ برگزار شد که با استقبال 
چشمگیر مخاطبان مواجه شد. آیین گشایش این نمایشگاه امروز 
چهارشنبه با حضور هنرمندان پیشکسوت در فرهنگسرای نیاوران 
برگزار می شود و علاقه مندان می توانند از ۲۵ آبان تا چهارم آذرماه 

ساعت 10 تا ۲0 از آثار نمایشگاه دیدن کنند.

 بزرگداشت عباس گروسی 
در خانه هنرمندان

دنیای اقتصاد: بزرگداشــت عباس گروســی، پژوهشگر و عکاس 
فقید، جمعه ۲۶ آبان در کنار نمایشگاهی از عکس های او در خانه 
هنرمندان برگزار می شود.عباس گروسی )کیان زند، 1۳1۸-1۳۹۳( 
ایران  پژوه و مردم شناس کمرشناخته شده ایرانی است که از سال 
1۳۴۹ به پژوهش و نگارش در حوزه تاریخ، باستان شناسی، میراث 
فرهنگی، کشاورزی، دام داری سنتی و آیین های ایرانی پرداخت. 
بیش از ۵0 کتاب، مقاله و گزارش و چندین دست نویس و یادداشت 
و همکاری در چند فیلم مســتند و نزدیک به ده هزار عکس، یادگار 
پژوهش ها و گشت وگذار او در گوشه گوشه ایران است. مستندسازی 
و روایت تصویری رویدادها و دیده ها، بخش جدایی ناپذیر زندگی او 
بوده و عکس هایی با زیباشناسی ویژه خود در دسته های خانوادگی، 
معماری، طبیعت، پرتره، رویدادهای اجتماعی و… به یادگار گذاشته 
است.مراسم بزرگداشت عباس گروسی ساعت 1۷ در سالن استاد 
جلیل شهناز برگزار خواهد شــد و گالری تابستان خانه هنرمندان 
ایران نیز تا ۶ آذر 1۴0۲ میزبان نمایشگاه عکس های زنده یاد عباس 

گروسی با عنوان »سایه های دیروز« خواهد بود.

 ورود »کله پوک ها« 
به صحنه نمایش

دنیای اقتصاد: نمایش »کله پوک ها« به کارگردانی عبدالرضا 
اکبری و تهیه کنندگی آرزو لطفی روی صحنه تماشاخانه اهورا 

است.
در خلاصه داســتان ایــن اثر که بر اســاس نمایشــی از نیل 
سایمون و با ترجمه شهرام زرگر  اجرا می شود، آمده است: اهالی 
یک روستای دورافتاده، در انتظار معلمی هستند تا به فرزندان 
آنها درس بدهد. در این میان گری گوری مانع کار او می شــود 
زیرا مخالف علم و دانش و پیشرفت است. تمام تلاش معلم این 
است که این مانع بزرگ را از سر راه بردارد؛ آیا می تواند؟ در طول 
قصه ماجرای درگیری این دو و اهالی روستا به زبانی طنز آلود، 

فانتزی و موزیکال نشان داده می شود...
شایان پیروز، محنا سیدی، سهیل عبدولی، آدرینا امیدی و 
آندیا جعفری از بازیگران این نمایش هستند. علاقه مندان برای 
تماشای »کله پوک« می توانند هر شب ساعت 1۹ به تماشاخانه 
اهورا به آدرس میدان هفت تیر، ابتدای خیابان مفتح جنوبی، 

مراجعه کنند.

عکس روز 

یک رفتگر ۶۳ســاله چینی که ســال ها آرزو داشت یک رقصنده 
حرفه ای باله شود، سرانجام به آرزویش رســید و نه تنها بالرین شد 
بلکه داستان موفقیتش در شبکه های اجتماعی، الهام بخش افراد 
زیادی شده است. لیو زیکیانگ از کودکی آرزو داشت در گروه های 
هنری باشد اما هرگز فرصت نداشت به این آرزویش برسد. او گرفتار 
زندگی شد و ســال ها به  عنوان رفتگر در شــهر باتو در شمال چین 

کار می کرد تا به خانواده اش کمک و هزینه های زندگی فرزندانش 
را تامین کند. اما هرگز عشــق کودکی اش را فراموش نکرد و وقتی 
۵۳ســاله شــد، به صورت جدی به تمرین باله پرداخــت. او بعد از 
ســال ها تمرین، حالا به  گفته مربیانش کاملا آماده نمایش اســت 
و گفته اســت به  خاطر تمرین ها و رژیم غذایی، احساس جوانی و 

سلامتی می کند.

پیری و معرکه گیری رفتگر چینی


